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اظهارات متناقض درباره عرضه خودرو 

معاون وزير صمت: سامانه فروش خودرو برقرار است
 از حرف هايم برداشت اشتباه شد
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 صنعت برق
و اهميت سرمايه گذاري

هرچند در تابستان امسال 
تلاش شد كه با وجود فشار 
بر شبكه برق، برق خانگي با 
مشكل و قطعي مواجه نشود 
اما در اي��ن ترديدي وجود 
ندارد كه براي كاهش فشار 
بر اين صنع��ت و همچنين 
تامين ب��رق صنعتي بايد به 
شكل زيرس��اختي برنامه هايي جديد را در دستور 
كار قرار داد. ايران از نظر فن��ي در داخل و خارج از 
كشور توان ساخت نيروگاه را دارد؛ تفاوتي ندارد در 
ايران باش��د يا خارج. به عنوان بخش خصوصي اين 
توانايي وجود دارد.  اگر صرفا به چشم سرمايه گذاري 
به اين موضوع نگاه ش��ود ايرادي ندارد اما وقتي در 
داخل كمب��ود برق داريم افكار عمومي نس��بت به 
چنين اظهارنظر هايي حساسيت به خرج مي دهند. 
از نظر افكار عمومي اين سوال ايجاد مي شود كه اگر 
مي توانيم مشكل برق را در جاي ديگري حل كنيم، 

چرا در داخل حل نمي كنيم؟
باي��د تاكيد ك��رد كه متاس��فانه در داخل كش��ور  
هيچ ك��س از حل معضل برق اس��تقبال نمي كند و 
به بخش خصوصي اج��ازه ورود نمي دهند. صنايع 
حاضرند از بخش خصوصي برق بخرند و اگر دولت 
پاي خود را كنار بكش��د و فقط هزين��ه ترانزيت را 

بگيرد مشكل خاموشي ها در ايران حل مي شود.
بخش خصوصي مي تواند ظرف س��ه س��ال مشكل 
ناترازي و كمبود برق در ايران را حل كند؛ دولت بايد 
پاس��خ بدهد كه چرا در مورد كشورهاي ديگر ادعا 
دارد، اما در ايران اقدامي انجام نمي دهد؟ مش��كل 
خاموش��ي ها در اي��ران چندان بزرگ نيس��ت و در 
صورت تغيير سياست هاي  دولت مي توان در مدت 

كوتاهي آن را حل كرد.
متاسفانه در ۱۰ سال گذشته، ما عملا سرمايه گذاري 
جديد در حوزه توليد نيروگاه و توليد برق را متوقف 
و فرام��وش كرده اي��م و همانطور كه كارشناس��ان 
از س��ال ها قبل هش��دار داده بودند، اي��ن موضوع 
سرانجام گريبان ما را گرفت و كار را به جايي رساند 
كه ميزان مصرف ب��رق از ظرفيت توليد بالاتر رفت 
و از سال گذش��ته ما تبعات اين موضوع را ديديم و 
خاموشي هاي گس��ترده تحت تاثير اين شرايط به 

وجود آمد.
تا زماني كه ما س��رمايه گذاري ها در صنعت برق را 
افزايش نداده و در يك فرآيند مداوم، ظرفيت جديد 
ايجاد نك��رده و به مدار وارد نكنيم، نمي توان انتظار 
داشت كه مشكل حل شود. خوشبختانه وزير فعلي 
نيرو در برنامه ريزي براي توس��عه و رشد نيروگاه ها 
از خود نگاه��ي مثبت نش��ان داده و اميدواريم كه 
در آين��ده اين ن��گاه مثبت به ي��ك نتيجه ملموس 

بدل شود.

حميدرضا صالحي

يادداشت روز

آيا تجديد ارزيابي دارايي ها دردي از شركت هاي بورسي دوا مي كند؟
 بررسي اخبار پيرامون افزايش 
س��رمايه در ش��ركت هاي 
بورسي در س��ال هاي اخير و 
شايعات ناش��ي از آن نشانگر 
تقوي��ت تقاض��ا هرچن��د به 
صورت مقطعي در سهام بوده 

است.
در واقع مي ت��وان عنوان كرد 
يكي از عوامل تاثيرگذار در رش��د پياپي بازار سهام در 
اين سال ها افزايش سرمايه هاي سنگين شركت هاي 
بورسي اس��ت؛ افزايش��ي كه لزوما نه از طريق تزريق 
نقدينگي و سرمايه جديد، بلكه از روش ارزيابي مجدد 
يا به روز كردن قيمت دارايي هاي اين شركت ها با اهداف 
مختلفي همچون خروج از م��اده ۱۴۱ قانون تجارت، 
افزايش كارايي اطلاعاتي بازار سرمايه، تقويت ظرفيت 
تامين مالي، واقعي تر شدن نسبت هاي مالي و قابليت 
مقايس��ه بهتر صورت هاي مالي رخ مي دهد. از ظرفي 
كاهش قيمت سهام ش��ركت ها به زير ارزش دفتري، 
كاهش كيفيت اطلاعات مالي در برخي از شركت ها و 
افزايش هزينه هاي بنگاه ها همچون استهلاك كه منجر 
به كاهش سودآوري شركت ها شود، مي تواند از معايب 

اين نوع افزايش سرمايه باشد.
اما هدف اصلي از اين اقدام توس��ط شركت ها چيست 
و دليل اس��تقبال فعالان بازار ب��ورس از اين موضوع 

چيست؟
هدف اصلي تجديد ارزيابي دارايي ها واقعي شدن ارزش 
دارايي ها در ترازنامه شركت هاس��ت چراكه ترازنامه 
نشان دهنده بهاي تمام ش��ده تاريخي دارايي ها است. 
با گذش��ت زمان، بهاي تاريخي دارايي ها به خصوص 

در اقتصادي ب��ا وضعيت تورمي بالا تف��اوت زيادي با 
ارزش روز دارايي ها دارد. به گونه اي كه ارقام درج شده 
در دارايي هاي ترازنامه نشان دهنده ارزش واقعي آنها 

نيستند.
از طرفي شركت هايي كه مش��مول ماده ۱۴۱ قانون 
تجارت هستند چنانچه با انتقال مازاد حاصل از تجديد 
ارزيابي به حساب افزايش س��رمايه طي دوره مالي از 
شمول اين ماده خارج ش��وند، مشمول برخورداري از 
نرخ صفر مالياتي هستند. اما بايد توجه كرد كه سازمان 
امور مالياتي كش��ور هزينه اس��تهلاك مازاد تجديد 
ارزيابي دارايي ها را به عنوان هزينه قابل قبول مالياتي 
نمي پذيرد.در واقع با وجود افزايش هزينه هاي شركت 
پس از تجديد ارزيابي دارايي هاي استهلاك پذير مثل 
ماشين آلات و ساختمان، اين هزينه منجر به كاهش 

ماليات نخواهد شد.
در تجديد ارزيابي دارايي ها به ظاهر افزايش سرمايه رخ 
مي دهد، اما درآمد خاصي به شركت اضافه نمي شود و 
دارايي شركت  نيز تغيير نمي كند، عايدي خاصي براي 
شركت ندارد، ارزش ذاتي سهام شركت تغيير چنداني 
ندارد و نمي توان��د موجب ورود وجوه نق��د و افزايش  
واقعي جريان نقدينگي شود. تجديد ارزيابي دارايي هاي 
استهلاك پذير موجب افزايش هزينه هاي استهلاك و 
به دنبال آن كاهش سود شركت مي شود. در نتيجه اين 
موضوع منجر به كاهش خ��روج جريان نقدينگي در 

شركت خواهد شد.
بحث تجديد ارزيابي به دلايلي از قبيل بهبود وضعيت 
ترازنامه اي و نسبت هاي مالي، بهبود جريان خروجي 
وج��ه نقد، ايجاد فرص��ت براي ش��ركت هايي با زيان 
انباشته به  منظور بهبود عملكرد آتي آنها، ايجاد وضعيت 

استقراضي مناسب تر، رقيق شدن قيمت سهم پس از 
افزايش سرمايه و جو رواني مثبتي كه نسبت به قيمت 
تئوريك ايجاد مي شود، اقبال بازار سرمايه را به دنبال 
دارد. در مجموع تاثير واقعي افزايش س��رمايه از محل 
تجديد ارزيابي برعملكرد ش��ركت بس��تگي به نحوه 
مديريت آن دارد به گونه اي ك��ه با اعمال آن وضعيت 
استقراضي ش��ركت بهبود  خواهد يافت و نسبت هاي 

مالي و ترازنامه اي نيز مطلوب مي شوند
در شركت هايي با زيان انباشته كه مشمول ماده ۱۴۱ 
قانون تجارت هس��تند، اين موضوع در واقع فرصتي 
مناسب براي تغيير نگرش مديريت در عملكرد شركت، 
جلوگيري از ورشكستگي و بهبود سودآوري شركت 
اس��ت و از طرفي در صنعت بانكي يك��ي از مهم ترين 
نس��بت هاي مالي كه همواره در ارزيابي بانك ها مورد 
استفاده قرار مي گيرد نسبت كفايت سرمايه است. از 
آنجا كه اين نسبت با تجديد ارزيابي دارايي ها مطلوب تر 
خواهد ش��د، صنعت خودرو به علت افزايش زيان در 
سال هاي اخير، ناگزير به افزايش سرمايه از اين محل 
بوده است كه يكي از دلايل آن اهميت بالاي ظرفيت 
استقراض در صنعت خودرو است كه با تجديد ارزيابي 
به مراتب بهبود مي يابد. اما نكته اصلي اين اس��ت كه 
مهم ترين موضوع در بررسي تاثير تجديد ارزيابي، روند 
عملكردي شركت پس از افزايش سرمايه است؛ چراكه 
اگر شركت به عملكرد نامطلوب گذشته خود ادامه دهد، 
زيان سنگيني ايجاد خواهد كرد كه آن را به ورطه نابودي 
خواهد كشيد. در نهايت اين تيغ دو لبه مي تواند منجر به 
بهبود يا تشديد وضعيت بحراني شركت هايي شود كه 
به منظور خروج از زيان و تجديد ساختار ترازنامه اقدام 

به افزايش سرمايه مي نمايند.

بهنام عليخاني
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تعادل|
در پي اخبار منتشر شده مبني بر حذف سامانه يكپارچه 
خودرو، معاون صنايع حمل ونقل وزارت صمت، حذف 
س��امانه يكپارچه تخصيص خودرو را تكذيب كرده و از 
برنامه ريزي براي توازن بخشي به عرضه و تقاضا در توليد 
و بازار خودرو خبر داده است. اين اظهارات در حالي است 
كه برخي خبرگزاري ها به نقل از منوچهر منطقي نوشته 
بودند كه ديگر عرضه انبوه خودرو نداريم و فروش خودرو 
به صورت متوالي و مس��تقيم از سوي خودروساز انجام 
خواهد شد و سامانه يكپارچه نقش نظارتي دارد. روابط 
عمومي مركز ملي رقابت- نيز در پي سوءتفاهم ايجاد شده 
عنوان كرد: هرگونه تغيير در رفتار بازار خودرو منوط به 
مصوبه ش��ورا يا تغيير در دستورالعمل مصوبه ۵۴۳ اين 
شوراست و سامانه يكپارچه به كار خود ادامه خواهد داد.

   تكذيب خبر حذف سامانه فروش خودرو
از شب پنجشنبه با انتشار ويدئو در اخبار تلويزيوني كشور، 
خبري مبني بر حذف سامانه يكپارچه خودرو ها منتشر 
شد. منوچهر منطقي در گفت وگو با يك برنامه تلويزيوني 
خبر از توقف عمليات ثبت نام خودرو در سامانه يكپارچه 
خودرو داده بود. اما 2۴ ساعت از انتشار اين خبر نگذشته 
بود كه ش��وراي رقابت خبر حذف اين سامانه را تكذيب 
كرد. طبق اعلام شوراي رقابت از سخنان منطقي برداشت 
غلط صورت گرفته است. زيرا هر گونه تغيير در رفتار بازار 
خودرو منوط به مصوبه ش��ورا يا تغيير در دستورالعمل 
مصوبه ۵۴۳ اين شوراس��ت و س��امانه يكپارچه به كار 
خود ادامه خواهد داد. س��پهر دادجوي توكلي مديركل 
روابط عمومي مركز ملي رقابت در اين باره گفت: سامانه 
يكپارچه اگرچه از قبل وظيفه قرعه كش��ي را بر عهده 
داش��ته اس��ت اما اكنون ناظر به دس��تورالعمل شورا با 
نوبت دهي به افراد واجد ش��رايط زمينه حذف دلالي را 
فراهم كرده اس��ت و اطلاعات جامع و قاب��ل رصد را در 
ايجاد تعادل در بازار رقم زده است. به نقل از مهر او افزود: 

مصرف كنندگان نگران نباش��ند و هيچ حقي از ايشان 
تضييع نمي شود و تلاش شده با تضمين سود توليدكننده 
عرضه به درجه تعادل برسد و با كمك سامانه در شناخت 
مصرف كننده واقعي و حذف دلالي ثبات در اين بازار ادامه 
يابد. توكلي ادامه داد: به زودي و با عملياتي شدن نوبت 
س��وم طرح، چند خودروي جديد در بازار عرضه خواهد 
شد و تمام اين فرايند همچنان در قالب سامانه يكپارچه 

صورت خواهد گرفت.

   منطقي حرف هايش را پس گرفت
همزمان با انتشار خبر حذف س��امانه يكپارچه خودرو 
منطقي خود مجددا با يكي از خبرگزاري هاي رس��مي 
گفت وگو ك��رد و اظهارات خ��ود را تكذيب كرد. معاون 
صنايع حمل ونقل وزارت صمت گفت: عرضه قطره چكاني 
خ��ودرو، عدم ايجاد روي��ه واحد براي خودروس��ازان و 
تخصيص خودرو به صورت گزينشي براي گروه خاصي 
از مش��تريان در بخش خصوصي، عدم امكان نظارت بر 
فرآيند فروش خودروسازان بر مبناي مجوزهاي صادره، 
عدم اجراي دقيق موازين تعيين شده در كميته خودرو 
براي واگذاري )نظير كنترل اطلاعات هويتي( و به صورت 
كلي عدم اجراي ش��فاف فرآيند تخصيص خودرو طي 
سال هاي گذشته، كه با فقدان ضمانت اجرايي لازم نيز 
همراه بوده اس��ت، فرآيند نظارت وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت را با اختلال مواجه كرده ب��ود. معاون صنايع 
حمل ونقل وزارت صنعت، معدن و تجارت در گفت وگو 
با ايس��نا اينطور توضيح داده است: چند شركت صنايع 
خودروسازي بخش خصوصي نيز محصولاتي را به فروش 
رسانده و در موعد مقرر به مشتريان تحويل نداده بودند 
كه باعث نارضايتي گس��ترده خريداران و بعضاً تشكيل 
پرونده هاي قضايي براي آن ش��ركت ها شده بود؛ بر اين 
اس��اس از اواخر س��ال ۱۴۰۰ با تذكرات و بازخوردهاي 
متعدد نهادهاي قضايي و نظارتي، منجر به ابلاغ بخشنامه 
هش��ت بندي رييس جمهور با تأكيد بر ايجاد شفافيت، 

افزايش رضايت مندي م��ردم و بهبود وضعيت صنعت 
خودروسازي كشور شد؛ بنابراين در پي آن وزارت صمت 
ملزم به ايجاد سامانه اي براي نظارت بر عرضه و تقاضا به  
نحوي شد كه هر خودروساز متناسب با قطعات خريداري 
ش��ده، فروش خود را انجام دهد. منطقي افزود: از اين رو 
مطابق دس��تور وزير وقت صنعت، مع��دن و تجارت به 
مديرعامل وقت س��ازمان حماي��ت مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان مقرر شد تمهيدات لازم براي قرعه كشي 
متمركز خودرو توس��ط آن س��ازمان فراه��م و تمامي 
خودروسازان هرگونه عرضه خودرو را با هماهنگي سازمان 
حماي��ت مصرف كنندگان و توليد كنن��دگان و صرفاً از 
طريق سامانه متمركز قرعه كشي انجام دهند تا ضمن 
ايجاد ش��فافيت مورد نظر، امكان عرضه عادلانه تر براي 

همه خودروهاي توليدي فراهم شود.

   سامانه جنبه نظارتي خواهد داشت
اين مقام مسوول در وزارت صمت همچنين توضيح داده: 
 به دنبال ايجاد سامانه يكپارچه تخصيص خودرو، اجراي 
سه نوبت فرآيند قرعه كشي در اين بستر متمركز و توازن 
عرضه و تقاضا در پايان سال ۱۴۰۱، با گذار از »قرعه كشي«، 
فرآيند »نوبت دهي« كه يكي از سازوكارهاي تجربه شده 
جهاني در عرصه فروش خودرو است، از ابتداي سال ۱۴۰2 
با دو نوبت فراخوان شركت هاي خودروسازي شكل گرفت. 
منطقي ضمن اش��اره به تكاليف قانوني »دستورالعمل 
تنظيم بازار خودروي سواري« شوراي رقابت كه از بهمن ماه 
سال گذشته لازم الاجرا شده است، نيز اينطور گفته است: 
در اين دستورالعمل، توليدكنندگان خودرو موظف اند در 
ابتداي هر س��ال برنامه توليد را به تفكيك ماه به شوراي 
رقابت و وزارت صمت اعلام كنند؛ اين وزارتخانه نيز ميزان 
تحقق برنامه توليد را به صورت مس��تمر پايش كرده و در 
صورت عدم تحقق، راهكارهاي پيشنهادي رفع مشكلات 
و چالش هاي مسير تحقق برنامه توليد را به شوراي رقابت 
ادامه در صفحه 7 اعلام مي كند.   
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بعد از سه سال بلاتكليفي
قانون بيمه  كارگران ساختماني ابلاغ شد

عضو كميسيون انرژي مجلس
در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

صفحه 3    صفحه 8    

قانوني كه مورد تاييد
فعالان كارگري نيست

گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه به واسطه حبس آمارهاي رسمي از تحولات 
بازار مسكن، تصوير مبهمي از روند اين بازار طي 9 ماه 
گذشته ايجاد شده است، هر از گاه برخي از مسوولان يا 
دستگاه ها بنا به ترجيحات خود، بخش بسيار كوچك و 
ناروشني از اين آمارها را از طريق رسانه ها اعلام مي كنند. 
در تازه ترين اقدام، وزارت راه و شهرسازي به نقل از بانك 
مركزي، اعلام كرده اس��ت، متوسط قيمت مسكن در 
پايتخت طي ۱۸ روز ش��هريورماه در مقايسه با ۱9 روز 
ماه قبل در مناطق شهري تهران ۳.۳ درصد كاهش يافته 
است. حال، مشخص نيست كه ميانگين قيمت هر متر 
مربع در شهر تهران در اين دوره زماني به چند ميليون 
تومان بالغ شده است؟ مشخص نيست، اين شاخص طي 
9 ماهه گذشته تا چه قله اي اوج گرفته كه حالا افت ۳.۳ 
درصدي آن براي وزارت راه جذاب شده است؟ مشخص 
نيست، حجم معاملات ملك دچار چه سرنوشتي شده و 

عمق ركود تا چه حد فزوني گرفته است؟
در اين حال، وزارتخانه اين كاهش اندك را به تلاش هاي 
خود و دولت در »س��اماندهي بازار مس��كن و اجاره و 
با مكانيزم هايي همچون ماليات ب��ر خانه هاي خالي، 
س��اماندهي مش��اوران و بنگاه ه��اي مش��اور املاك، 
راه اندازي س��امانه هاي ثبت معاملات اجاره و خريد و 
فروش مسكن و همچنين قانون ساماندهي بازار مسكن 
و اج��اره كه مراح��ل نهايي آن در حال اتمام اس��ت، « 
ربط داده اس��ت. در واقع، هدف اصل��ي اين وزارتخانه 
صرفا توجيه عملك��رد خود و نماي��ش كارآمدي اين 
اقدامات – نه شفاف سازي وضعيت بازار مسكن تهران 

و كشور- بوده است.
پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي همچنين به نقل از 
گزارش  بانك مركزي، اعلام كرده است، تغييرات قيمت 
مس��كن در برخي از مناطق تهران همچون منطقه ۴ 
معادل ۱۸ درصد، منطقه ۷ معادل ۷.۸ درصد، منطقه 
۱۱ معادل ۱2.9 درصد، منطقه ۱2 معادل ۵.۷ درصد، 
منطقه ۱۴ مع��ادل ۰.۴ درصد، منطقه ۱۵معادل ۷.2 
درصد و منطقه ۱۷ معادل ۱.۳ درصد افزايش بوده است. 
با اين حال، دولت سيزدهم هدف گذاري كرده تا قيمت 
مسكن و اجاره مس��كن در ماه هاي آتي روند كاهشي 
داشته باشند. اين گزارش به نقل از مركز آمار ايران نيز 
افزوده است: رشد بخش ساختمان در سه ماه اول سال 
۱۴۰۱ مع��ادل منفي ۱.9، در ش��ش ماهه اول ۱۴۰۱ 
معادل منفي ۰.۶، در 9 ماهه ۱۴۰۱ معادل منفي ۱.۸ و 
در س��ال ۱۴۰۱ معادل منفي 2.۳ ثبت شده است. اين 
آمار در ۳ ماهه نخست امسال به مثبت ۴.۷ رسيده است.

بر اس��اس اين گزارش، هفته گذشته، مهرداد بذرپاش 
وزي��ر راه و شهرس��ازي از پلمپ ۵ ه��زار و ۶۰۰ بنگاه 
مشاور املاك متخلف توسط پليس امنيت اقتصادي 
خبر داد و گفت: طبق آمار، بيش از ۸۰ هزار بازرس��ي 
از بنگاه هاي املاك سراس��ر كش��ور انجام شد و بعد از 
تماس ها، پيگيري ها و تذكره��اي لازم، ۵ هزار و ۶۰۰ 
بنگاه مشاور املاك توسط پليس امنيت اقتصادي پلمب 
شد. هم اكنون نظم بهتري حاكم شده است و اصناف نيز 

همكاري مناسبي دارند.
وي در خصوص سكوهاي انتش��ار آگهي و ساماندهي 
آگهي ها در فضاي مجازي، گفت: در جلس��ه گذشته 
مصوبه اي داشتيم كه نس��بت به مقررات گذاري براي 
سكوهاي انتشار آگهي مسكن و ساختمان تصميماتي 
گرفته ش��د و جلس��ات خوبي با وزارت صمت و وزارت 
ارتباطات برگزار شد، سكوهاي انتشار آگهي، مقررات 
را پذيرفته اند. مقرر است تا سكوهاي انتشار آگهي ها، 
آگهي انتشار را بعد از تاييد هويت مالكان ملك توسط 
سامانه املاك و اسكان، منتشر كنند. بذرپاش با اعلام 
اينكه هزينه صدور پروانه ساختماني بعد از پيگيري ها و 
مصوبه جديد مجلس كاهش يافته است، گفت: مصوبه 

جديد مجلس، مي تواند به افزايش پروانه س��اختماني 
كمك كند. به نظر مي رس��د دولت در تلاش اس��ت تا 
با راهكارهاي��ي فاصله بين عرضه و تقاضاي مس��كن 
را كاهش داده و با اين راهكار بتواند قيمت مس��كن را 

مهار كند.

   تزريق قطره چكاني آمار
به گزارش»تعادل«، اگر از نشت قطره چكاني داده هاي 
مرتبط با بازار مسكن و تشتت آماري در همين محدوده 
كوچك بگذريم، از نتيجه گيري هاي مثبت از تصويرهاي 

لحظه اي از بازار مسكن نمي توان گذشت.
چه آنك��ه اين نتيجه گيري ها نه تنها افكار عمومي را از 
شرايط حاكم بر بازارها و از جمله بازار مسكن منحرف 
نمي كند و به عبارت ديگر، نه تنها در مردم خوش بيني 
ايجاد نمي كند و شوري نمي افزايد كه آنها را نگران تر و 

نسبت به آينده بدبين تر مي كند.
بر اساس اين گزارش، در روزهاي آخر تيرماه سال جاري 
نيز، محمدرض��ا فرزين، رييس كل بان��ك مركزي در 
جلسه اي به طور كلي از كاهش قيمت مسكن به واسطه 
سياست هاي اجرا شده توسط اين نهاد خبر داد. چند روز 
بعد، مشاور وزير راه ميزان اين افت قيمت را ۳.۸ درصد 
اعلام كرد. در روزهاي نخست مردادماه سال جاري اما 
در نشست برخي از مسوولان اقتصادي كشور با رييس 
دولت سيزدهم، افت قيمت مسكن در تيرماه سال جاري 

نسبت به خردادماه 2.2 درصد به او گزارش شد.

   مسكن كوتاه مدت نيست
 اين در حالي اس��ت كه از نظر كارشناس��ان مس��كن، 
تغييرات ماهانه ش��اخص هاي كليدي مس��كن يك 
تصوير لحظه اي از تحولات اين بازار به شمار مي روند و 
معنادار نيستند و به همين علت، دستيابي به تحليلي 
دقيق، مستلزم رصد و بررسي آمارهاي فصلي يا نقطه 

به نقطه است.
در شرايطي كه دوره انتظار براي دستيابي به مسكن در 
ايران به بيش از ۱۰۰ سال رسيده است و ساخت مسكن 
نيز معمولا ۱۸ تا 2۴ ماه زمان مي برد و جس��ت وجوي 
خانه براي خري��د يا حتي اجاره ح��دود يك ماه طول 
مي كش��د و اساسا مقوله مسكن در ذهن خانوار و افكار 
عمومي به عنوان يك مقوله زمانبر و طولاني مدت حك 

شده و نيازمند برنامه ريزي هاي بلندمدت نيز هست.
در اين حال، بر اس��اس آمارهاي رسمي منتشر شده، 
از ابتداي سال ۱۴۰۱ تا آذرماه سال گذشته، متوسط 
قيمت مسكن در شهر تهران بيش از ۳۷ درصد رشد 
داشته اس��ت. يا از فروردين سال ۱۳9۷ تا آخر آذرماه 
سال ۱۴۰۱ كه آمارهاي رسمي وجود دارند، متوسط 
قيمت هر مترمربع مسكن در شهر تهران حدود ۸۶۰ 
درصد رش��د را تجربه كرده. اينها در حالي اس��ت كه 
به رغم حبس آمارهاي رسمي در بانك مركزي و مركز 
آمار ايران، برآوردهاي برخي از كارشناس��ان مسكن 
نشان مي دهد، طي 9 ماهه پس از آذر ۱۴۰۱ متوسط 
قيمت مس��كن در ش��هر تهران ۱۰۰ درصد افزايش 
داشته و به اين ترتيب از حدود متري ۴۸ ميليون تومان 
به بيش از متري 9۶ تومان افزايش يافته است. در اين 
حال، برخي مشاهدات ميداني حاكي از تشديد جهش 
قيمتي در مناطق يك و دو پايتخت است، به گونه اي 
كه قيمت هاي پيشنهادي براي واحدهاي نوساز هم 
اينك از ۵۰۰ ميليون تومان ب��راي هر متر مربع آغاز 
مي شود يا حتي در برخي مواقع، واحدهاي اين مناطق 
صرفا با دلار مبادله و معامله مي شوند. بي گمان، تنها 
راه شفاف س��ازي قيمت ها در بازار مس��كن، انتش��ار 
»قيمت هاي معاملاتي« اس��ت. چ��ون اين قيمت ها 
حاصل كش��مكش نيروهاي عرضه و تقاضا است و در 

واقع برآيند مبادله و توافق است. 

»تورم، زندگي و كار مردم را دچار مشكلات بسيار جدي 
كرده اس��ت. ما هدف گذاري كرديم كه ت��ورم را در مدت 
دو س��ال، به نصف كاهش دهيم و س��پس به سمت يك 
رقمي شدن حركت كنيم كه اولين شرط آن، كاهش دلالي، 
اتلاف و افزايش نظارت بر بازار است كه نقش مهم دولت 
است. وضعيت خلق پول، نقدينگي و بانك ها بايد به طور 
جدي اصلاح ش��ود و ماليات براي توليد با ش��يب ملايم 
كاهش يابد.« اين بخشي از صحبت هايي است كه ابراهيم 
رييسي، رييس جمهور در خرداد ماه ۱۴۰۰ به مردم داده 
بود. به اين ترتيب حتي اگر ورودي كار دولت را مرداد ماه 
۱۴۰۰ در نظر بگيريم، تورم بايد در نيمه تابستان امسال 
به حدود 2۰ درصد مي رسيد. با اين وجود اما آنچه كه در 

اين مدت رخ داده، كاملا شرايط ديگري را نشان مي دهد. 
هرچند دولت در ماه هاي ابتدايي فعاليت خود توانسته بود، 
نرخ تورم را با س��رعتي كم كاهش دهد اما در ارديبهشت 
سال گذشته و پس از حذف ارز ۴2۰۰ توماني، نرخ تورم بار 
ديگر صعودي شد و حتي ركوردهايي تازه نيز در اين زمينه 
به ثبت رسيد. در واقع تا خرداد ماه امسال هيچ نشانه اي از 
كاهش تورم وجود نداشت اما در ماه هاي گذشته نشانه هايي 
از كاهش تورم نمايان شد هرچند در آمارهاي بعدي ثبات 
در نرخ تورم قطعي به نظر مي رس��يد. ب��ه اين ترتيب در 
شرايطي كه دولت بيش از 2۵ ماه از فعاليت خود را پشت 
سر گذاشته، هنوز نرخ تورم در اقتصاد ايران حدود ۴۵ درصد 
صفحه 2 را بخوانيد تخمين زده مي شود و...  

ميانگين قيمت آپارتمان  در تهران 
طي شهريور ماه 3.3 درصد افت كرد

كاهش مقطعي قيمت مسكن

تداوم حمايت هاي معيشتي همزمان با كاهش قيمت ها

وعده دولت
براي تورم 30 درصدي!



»تورم، زندگي و كار مردم را دچار مشكلات بسيار جدي 
كرده اس��ت. ما هدف گذاري كرديم كه تورم را در مدت 
دو س��ال، به نصف كاهش دهيم و س��پس به سمت يك 
رقمي ش��دن حركت كنيم كه اولين ش��رط آن، كاهش 
دلالي، اتلاف و افزايش نظارت بر بازار است كه نقش مهم 
دولت است. وضعيت خلق پول، نقدينگي و بانك ها بايد 
به طور جدي اصلاح ش��ود و ماليات براي توليد با شيب 
ملايم كاهش يابد.« اين بخش��ي از صحبت هايي است 
كه ابراهيم رييسي، رييس جمهور در خرداد ماه 1400 به 
مردم داده بود. به اين ترتيب حتي اگر ورودي كار دولت را 
مرداد ماه 1400 در نظر بگيريم، تورم بايد در نيمه تابستان 
امسال به حدود 20 درصد مي رسيد. با اين وجود اما آنچه 
كه در اين مدت رخ داده، كاملا ش��رايط ديگري را نشان 
مي دهد. هرچند دولت در ماه هاي ابتدايي فعاليت خود 
توانسته بود، نرخ تورم را با سرعتي كم كاهش دهد اما در 
ارديبهشت سال گذشته و پس از حذف ارز 4200 توماني، 
نرخ تورم بار ديگر صعودي شد و حتي ركوردهايي تازه نيز 
در اين زمينه به ثبت رس��يد. در واقع تا خرداد ماه امسال 
هيچ نشانه اي از كاهش تورم وجود نداشت اما در ماه هاي 
گذشته نشانه هايي از كاهش تورم نمايان شد هرچند در 
آمارهاي بعدي ثبات در نرخ تورم قطعي به نظر مي رسيد.

به اين ترتيب در ش��رايطي كه دولت بي��ش از 25 ماه از 
فعاليت خود را پش��ت سر گذاش��ته، هنوز نرخ تورم در 
اقتصاد ايران حدود 45 درصد تخمين زده مي شود و تورم 
نقطه به نقطه نيز در مرز 40 درصد باقي مانده اس��ت كه 
نش��ان مي دهد مردم براي خريد يك سبد كالايي ثابت، 
بايد امسال 40 درصد بيشتر از سال قبل هزينه كنند. در 
چنين فضايي مسوولان دولتي همچنان تاكيد دارند كه 
شرايط رو به بهبود خواهد رفت و همانطور كه توانسته اند 
رش��د اقتصادي را صعودي كنند، مي توانند تورم را نيز 
كاهش دهند. با اين وجود وعده كوتاه مدت فعلي اما ربطي 
به وعده ه��اي اوليه دولت ندارد. به اين ترتيب كه رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه مي گويد كه اگر اهداف محقق 
ش��وند، مردم مي توانند در پايان سال به رسيدن تورم به 
30 درصد اميد داشته باشند. داود منظور گفته: برنامه ما 
اين است كه نرح تورم ماهانه را به 1.5 درصد و نرخ تورم 
كشور را تا پايان سال به 30 درصد كاهش برسانيم. وي 
گفت: پارسال به دليل اعمال سياست هاي جديد ارزي، 
كشور نرخ تورم بالايي را تجربه كرد به طوري كه نرخ آن 
به 4۶.5 درصد رسيد در نتيجه قيمت كالاها رو به افزايش 
گذاشت و حتي تا 2 ماه ابتداي امسال نيز ادامه داشت اما 
به تدريج اين افزايش رو به كاهش گذاشته است. رييس 
سازمان برنامه و بودجه اظهار داشت: با وجود تحريم هاي 
اقتصادي، ارز مورد نياز براي تامين كالاهاي واسطه اي و 
سرمايه اي به خوبي انجام گرفته است به طوري كه تامين 
ارز در ۶ ماه نخست امسال در مقايسه با مدت مشابه سال 
قبل حدود 20 درصد افزايش يافته و اقتصاد كشور توانسته 
است به يك س��ازگاري در حوزه تحريم دست پيدا كند 
البته در نظر است كه س��ايه شوم تحريم را از سر اقتصاد 
كشور كم كنيم. ديپلماسي اقتصادي رييس جمهور كه 
بر مبناي تعامل با كشورها، پيوستن به پيمان شانگهاي 
و كشورهاي بريكس شكل گرفته، اتفاقات مهمي را رقم 
زده است كه در كاهش فشار تحريم ها مي تواند اثرگذار 
باشد، اقتصاد كشور نيز مسير خود را پيدا كرده و توانسته 

جايگاه اصلي خود را بيابد.
منظور با اش��اره به ش��اخص هاي اقتصادي خراس��ان 
رضوي ادامه داد: نرخ تورم اس��تان خراس��ان رضوي در 
ماه گذش��ته 1.۶ درصد بوده در حال��ي كه نرخ تورم كل 
كشور 2 درصد است، نرخ مشاركت اقتصادي اين استان 

از ميانگين كش��وري در اين بخش بالاتر و نرخ بيكاري 
آن از ميانگين كش��ور پايين تر اس��ت در واقع بيش��تر 
شاخص هاي اقتصادي استان از شاخص هاي اقتصادي 
كشور بهتر اس��ت. وي با اش��اره به الگوي شهداي دفاع 
مقدس به ويژه ش��هيد سليماني در رسيدن به موفقيت 
گفت: ش��هدا مانند شهيد س��ليماني خالي از امكانات و 
تجهيزات و همراه بودند اما با دست خالي توانستند منابع 
مختلف را به نحوي جذب كنند ك��ه آنان را به موفقيت 
سوق دهد.معاون رييس جمهور و رييس سازمان برنامه و 
بودجه افزود: شهيد سليماني امكانات و نيروي انساني در 
اختيار نداشت اما توانست با جذب نيروها و منابع و همراه 
كردن گروه هايي مانند فاطميون و زينبيون، در خارج از 
كشور از كيان نظام جمهوري اسلامي دفاع كند و ريشه 
داعش را بخش��كاند، اين هنر مدير اس��ت كه در شرايط 
سخت بتواند با سياست گذاري درست منابع و امكانات 
مناسب را جذب كند. وي بيان كرد: بسياري از اقداماتي 
كه تاكنون در استان خراسان رضوي انجام شده، متكي 
به منابع دولتي نبوده است، سهم دولت در تامين بودجه 
بس��ياري از اقدامات شايد به 10 درصد هم نرسد اما هنر 
مديران اس��ت كه در محدوديت ه��ا بتوانند منابع خلق 
كنند، نقش مدير فقط هزينه كردن اعتبارات نيست بلكه 
خلق منابع اعتباري جديد است كه بايد سرلوحه كار قرار 
گيرد كه خوشبختانه در كشورمان همه منابع طبيعي، 
معدني و تحت الارضي و سطح الارضي وجود دارد. منظور 
بزرگ ترين محدوديت فعلي در كش��ور را كم آبي ذكر و 
بيان كرد: كم آبي توسعه را به شدت محدود كرده است اما 
خراسان رضوي نشان داد كه در محدوديت شديد كم آبي 
قادر به تحقق توس��عه و اجراي طرح آبرساني به مشهد 
بوده است، در اين راستا بايد انتقال آب از سرچشمه هاي 
كوه هاي هزارمسجد سرعت گيرد، افزون بر تامين آب و 
طرح هاي انتقال آن بايد روي به��ره وري آب نيز تلاش 
بيشتري از گذشته انجام گيرد به ويژه در بخش كشاورزي 
روش هاي جديد به كار برده شود زيرا ديگر دوره آبياري 

قطره اي وغرقابي به سر آمده است.
وي با تاكيد ب��ر صرفه جويي در مص��رف آب به ويژه در 
بخش هاي خانگي، كش��اورزي و صنعتي اظهار داشت: 
تامين آب از محل پس��اب ش��هري براي حوزه صنعت، 
استفاده از روش هايي كه س��طح زير خاك آبياري شده 
و در ازاي مصرف كم آب محصول بيش��تري به دس��ت 
مي آيد، اس��تفاده از روش هاي جدي��د در توليد يونجه، 
كش��ت محصولات كم آب بر ضروري اس��ت با اين حال 
دولت از هيچ كوشش��ي براي تامين آب با وجود هزينه 

بالاي آن فروگ��ذاري نمي كند. رييس س��ازمان برنامه 
و بودج��ه بيان كرد: هم اكنون خط انتق��ال آب از درياي 
عمان به س��مت خراس��ان رضوي در حال اجرا است كه 
منابع اين طرح از محل شركت هاي معدني تامين شده 
و به طور قطع يك روش انتقال آب گران قيمت به شمار 
مي رود، در اين راستا از انجام هيچ روشي براي تامين آب 
فروگذاري نمي كنيم، طرح انتقال آب از منطقه سراني 
به بجنورد به اجرا در مي آيد، ضمن اينكه شيوه جديدي 
براي تامين آب نيز مدنظر بوده كه بايد در خراسان رضوي 
نيز به كار برده ش��ود. وي گفت: اين سازمان تكليف دارد 
كه عدالت استاني را در توزيع اعتبارات برقرار كند، توزيع 
عادلانه شاخص هاي توسعه در استان ها در تمام ابعاد بايد 
به هم نزديك ش��ود، خراسان رضوي نيز با اينكه استاني 
برخوردار به نظر مي رسد اما در برخي شاخص هاي توسعه 
نس��بت به متوسط كش��وري عقب ماندگي هايي داريم 
كه تلاش مي ش��ود در برنامه پنج ساله هفتم توسعه به 
جبران اين عقب ماندگي ها بيشتر پرداخته شود. معاون 
رييس جمهوري گفت: رشد اقتصادي كشور در سه ماه 
نخست امسال به ۷.۸ درصد رسيده كه عدد خوبي است 
لذا در ماه هاي پاياني سال بايد تلاش كنيم اين عدد رشد را 
ادامه دهيم، لازم است كه در نحوه استفاده از منابع كشور 
و ش��يوه هاي مصرف بازنگري صورت گيرد چرا كه فقط 
كشور سالانه 250 ميليارد مترمكعب گاز مصرف مي كند 
كه به اندازه مصرف كل اروپا در سال است. منظور با اشاره 
به حجم مصرف سوخت در مقابل ميزان توليد آن اظهار 
داش��ت: حداقل بايد 30 درصد صرفه جويي در مصارف 
سوخت در بخش هاي خانگي، حمل و نقل، صنعت و انرژي 
شود و اين صرفه جويي ها مي تواند به عنوان منبع مولد 

جديد در كنار ساير بخش ها در نظر گرفته شود.
وي بيان كرد: برنامه كش��ور اين است كه يك سوم رشد 
اقتصادي سالانه را از محل بهره وري تامين كند، در اين 
راس��تا بايد مديران دس��تگاه هاي اجرايي پيشنهادها و 
راهكارهاي خود را به سازمان مديريت و برنامه ريزي در 
استان ها ارايه دهند و اين موضوع با اولويت پيگيري شود، 
تحقق اين ميزان بهره وري در كنار ساير اقدامات رسيدن 
به رشد هش��ت درصدي در اقتصاد كشور و مهار تورم را 
ممكن مي كند. رييس س��ازمان برنامه و بودجه تقويت 
ظرفيت هاي گردشگري زيارتي و سلامت، در اولويت قرار 
گرفتن تسريع در اجراي طرح برقي كردن قطار مشهد - 
تهران، طرح حرم تا حرم، تكميل و آسفالت شاهراه هاي 
مواصلاتي، تكميل كريدور ش��مال به جنوب با توجه به 
نقش مهم استان در ترانزيت منطقه اي و اتصال كشورهاي 

آسياي ميانه به غرب، استفاده از فرصت تنوع دانشگاه ها و 
ظرفيت پذيرش دانشجويان خارجي، استفاده از ظرفيت 
انرژي بادي در منطقه خواف براي توليد برق و بازنگري در 
سند آمايش سرزميني خراسان رضوي را در برنامه پنج 
ساله هفتم توس��عه مورد تاكيد قرار داد. وي افزود: نقش 
س��ازمان مديريت و برنامه ريزي پشتيباني از اقدامات و 
خدمات ارزش��مند دس��تگاه هاي اجرايي در حوزه هاي 
مختلف است لذا آمادگي دارد روي مزيت هاي نسبي هر 
استان برنامه ريزي و سرمايه گذاري كند، اين سازمان خود 
را مسوول رشد اقتصادي كشور مي داند و معتقد است كه 
اگر برنامه توس��عه به خوبي تدوين شود، رشد اقتصادي 
محقق مي ش��ود. منظور اظهار داشت: برخي رسيدن به 
رشد هشت درصدي اقتصادي در كشور در برنامه هفتم 
توسعه را غيرممكن مي دانند اما ما معتقديم كه با توجه 
به منابع و زمينه هاي افزايش بهره وري در اختيار، بستر 

رسيدن به اين توسعه تامين خواهد شد.
البته كاهش ت��ورم تنها وع��ده منظور نب��ود. او درباره 
سياست هاي حمايتي معيشتي نيز وعده هاي تازه اي داده 
و امكان بررسي همسان سازي مجدد حقوق بازنشستگان 
س��خن گفته اس��ت. داوود منظور درخصوص اينكه آيا 
سازمان برنامه و بودجه از گزارش كميسيون تلفيق برنامه 
هفتم كش��ور راضي بود يا خير، گفت: كميسيون تلفيق 
مصوباتي را داد كه كلياتش مورد تاييد ما نبود. ما مراتب 
نگراني هاي خودمان را هم در صحن مجلس اعلام كرديم و 
هم اينكه به صورت مكتوب خدمت رييس مجلس شوراي 

اسلامي گزارش داديم.
رييس س��ازمان برنامه و بودجه خاطرنشان كرد: البته با 
توافقاتي كه شده است درحال حاضر اصلاحات و ويرايش 
لازم را با همكاري نمايندگان، هيات رييسه و كميسيون 
تلفيق انجام مي دهيم. وي در خصوص اينكه نمايندگان 
مجلس رسيدن به رش��د ۸ درصدي كه در برنامه هفتم 
توسعه مطرح شده است را سخت و حتي رويايي قلمداد 
كردند، آيا برنامه هفتم اين قابليت را دارد كه به رش��د ۸ 
در اقتصاد دست پيدا كند، گفت: رشد ۸ درصدي كه در 
لايحه برنامه هفتم پيش بيني كرده ايم جزو سياست هاي 
كلي ابلاغي برنامه هفتم است، بنابراين لازم الاجرا است؛ 
يعني بايد تمام ظرفيت كش��ور را به كار بگيريم كه رشد 
۸ درصد را محقق كنيم. رييس سازمان برنامه و بودجه 
تاكيد كرد: مقوله رشد اقتصادي صرفاً به كاركرد دولت 
بازنمي گردد بلكه حاصل كاركرد تمام فعالان اقتصادي 
است، حاصل كاركرد تمام شركت ها، اشخاص حقيقي 
و حقوقي اس��ت كه ما فك��ر مي كنيم با ت��لاش هرچه 
بيشتر بتوانيم به اين هدف نزديك شويم. وي همچنين 
درباره احكام برنامه هفتم درباره همسان س��ازي حقوق 
بازنشستگان و صندوق هاي بازنشستگي گفت: در ارتباط 
با همسان سازي بخش عمده اي از آنچه كه تكليف بود در 2 
سال گذشته به ويژه سال ۹۹ و 1400 انجام گرفته است 
اگر بنا باشد همسان سازي مجددي انجام گيرد بايد منتظر 
باشيم و ببينيم چه حكمي در برنامه هفتم تصويب خواهد 
ش��د. منظور افزود: در مورد صندوق هاي بازنشس��تگي 
هم فرق��ي نمي كن��د، در واقع تعديل مس��تمري هاي 
بازنشستگان در 2 سال گذشته به خوبي انجام گرفته است 
اگر موارد جديدي هم بنا شود كه صورت گيرد بايد ببينيم 

مصوبات نهايي برنامه هفتم چه مي شود.
به اي��ن ترتيب دولت در حالي نيمه دوم س��ال 1402 را 
آغاز كرده كه هن��وز در حوزه تورم فاصله قابل توجهي با 
وعده هاي ابتدايي خود دارد و تنها اگر تورم 30 درصدي 
ممكن شود، بايد ديد كه در سال آينده قيمت ها در اقتصاد 

ايران به چه سمتي خواهند رفت.

راهبرد 
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پيام رهبر انقلاب در تجليل از 
شهدا و ايثارگران

حضرت آيت الله خامنه اي در پيامي به مناسبت هفته 
دفاع مقدس و روز تجليل از شهدا و ايثارگران تاكيد كردند 
كه بايد پيام ش��هيدان را بدرستي بشنويم و از آن براي 
آبادي دنيا و آخرت بهره گيريم. پيام رهبر انقلاب اسلامي 
كه بعد از ظهر روز )پنج ش��نبه( توسط حجت الاسلام 
موسوي مقدم نماينده ولي فقيه در بنياد شهيد و امور 
ايثارگران، در گلزار شهداي بهشت زهراي تهران قرائت 

شد، به اين شرح است: 
بسم الله الرّحمن الرّحيم

فرصتِ روزهاي خاطره انگيز دفاع مقدس را براي سلام 
بر شهيدان عزيز و تعظيم در برابر ارواح مطهّر آنان مغتنم 
مي شمارم. شهيدان، س��تارگان راهنمايند؛ الگوهاي 
بي زوال براي همه  ما و نسل هاي پس از مايند؛ رفتار آنان 
درس است؛ انگيزه هاي آنان حكمت است. پيام آنان را 
بايد به درستي بشنويم و از آن براي آبادي دنيا و آخرت 
در همه  دوره ها و نس��ل ها بهره بگيريم. سلام خداوند و 

اوليائش بر شهيدان عزيز.
سيدعليخامنهاي

جداسازي برق صنايع
از شبكه برق خانگي

با قوت دنبال خواهد شد
رييس جمهور با اشاره به برنامه دولت براي جدا كردن برق 
صنايع از شبكه برق خانگي گفت: اين جداسازي كه امروز 
گام هاي عملي جدي نيز در زمينه تحقق آن برداشته شده 
است، اقدام بسيار مهمي است تا تامين برق صنايع تحت 
فشار تامين برق خانگي دچار اختلال نشود. اين سياست 
در عرصه تامين آب و برق صنايع با قوت دنبال خواهد شد. 
سيد ابراهيم رييسي در مراسم بهره برداري رسمي از فاز 
نخست نيروگاه برق خودتامين ۹14 مگاواتي مجتمع 
فولاد مباركه به ظرفيت 30۷ مگاوات، ضمن قدرداني از 
زحمات و تلاش هاي همه دست اندركاران اين مجتمع 
صنعتي و توليدي گفت: رش��د تولي��د از ضرورت هاي 
جدي امروز كشور است. رييس جمهور با اشاره به اينكه 
كشور در عرصه هاي مختلف پيشرفت هاي زيادي داشته 
است، افزود: ش��رط اساسي تداوم اين پيشرفت ها و نيز 
تحقق و موفقيت اقتصاد مقاومتي، رشد، رونق و استقلال 
توليد به ويژه در زمينه صنايع مادر است. رييسي با بيان 
اينكه فولاد از صنايع زيرساختي و مادر است، بر اهميت 
تكميل زنجيره توليد در صنايع مختلف تاكيد كرد و اظهار 
داش��ت: كامل شدن زنجيره توليد اقدام بسيار مناسب 
و صحيحي است و علاوه بر اينكه جلوي خام فروشي را 
مي گيرد و باعث ارتقاي ارزش افزوده خواهد شد كه اين 
در كنار رشد كمي و كيفي توليد، رشد اقتصاد كشور را به 
دنبال دارد. رييس جمهور در ادامه به برنامه دولت براي 
جدا كردن برق صنايع از شبكه برق خانگي اشاره كرد و 
ادامه داد: اين جداسازي كه امروز گام هاي عملي جدي 
نيز در زمينه تحقق آن برداشته شده است، اقدام بسيار 
مهمي است تا تامين برق صنايع تحت فشار تامين برق 
خانگي دچار اختلال نشود. اين سياست در عرصه تامين 
آب و برق صنايع با قوت دنبال خواهد شد. رييسي گام 
مهم بعدي را توليد فولاد س��بز عنوان كرد كه در كشور 
ظرفيت هاي مناسبي براي دسترسي به آن از جمله در 
زمينه تامين مواد اوليه وجود دارد و تصريح كرد: با تحقق 
اهداف در نظر گرفته شده در اين عرصه، ايران كه در حال 
حاضر رتبه دهم توليد فولاد در جهان را دارد، به جايگاه 
اولين ها در اين عرصه ارتقا خواهد يافت. اين پيشرفت ها 
براي كش��ور توليد قدرت مي كند و از اقتصاد كشور در 
مقابل تكانه ها صيانت خواهد كرد. رييس جمهور با اشاره 
به تلاش دشمن براي ضربه به اقتصاد كشور و معيشت 
مردم خاطرنش��ان كرد: تمام تلاش دشمن اين بود كه 
توليد كشور را دچار توقف و عقب گرد كند، اما اعلام نرخ 
رشد قابل توجه بهار امسال از سوي بانك مركزي و مركز 
آمار، دشمن را گيج مي كند كه چگونه كشوري كه تحت 
شديدترين تحريم ها و تهديدهاست اين ميزان پيشرفت 
دارد. رييسي دليل اين تعجب دشمنان را عدم شناخت 
مردم ايران دانست و گفت: دشمنان مردم ايران و از جمله 
اصفهان را نمي شناسند كه بيش از 24 هزار شهيد تقديم 
ايران اسلامي كرده اند و امروز نيز در هر كوي و برزن آماده 
اجراي امر ولي و امام مسلمين بوده و حاضرند براي ايجاد 
آرامش در دل مردم، شبانه روز تلاش كنند تا ما محتاج 
ديگران نباشيم، استقلال، آزادي و نظام جمهوري اسلامي 
خودمان را حفظ كنيم و سرافرازانه در مقابل دنيا ظاهر 
شويم. رييس جمهور خطاب به دشمنان با تاكيد بر اينكه 
حتماً بدانيد كه اين توطئه ها و فتنه هايي كه هر روز عليه 
ملت ما اجرا مي كنيد بي اثر اس��ت و اشتباه محاسباتي 
جدي در مقابل كشور و ملت ما داريد، افزود: در همين 
بازديد كوتاهي كه از بعض��ي بخش هاي فولاد مباركه 
داشتم، عزيزان كارگر به من مي گفتند به آقا سلام ما را 
برسانيد و بگوييد كارگران اجازه نمي دهند حرف شما 
زمين بماند، ما اجازه نخواهيم داد دش��من شاد شود و 
حتماً توليد كشور را ارتقا خواهيم داد و به آنجا خواهيم 
رساند كه مردم آرامش پيدا كنند؛ گواه اين سخن كارنامه 
درخش��ان صنعت فولاد و ديگر صنايع كشور است. 
رييسي اظهار داشت: آنچه امروز در اين مركز و كانون 
توليد ديدم بسيار اميدواركننده بود و نشان مي داد كه 
كار كاملًا با برنامه ريزي دقيق پيش مي رود. برداشت 
من اين است كه هدف گذاري هاي بسيار خوبي شده 
و اين مجموعه به عنوان يك واحد با برنامه و هدف و 
داراي اراده پولادين و ايمان قوي با گام هاي استواري 
كه برمي دارد حتماً به جايگاه برتر و آنجا كه در شأن 
اوست، خواهد رسيد. رييس جمهور برنامه هاي اين 
واحد توليدي در زمين��ه خودتأميني، خودكفايي و 
استقلال و حركت را مايه خرسندي توصيف و تصريح 
كرد: امروز در اين مجتمع احساس كردم كه دل همه 
مملو از ايمان و اميد به آينده اس��ت و آينده را بسيار 

درخشان مي بينند و براي تحقق آن تلاش مي كنند.

افزايش ۲۶۰ درصدي تسهيلات 
شركت هاي دانش بنيان

وزير امور اقتصادي و داراي��ي از افزايش 2۶0 درصدي 
تسهيلات شركت هاي دانش بنيان در پنج ماهه امسال 
خبر داد و گفت: تاسيس شركت هاي سهامي عام پروژه 
در بخش دانش بنيان در دستور كار قرار گرفت. احسان 
خاندوزي در نخستين رويداد ملي صنعت دانش بنيان، 
اظهار كرد: بعد از اينكه در دهه ۹0 در تله رشد پايين و 
نزديك به صفر و سرمايه گذاري نزديك به صفر گرفتار 
شديم، تلاش شد در دهه جديد از اين دو تله خارج شويم 
كه تا حد قابل قبولي اين اتفاق رخ داده اس��ت، اما لازم 
است روي عنصر جديدي تمركز كنيم كه آن كيفيت 
رشد اقتصادي است. وي با بيان اينكه اين موضوع براي 
دولتي كه به دنبال عبور از يك اقتصاد نفتي و دولت زده 
است بسيار حائز اهميت است، گفت: در واقع حركت به 
سمت يك اقتصاد توليدگراي دانش بنيان كه منتفعان 
رشد اقتصادي آن كساني باشند كه از سودهاي اقتصادي 
بهره مندند، بسيار حائز اهميت است. اين تحول و گذار 
بدون مش��اركت ش��ركت هاي بزرگ دانش بنيان رخ 
نمي ده��د و بنابراين براي اين تغيير ك��ه به زودي و به 
سهولت در دسترس نيست، نيازمند تدبير مستمر براي 
كيفيت رشد اقتصادي هستيم. او با بيان اينكه يكي از 
مهم ترين دستوركارها در س��ال هاي 1400 تا 1410 
عبور از فضاي گلخانه اي زيست بوم دانش بنيان به سمت 
مزارع توليدات صنعتي دانش بنيان و رشد اقتصادي بوده، 
تصريح كرد: اگر بخواهيم مزارع جديدمان سبزتر باشد، 
بايد به نحوي كانال هاي حركت جريان آب، نقدينگي 
و تأمي��ن مالي را هدايت كنيم كه اين بار اين دس��ته از 
مزارع پربارتر عمل كنند. بنابراين يك اتفاق مربوط به 
صندوق هاي فناوري است كه افزايش سرمايه آن 300 
ميليارد تومان در ذيل تبصره 1۸ بودجه امسال محقق 
مي ش��ود و البته آماده هس��تيم عدد بالاتري را درنظر 
بگيريم اما محدوديتي از س��مت سهامدار خصوصي 
وجود داش��ت. وي افزود: در كنار مساله صندوق ها دو 
عنصر تضمين و وثايق براي شركت ها در حوزه تأمين 
مالي حائز اهميت بود كه توسعه دامنه وثايق در سامانه 
س��تاره ايجاد ش��د. تلاش كرديم آيين نامه موسسات 
تضمين كه موضوع ماده ۹ قانون حداكثري است را تعيين 
تكليف كنيم. همچنين اقدام ديگر ابلاغ دستورالعمل 
ارزش گذاري شركت هاي دانش بنيان و در دستور كار قرار 
گرفتن تاسيس شركت هاي سهامي عام پروژه در بخش 
دانش بنيان بود. وزير امور اقتصادي و دارايي با اشاره به 
افزايش 1۶0 درصدي تسهيلات شركت هاي دانش بنيان 
در سال گذشته، تصريح كرد: امسال در پنج ماهه ابتداي 

سال اين تسهيلات 2۶0 درصد افزايش داشته است.

سكه و طلا باز هم ارزان شد
رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران به كاهش قيمت طلا 
در بازارهاي جهاني در كنار ثبات و نوسان كاهشي نرخ 
ارز در بازارهاي داخلي اشاره كرد و گفت: روند كاهشي 

قيمت سكه و طلا در بازار ادامه دارد.
نادر بذرافشان در رابطه با وضعيت يك هفته اخير بازار 
سكه و طلا اظهار كرد: در بازارهاي جهاني طي هفته اي 
كه گذش��ت، هر اونس طلاي جهاني 32 دلار كاهش 
داشت كه كاهش چش��مگيري بود. از سوي ديگر در 
بازارهاي داخلي نيز شاهد روند كاهش قيمت سكه و طلا 
بوديم كه بخشي از آن تحت تاثير كاهش قيمت طلا در 
بازار جهاني و بخشي ديگر از آن نوسان كاهشي و ثبات 

نرخ ارز بوده است.
رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران خاطرنشان كرد: البته 
خبرهاي مثبت سياسي-اقتصادي نيز در روند كاهشي 
قيمت ها در بازار سكه و طلا بي تاثير نبود و سبب شد كه 
از ابتداي هفته تا پايان هفته يك روند كاهشي تدريجي 
را شاهد باشيم. اين در حالي است كه علي رغم اتمام ماه  
صفر و ورود به ماه ربي��ع الاول، اما هنوز تقاضا به حالت 
معمول نرسيده و همچنان ركود بر بازار سكه و مصنوعات 

طلا حاكم است. 
به اعتقاد وي، تاكنون كاهش ها خ��وب بوده و در حال 
حاضر بازار در ثبات نسبي خوبي قرار دارد و احتمالا ديگر 
شاهد نوسان چشمگير يا خاصي در بازار نخواهيم بود؛ 
بنابراين مردم نگراني خاصي از بابت تغييرات خاص در 
اين بازار نباشند؛ چراكه نوسان بين يك تا پنج درصدي 
طبيعي اس��ت؛ بنابراين مي توانند ب��ا اطمينان خاطر 

معاملات مدنظر خود را انجام دهند.
بذرافشان در رابطه با تغيير قيمت ها طي يك هفته اخير 
و آخرين قيمت  سكه و طلا در بازار، اظهار كرد: سكه تمام 
طرح جديد در اين هفته با ٢5٠ هزار تومان ريزش قيمت 
نسبت به ابتداي هفته )٢٧ ميليون و ۶٠٠ هزار تومان( 
در پايان هفته به ٢٧ ميليون و ٣5٠ هزار تومان رسيد. 
سكه تمام طرح قديم نيز با ٢٠٠ هزار تومان كاهش به 
٢4 ميليون و ۶٠٠ هزار تومان كاهش قيمت يافته است.

وي افزود: نيم سكه و ربع سكه نيز هركدام در يك هفته 
اخير 5٠ هزار تومان كاهش قيمت نس��بت به ابتداي 
هفته داش��ته و در آخرين قيمت هاي بازار اين هفته به 
ترتيب، ١4 ميليون و ٩٠٠ هزار تومان )نيم س��كه( و ٩ 
ميليون و ٩5٠ هزار )ربع سكه( در آخرين معاملات روز 
گذشته، تعيين قيمت شده است؛ سكه هاي يك گرمي 
بانك مركزي نيز با ١٠٠ هزار تومان كاهش قيمت از پنج 
ميليون و ٨5٠ هزار تومان در ابتداي هفته به پنج ميليون 
و ٧5٠ هزار تومان در معاملات پاياني هفته رسيده است.

رييس اتحاديه طلا و جواهر ته��ران ادامه داد: هر گرم 
ط��لاي ١٨ عيار در مجموع با ٣۶ ه��زار تومان كاهش 
نس��بت به ابتداي هفته در آخرين پاي��ان هفته به دو 
ميليون و ٢٨5 هزار قيمت به  ازاي هر گرم رسيده است؛ 
در ابتداي هفته هر گرم طلاي ١٨ عيار دو ميليون و ٣٢١ 
هزار تومان قيمت داشت. هر مثقال طلاي ١٧ عيار نيز با 
كاهش ١55 هزار توماني از ١٠ ميليون و 55 هزار تومان 
به كانال ٩ ميليون تومان سقوط كرده و ٩ ميليون و ٩٠٠ 
هزار تومان مبناي معاملات طلا قرار گرفته است. اين 
مقام صنفي در رابطه با آخرين وضعيت حباب سكه نيز 
گفت: در حال حاضر هر قطعه سكه داراي پنج ميليون 
حباب است. آخرين نرخ ثبت شده براي هر اونس طلا 

١٨٧4 دلار است.

تداومحمايتهايمعيشتيهمزمانباكاهشقيمتها

امامجمعهموقتتهران:

وعده دولت براي تورم 30 درصدي!

بعضي  ها به دنبال ناامني رواني و سلب اعتماد از مسوولان هستند
امام جمعه موقت تهران با اش��اره به هفته وحدت گفت: 
بدون وحدت نمي شود زنده بود، وحدت همان ولايت و 
امامت است و رمز وحدت اين است كه زير يك پرچم باشيم 
و پرچمدار را قبول داشته باشيم؛ پس پرچم وحدت امت 
اسلامي امام لازم دارد. حجت الاسلام والمسلمين كاظم 
صديقي در خطبه هاي دوم نماز جمعه اين هفته تهران 
با بيان اينكه آنچ��ه در درجه اول وحدت را به هم مي زند 
شيطان اس��ت، خاطرنشان كرد: قرآن ش��يطان را مبدا 

اختلافات و تفرقه معرفي مي كند.
خطيب نماز جمعه اين هفته تهران با بيان اينكه دنياي 
استكبار يعني امريكا، شيطان بزرگ است و منشأ تفرقه 
انگليس خبيث است، تصريح كرد: امريكا و انگليس ايجاد 
جنگ مي كنند و مرزها را با شيطنت خود تعيين كرده و 
گاهي كش��ورهاي كوچكي را براي زمينه سازي جدايي 
مس��لمانان ايجاد مي كنند كه اين مرزها منشأ اختلاف 
مي شود. وي همچنين با اش��اره به تاثيرات منفي ايجاد 
شايعات و بدبيني ها عليه يكديگر در كشور گفت: بعضي ها 
مي خواهند مردم را به هم بريزند و ناامني رواني براي جامعه 
اسلامي به وجود آورند و موجب سلب اعتماد از مسوولان 
شوند و اين اقدامات محبتي را كه باعث انسجام در جامعه 
مي شود را از بين مي برد. وي با بيان اينكه در يك جامعه 
وقتي احساس امنيت وجود داشته باشد محبت و دوستي 
ايجاد خواهد شد خاطرنشان كرد: اگر انسجام و محبت در 
جامعه نباشد باعث ايجاد نفرت مي شود پس آغوش محبت 
است كه وحدت را ايجاد مي كند. امام جمعه موقت تهران 
با بيان اينكه انسان چهار سرمايه دارد كه شامل جان، مال، 
ناموس و آبرو مي شود، تاكيد كرد: انسان براي حفظ اين 

چهار سرمايه تلاش مي كند.
وي توضيح داد: جامعه زماني امن اس��ت كه در آن ترور 
نباش��د چون وقتي در جامعه ترور وجود داش��ته باشد 
امنيت جاني وجود ندارد. همچنين وقتي بيگانه ميكروب 

هرزگي را در يك جامعه شايع مي كند و بانوان جامعه را به 
بي حيايي و بي حجابي دعوت مي كند اين هرزگي ها باعث 
مي شود كه نظام خانواده در جامعه به هم بريزد. از طرف 
ديگر وقتي در جامعه اي حلال و حرام رعايت نشود و هر 
كسي به خود اجازه دهد در مال ديگران دست درازي كند 

اعتمادي براي سرمايه گذاري نمي ماند.
صديقي در ادامه با اش��اره به اهميت حفظ آبروي مومن 
در جامعه گفت: در حديث آمده اس��ت ي��ك درهم ربا 
آلودگي اش بيش��تر از 3۶ زنا اس��ت و بردن آبروي يك 
مسلمان گناهش بيشتر از ربا است. خطيب نماز جمعه 
اين هفته تهران خاطرنش��ان كرد: مردم عزيز از شايعه 
پراكني ها و شنيدن شايعات و قبول كردن و منتقل كردن 
آنها پرهيز كنند كه موجب ريختن آبروي مسلمان مي شود 
و مسوولان، صدا و سيما و سخنگوها در اين رابطه به فقه 
مراجعه كنند و دقت داشته باشند كه ناامني عمومي ايجاد 

نشود و روحيه و روان مردم در اثر شايعات در معرض تزلزل 
قرار نگيرد. صديقي به هفته دفاع مقدس اشاره كرد و گفت: 
دفاع مقدس ادامه عاشوراي حضرت سيدالشهدا است. 
جبهه براي ما ظرفيتي براي خوديابي، شكوفايي استعداد 
و فتوحات علمي و عرفاني بود، دفاع مقدس بود كه جايگاه 
رهبري ولي فقيه و تف��اوت آن با رهبري هاي ديگر را در 

معرض ديد همه عالميان قرار داد.
امام جمعه موقت تهران با اش��اره به سفر رييس جمهور 
به مقر س��ازمان ملل گفت: رييس جمه��ور عالم رباني و 
جهادگرمان در ابتكار بي سابقه و كم نظير خود در سازمان 
ملل افتخار آفريد و قرآن را به عنوان پرچم وحدت و عزت 
جامعه بشري به دست گرفت و معرفي كرد و نشان داد كه 
سوزاندن قرآن نمي تواند اصل و باطن آن را بسوزاند چرا كه 
كتاب انسانيت و تمدن است. صديقي با اشاره به تاكيدات 
رييس جمهور در س��ازمان ملل در مورد خانواده گفت: 

شاهديم كه با اشاعه فحشا و آزاد كردن قانون همجنس 
گرايي كه مايه شرمندگي بشريت است كانون خانواده را 
هدف گرفته اند اما رييس جمهور ما با تبيين اين مساله در 
سازمان ملل، فطرت ملت، انقلاب و رهبري ما را به گوش 

جهانيان رساندند.
امام جمعه موقت تهران در ادام��ه خطبه هاي دوم نماز 
جمعه اين هفته تهران به پرتاب ماهواره نور هم اش��اره 
كرد گفت كه اين كار به دس��ت فرزندان خودمان انجام 
شده اس��ت. از طرف ديگر او از سربازان گمنام امام زمان 
به عنوان عناصري جان بر كف تش��كر كرد كه در كشف 
باندهاي ترور و 30 بمب خطرناك كه قرار بود در تهران 
باعث ش��هادت جمع كثيري شوند تلاش كردند و از قوه 
قضاييه براي همكاري در اين زمينه نيز تشكر كرد. وي 
از نيروهاي نظامي و انتظامي تش��كر كرد كه در سالگرد 
آشوب با تلاش هاي آنها آب از آب تكان نخورد و در نهايت 
از خودگذشتگي مايه گذاشتند و امنيت را براي جامعه 
به ارمغان آوردند. صديقي ميلاد خورشيد نبوت و طلوع 
خورش��يد امامت و ولايت را هم تبريك گف��ت و افزود: 
پرچمدار انقلاب فرهنگي معرفتي و تبيين كننده باطن 
اس��لام و امامت و ولايت امام جعفر صادق بودند. وي در 
خطبه هاي اول نماز جمعه اين هفته تهران نيز به تفسير 
تعبير صراط مستقيم در سوره توحيد پرداخت و گفت: 
صراط مس��تقيم همان صراط رهروان راه يافته و صراط 
مهاجران به مقصد رسيده است و صراط يك حقيقتي است 
كه پوياست، يعني هم راه است هم راهنما و هم راهبر. در 
جريان نماز جمعه اين هفته تهران يكي از نمازگزاران به پا 
خاست و به مشكلات اقتصادي و معيشتي خود اشاره كرد 
كه حجت الاسلام والمسلمين صديقي در پايان خطبه ها 
گفت: عزيزي كه صحبت هايي داشتند بعد از نماز بيايند 
تا فرمايشاتش��ان را گوش كنيم و اگر كاري از ما ساخته 

است انجام دهيم.



گلناز پرتوي مهر|
بخش نف��ت و گاز اي��ران در مواجهه ب��ا تحريم هاي 
بين المللي رشد قابل توجهي دست يافته است. عليرغم 
محدوديت هاي صادرات نفت خام، ايران در چند وقت 
اخير ركورد توليد 3.3 ميليون بشكه در روز را به ثبت 

رسانده است. 
به گ��زارش خبرنگار »تعادل«، يك��ي از رويكردهاي 
كليدي ايران براي شكس��تن ركوردهاي توليد نفت، 
ايجاد بازار تضميني از طريق سرمايه گذاري و بازسازي 
زيرساخت هاي پالايشي در كشورهاي امريكاي جنوبي 
بوده است. ايران با سرمايه گذاري در زيرساخت هاي 
انرژي اين كش��ورها نه تنه��ا بازار نفت خ��ام خود را 
تضمين  مي كند، بلك��ه روابط ديپلماتيك خود را نيز 
تقويت  مي كند. بسياري از كشورهاي همسو با ايران 
در زيرس��اخت هاي انرژي خود با كمبودهايي مواجه 
هستند و اين فرصتي را براي دانش و تخصص ايراني 
فراهم مي كند تا در تلاش هاي بازسازي زيرساخت ها 
مشاركت كند. اين رويكرد كه به سياست خريد تقاضا 
معروف است، اين امكان را به ايران  مي دهد كه بدون 
هزينه هاي س��رمايه گذاري قابل توجه، خدمات فني 
مهندس��ي صادر كرده و س��هامدار زيرساخت انرژي 
كشورهاي همسايه شود. ايران از تخصص شركت هاي 
نفتي دانش بنيان براي گس��ترش تجارت نفت خام 
خود و صادرات خدمات و تجهيزات به پالايشگاه هاي 
امريكاي جنوبي اس��تفاده كرده است. ايران از طريق 
نوس��ازي موفق پالايشگاه هاي نيمه فعال در منطقه، 
به دنبال گسترش حضور ش��ركت هاي  دانش بنيان 
ايراني در صنايع گاز و پتروشيمي است. اين امر حضور 
شركت هاي صنعت پالايش ايران در امريكاي جنوبي 
را افزايش داده و پايه هاي ديپلماسي فعال انرژي را در 
منطقه ايجاد كرده است. همكاري با كشورهاي امريكاي 
جنوبي نه تنها حامي منافع اقتصادي ايران است، بلكه به 
توسعه بخش انرژي در اين كشورها كمك  مي كند. در 
همين زمينه سال گذشته ارديبهشت ماه در سفر وزير 
نفت به ونزوئلا، آغاز همكاري نفتي ايران و ونزوئلا ايجاد 
شد و به بازسازي چندين پالايشگاه مستهلك اين كشور 
اقدام شد. نتيجه همكاري صنعت نفت ايران با ونزوئلا 
از طريق ديپلماسي فعال وزارت نفت ايران و اقدام هاي 
جدي دولت سيزدهم در به كارگيري از ظرفيت نيمه 
فعال پالايشگاه هاي مستهلك شده ونزوئلا و همچنين 
بازسازي آن به كمك شركت هاي توانمند دانش بنيان 
ايراني در حوزه پالايشگاهي، باعث شده است كه تجارت 
نفت خام ايران با ونزوئلا افزايش داشته باشد، به طوري 
كه حجم مبادلات در اين زمينه به ۴ ميليارد دلار در 
طول ۲۰ ماه گذشته رسيده است. پالايشگاه ال پاليتو 
اولين پالايشگاه ونزوئلايي است كه ايران بازسازي آن را 
شروع كرده است و قبل از صادرات ميعانات گازي ايران، 
اين پالايشگاه به صورت كلي تعطيل بود و فعال نبود؛ 

سپس ۱۵ هزار بشكه از ظرفيت ۱۵۰ هزار بشكه اي آن 
فعال شد. با حضور فني و مهندسي ايران توان عملياتي 
اين واحد به ۱۰۰ هزار بشكه رسيد و در گام بعدي به 
۱۴۰ هزار بشكه خواهد رسيد. از همين رو همكاري 
نفتي ايران و ونزوئلا يك رابطه ب��رد- برد براي هر دو 

كشور را ايجاد كرده است
دستيابي ايران به سطح توليد نفت 3.3 ميليون بشكه اي 
در روز در بحبوحه تحريم ها، گواهي بر انعطاف پذيري و 
رويكردهاي جديد استراتژيك اين كشور در فعالسازي 
ديپلماسي انرژي منطقه اي و فرامنطقه اي ايران است. 
ايران ب��ا تمركز بر ايجاد بازار تضمين ش��ده از طريق 
سرمايه گذاري و بازسازي زيرساخت هاي پالايشي در 
كشورهاي امريكاي جنوبي، نه تنها بازار نفت خام خود 
را تضمين كرده، بلكه رواب��ط ديپلماتيك خود را نيز 
تقويت كرده است. همكاري موفق نفتي با ونزوئلا بيش 
از پيش نشان دهنده توانايي ايران در استفاده از تخصص 
فني و مهندس��ي خود براي احياي پالايش��گاه هاي 
مستهلك شده و افزايش تجارت است. اين دستاوردها 
بر پتانسيل ايران براي تبديل شدن به يك بازيگر اصلي 
در بخش جهاني نفت و گاز تأكيد مي كند و تأثير مثبت 
ش��ركت هاي دانش بنيان و ديپلماسي فعال انرژي را 

نشان مي دهد.
در ادامه پيرامون ركوردشكني توليد و فروش نفت خام 

ايران در شرايط تحريمي و اتخاذ سياست هاي جديد 
در زمينه با سنگدوئيني عضو كميسيون انرژي مجلس 

به گفت وگو پرداختيم كه در ادامه خواهيد خواند.
رمضانعلي سنگدويني، عضو كميسيون انرژي مجلس، 
در گفت وگو با خبرنگار »تعادل«، درمورد استفاده از 
 دانش بنيان ها در صنعت نفت و همچنين تسري اين 
تجربه به س��اير بخش هاي صنعت، گفت: بروكراسي 
اداري در كشور باعث شده است كه ما نتوانيم از ظرفيت 
داخلي خودمان تمام و كمال استفاده كنيم. مجلس 
قانون تصويب كرده است كه از ظرفيت  دانش بنيان ها، 
توان و ظرفيت داخلي استفاده شود و اگر ما اين مسير را 

طي كنيم خيلي از مشكلات ما حل  مي شود. 
عضو كميسيون انرژي مجلس اظهار كرد: در صنعت 
نفت بالاي ۸۰درصد از ت��وان داخلي در بحث تامين 
اقلام اساسي استفاده  مي شود كه اين ظرفيت بسيار 
خوبي است   و بايد بيشتر مورد توجه قرار گيرد. با توجه 
به قانون مصوب مجلس در بحث  دانش بنيان ها شرايط 
خوبي در كشور ايجاد شده اس��ت. در حال حاضر در 
صنعت نفت بيش از پي��ش از ظرفيت  دانش بنيان ها 
استفاده  مي ش��ود بر فرض مثال در بحث اكتشاف و 
استخراج  دانش بنيان ها خيلي كمك  مي كنند و ما بايد 
به اين سمت برويم كه  دانش بنيان ها را بيشتر به عرصه 
بياوريم. همين كمك دانش بنيان ها در صنعت پالايش 

نفت خام بود كه مسير ورود ما به حوزه انرژي منطقه 
امريكاي جنوبي بود و با فعالسازي ظرفيت شركت هاي 
توانمند دانش بنيان نفتي به صادرات خدمات فني و 
مهندسي به پالايشگاه هاي نيمه كاره ونزوئلا پرداختيم 
و در حال حاضر با اتمام بازسازي اين پالايشگاه ها فروش 
نفت خام و ميعانات گازي ما به ونزوئلا چندين برابر شده 
اس��ت. وي ادامه داد: ما در زمينه تجهيزات و توسعه 
فناوري تحريم هستيم و بايد از ظرفيت  دانش بنيان ها 
اس��تفاده كنيم قطعا همين  دانش بنيان ها  مي توانند 
تحريم ها را بش��كنند و اين تحريم ها را بي اثر كنند و 
ما  مي توانيم با كمك  دانش بنيان ها هفتاد تا هش��تاد 
مشكلاتي كه تحريم ها در داخل ايجاد كرده اند را حل 
كنيم و صنعت نفت نمونه موفق استفاده و به كارگيري 

از ظرفيت شركت هاي دانش بنيان است
وي خاطرنشان كرد: استفاده از  دانش بنيان ها منحصر به 
صنعت نفت و گاز نمي شود بلكه شامل همه بخش هاي 
صنعت  مي شود. ما بايد اين مسير را در صنايع معدني، 
كشاورزي و ساير صنايع برويم چراكه بخشي از امنيت 
غذايي ما در س��ايه اس��تفاده از  دانش بنيان ها تامين  
مي شود اما اقدام اخير دولت در توسعه همكاري هاي 
حوزه انرژي در امريكاي جنوبي در زمينه صنعت گاز 
و پتروشيمي با كمك شركت هاي توانمند داخلي نيز 

اقدام بسيار مهمي است كه قابل تقدير است

تحليل

خبر كوتاه
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با حضور رييس جمهور 
عمليات مرحله دوم انتقال آب 
درياي عمان به اصفهان آغاز شد

رييس جمهوري از روند اجراي طرح انتقال آب درياي 
عمان به اصفهان بازديد و دستور آغاز عمليات اجرايي فاز 
دوم اين پروژه را صادر كرد. به گزارش مهر، سيد ابراهيم 
رييسي صبح جمعه از روند اجرا و پيشرفت مرحله نخست 
طرح انتقال آب درياي عمان به استان اصفهان به صورت 
هوايي بازديد كرد. عمليات اجرايي مرحله نخست اين 
پروژه مهرماه س��ال ۱۴۰۱ آغاز شد و هم اينك در ۲۴ 
نقطه فعال با حضور ۱۴ پيمانكار فعال است. پيش بيني 
مي شود كه مرحله نخست انتقال آب از درياي عمان تا 
پايان سال به اتمام برسد. در مرحله نخست انتقال آب از 
درياي عمان ۷۰ ميليون متر مكعب و در مرحله دوم ۴۰۰ 
ميليون مترمكعب آب به اصفهان انتقال داده مي شود. 
طول مسير انتقال آب از درياي عمان به اصفهان ۹۸۰ 
كيلومتر است و تاكنون آزادسازي ۵۲۰ كيلومتر از مسير 
انجام و ۴۲۰ كيلومتر حفاري و ۲۱۴ كيلومتر لوله گذاري 
شده اس��ت. بنا بر اعلام معاون هماهنگي امور عمراني 
استاندار اصفهان هزينه اجراي مرحله نخست اين طرح 
۲۵ و نيم هزار ميليارد توم��ان و مرحله دوم ۱۱3 هزار 
ميليارد تومان برآورد شده است كه تمامي هزينه اجراي 
اين دو مرحله را صنايع بزرگ اس��تان اصفهان تأمين 
خواهند كرد. انتقال آب از درياي عمان بخشي از طرح 
احياي زاينده رود است كه با اجراي مرحله نخست آن، 
برداشت آب از زاينده رود توسط صنايع قطع خواهد شد 
و آنطور كه مهران زينليان معاون هماهنگي امور عمراني 
استاندار اصفهان مطرح كرده، مرحله دوم اين پروژه علاوه 
بر آب صنايع، مازاد آب در بخش آشاميدني، كشاورزي 
و حقابه محيط زيست هم تأمين خواهد كرد. عمليات 
مرحله دوم انتقال آب درياي عمان به اصفهان آغاز شد.در 
اجراي انتقال از درياي عمان آب در مبدا شيرين و سپس 

به استان منتقل خواهد شد. 

عضو كميسيون انرژي مجلس در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

استفاده از توان داخلي در بحث تامين اقلام اساسي

صادرات نفت خاورميانه محدودتر مي شود

منشا وكيوم باتوم قيرهاي صادراتي مشخص شود

عرضه نفت از منطقه خليج فارس با توس��عه ظرفيت 
پالايشگاهي عمان و بحرين كه نفت بيشتري را براي 
توليد س��وخت هايي نظير ديزل مص��رف مي كنند، 
محدودتر خواهد ش��د. به گزارش ايسنا، بلومبرگ به 
نقل از منابع آگاه نوش��ت: پالايش��گاه جديد دقم كه 
جوينت ونچر مي��ان عمان و كويت اس��ت، صادرات 
نخستين محموله هاي محصولات پالايش شده را آغاز 
كرده است. معامله گران انتظار دارند اين تاسيسات با 
ظرفيت ۲3۰ هزار بشكه در روز، تا ابتداي سال ۲۰۲۴، 

به ظرفيت كامل توليد برس��د. بحرين هم پالايشگاه 
سيترا را توسعه داده و ظرفيت اين پالايشگاه نفت ۸۷ 
ساله را از حدود ۲۶۷ هزار بشكه در روز، به حدود ۴۰۰ 
هزار بش��كه در روز افزايش داده است. به گفته منابع 
آگاه، اين پروژه ها، واحدهايي كه قادرند سوخت جت 
و ديزل منطبق با استانداردهاي اروپايي را توليد كنند 
را مدرنيزه خواهند كرد. اين پروژه هاي توسعه تا پايان 
س��ال ۲۰۲۴، تكميل خواهند شد. اين دو پالايشگاه 
باعث محدودتر ش��دن صادرات نفت خاورميانه شده 

و بي��ش از 3۰۰ هزار بش��كه در روز از نفتي كه صادر 
مي ش��ود را دريافت مي كنند. نفت مورد استفاده اين 
پالايشگاه ها، معمولا به پالايش��گاه ها در آسيا صادر 
مي شده است. توليد بيشتر ديزل احتمالا به اروپا صادر 
خواهد ش��د. نفت در بازار لندن از ژوئن كه عربستان 
سعودي كاهش توليد اضافي علاوه بر محدوديت عرضه 
اوپك پلاس را به اجرا گذاشت، بيش از ۲۰ درصد رشد 
كرده و به بيش از ۹۰ دلار در هر بش��كه رسيده است. 
حاشيه سود هم براي پالايشگاه ها در آسيا، بالا مانده و 

خريداران اين منطقه براي نفت خاورميانه كه مناسب 
پالايشگاه هايشان اس��ت، رقابت مي كنند. به علاوه، 
كويت هم پالايشگاه الزور به ظرفيت ۶۱۵ هزار بشكه در 
روز را امسال راه اندازي كرده است. اين پالايشگاه هم در 
صادرات كمتر نفت اين كشور به آسيا نقش داشته است. 
كويت براي پالايشگاه دقم هم نفت تامين مي كند. بر 
اساس گزارش بلومبرگ، بحرين نفت صادر نمي كند 
و اين كشور عمده نفت مورد نياز خود را از طريق خط 

لوله از عربستان سعودي دريافت مي كند.

سومين همايش ملي قير باارزش، با حضور معاونين 
وزرا، مديران كل اس��تاني سازمان هاي متولي عمران 
كشور در حوزه قير، اساتيد برتر دانشگاهي و نماينگان 
مجلس با محوريت افزاي��ش دانش فني و تخصصي 
قيركش��ور، ۶ مهرماه ۱۴۰۲ برگزار ش��د. به گزارش 
ايلنا، وحيد ش��يخي، عضو اتحادي��ه صادركنندگان 
فرآورده هاي نفت، گاز و پتروشيمي در حاشيه سومين 
همايش ملي قير ب��اارزش در جمع خبرنگاران اظهار 
داش��ت: در تأمين نياز داخل به قير، يكي از مشكلات 
فعلي، تأخير در اجراي قانون تهاتر اس��ت، به گونه اي 
كه ابلاغ آن هرساله با تأخير صورت مي گيرد و به فصل 
باراني پاييز و زمستان مي رسيم؛ اگر الان كه در ابتداي 
پاييز هستيم، اين قانون ابلاغ شود، وكيوم باتوم تا در 
اختيار قيرساز قرار بگيرد و قير توليد شود و به دست 
پيمانكار برسد، در شرايط فصل سرد و بارش خواهد 
بود كه خيلي از اس��تان ها امكان احداث آسفالت در 
آن بازه زماني را ندارد؛ بنابراين خيلي از ش��ركت هاي 
قيرساز به كمك دستگاه هاي دولتي مي آيند و آن بار 
كم كاري رخ داده را برعهده مي گيرند و بعدا قير مربوطه 

را تحويل مي گيرند.
وي تصريح كرد: يكي از مهم ترين معضلات و چالش هاي 
صنعت قير ايران و صادرات اين فرآورده نفتي، تصويب 
و ابلاغ آيين نامه ها و دس��تورالعمل هاي متعدد و گاهي 

متضاد است.
وي افزود: درخواس��تي كه داريم اين است كه دولت به 
گونه اي عمل كند كه حداقل براي ۶ ماه يك صادركننده 
بتواند از قوانين و دس��تورالعمل ها اطلاع داشته باشد و 
بتواند برنامه ريزي كند. عض��و اتحاديه صادركنندگان 
فرآورده هاي نفت، گاز و پتروش��يمي خاطرنشان كرد: 
اينكه در ۲ يا 3 ماه و درحالي كه صادركننده يك محصولي 
را صادر كرده يا در فرآيند صادرات است، دستورالعمل ها 

تغيير كن��د، اين يك رفتار عادلانه ب��ا فعالان اقتصادي 
نيست. وي ادامه داد: در واحدهاي پژوهشي روي ارتقاي 
كيفي محصولات توليدي مثل قير و فرآورده هاي وابسته 
به آن كار كرده ايم و امروز با استفاده از نانو مواد و مالچ هاي 
توليدي ما، سال گذشته بالغ بر 3 هزار هكتار از بيابان هاي 
كشور مالچ پاشي شد تا هم در كاهش پديده گردوغبار 
اثربخش باشد و هم فرصتي براي بيابان زدايي و بازيابي 
خاك به مسوولان مربوطه بدهد. وي افزود: اما اين رويه 
فعلي رويه مطلوبي نيست، بلكه اگر در فصل بهار و فصل 
گرم سال، قانون اجرايي شود، در بهار و تابستان مي تواند 
بسياري از پروژه هاي آسفالت ريزي و مالچ پاشي را انجام 
داد. به گفته اين  عضو اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي 
نفت، گاز و پتروشيمي؛ دستگاه هاي اجرايي مثل وزارت 
راه و شهرس��ازي به خاطر اينكه فص��ل مصرف قير را از 

دست ندهند، از شركت هاي قيرساز درخواست همكاري 
كرده اند و ش��ركت هاي قيرس��از نيز قير آنه��ا را تأمين 
مي كنند، بعد از اينك��ه اين تأمين صورت گرفت، اگر به 
جاي قير تحويل داده شده، به شركت قيرساز وكيوم باتوم 
بدهند، آيا اين وكيوم باتوم متعلق به شركت قيرساز بوده 
كه به جاي طلب خود گرفته؟ اگر اين شركت اين وكيوم 

باتوم را به قير تبديل و صادر كرد، تخلف كرده است؟ 
وي ادامه داد: نكته مهم اينجاس��ت ك��ه بايد نظارت از 
بالادس��ت درست انجام شود، س��امانه هايي بايد وجود 
داشته باشد كه مش��خص كند آيا قيرساز تخلف كرده 

يا بابت طلب خود، وكيوم باتوم را دريافت كرده است.
شيخي خاطرنشان كرد: اقداماتي در اين زمينه صورت 
گرفته، مثل س��امانه وزارت راه و شهرس��ازي، سامانه 
س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز و سامانه بنياد مسكن، 

به دس��تگاه هاي ديگر نيز براي ايجاد س��امانه و نظارت 
درخواس��ت داده ايم و ما اعلام كرده ايم كه هر قيري كه 
براي صادرات تخصيص داده مي شود بايد منشأ وكيوم 
باتوم آن مش��خص ش��ود. همچني��ن در اين همايش 
س��يدكاظم دلخوش، نماينده مجلس شوراي اسلامي، 
با بيان اينك��ه در بحث صنعت قير و فرآورده هاي نفتي، 
هيچ ساماندهي مناسبي تا امروز نداشته ايم، اظهار كرد: 
سالانه ۶ ميليون تن قير در كشور توليد مي شود، اما من 
معتقدم بيش از اين مي توان از ظرفيت هاي توليد قير در 

كشور استفاده كرد.
دلخوش افزود: دولت بايد راسا سالانه سهميه قير راه هاي 
شهري و روستايي را اختصاص دهد تا ديگر لازم نباشد هر 
ساله، ۴ يا ۵ ماه دوندگي داشته باشيم تا وضعيت توزيع 

قير در آن سال را مشخص كنيم.
وي با بيان اينكه الان در هفتمين ماه س��ال هس��تيم، 
درحالي كه قانون بودجه بايد از ابتداي سال اجرايي شود؛ 
اظهار كرد: هفت ماه از سال گذشته و برخي استان ها وارد 
فصل سرما و بارندگي شده اند و با اين شرايط نمي توان 
آسفالت ريزي كرد؛ بلكه بايد به گونه اي برنامه ريزي شود 
تا قير دس��تگاه هاي اجرايي در اختيارشان قرار بگيرد و 
اين س��اماندهي الان وجود ندارد. دلخوش با بيان اينكه 
قيري كه مردم نياز دارند نبايد صادر شود، گفت: اول بايد 
نياز داخلي تأمين ش��ود، بعد مازاد بر آن براي صادرات 

تخصيص داده شود.
به گفته وي قير تهاتري هم مي تواند مشكل شركت هاي 
قيرس��از، مردم و دستگاه هاي دولتي را حل كند، برخي 
مي گويند به جاي س��هميه قير، پول به دستگاه ها داده 
شود، اما ما با اين روش موافق نيستيم، چرا كه پرداخت 
پول مي تواند در جاي ديگري هزينه شود، اما وقتي قير 
به دستگاه ها داده شود، مي توان محاسبه شود كه با قير 

تحويل داده شده، چقدر آسفالت ايجاد شده است.

خيز نفت براي صعود
به ۱۰۰ دلار

قيمت نفت در معاملات روز جمعه تحت تاثير تقاضاي 
قوي براي سوخت در تعطيلات چين، افزايش يافت و 
به سوي رشد هفتگي حدود دو درصدي، گام برمي دارد. 
بهاي معاملات نفت برنت براي تحويل در نوامبر كه روز 
جمعه منقضي مي ش��ود، با پنج سنت افزايش، به ۹۵ 
دلار و ۴3 سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات نفت 
برنت براي تحويل در دسامبر، با ۱3 سنت افزايش، به 
۹3 دلار و ۲3 سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا نيز با ۱۶ سنت افزايش، 
به ۹۱ دلار و ۸۷ سنت در هر بشكه رسيد. هر دو شاخص 
در معاملات روز گذشته كه معامله گران به سودگيري 
از افزايش قيمت ها پرداخته بودند، حدود يك درصد 
كاهش داشتند. بهبود داده هاي اقتصادكلان در چين 
كه بزرگ ترين واردكننده نفت در جهان است به همراه 
تقاضاي قوي براي سوخت در اين كشور كه تعطيلات 
يك هفته اي »هفته طلايي« را از روز جمعه آغاز كرد، 
از قيمت ها پشتيباني كرده اس��ت. تحليلگران گروه 
بانكي ANZ در يادداشتي نوشتند: افزايش سفرهاي 
بين المللي در طول تعطيلات »هفته طلايي«، تقاضاي 
چين براي نفت را تقويت كرده اس��ت. انتظار مي رود 
س��فرهاي داخلي هم تقاضا براي س��وخت را افزايش 
دهند. داده هاي اپليكيشن پرواز »يومي تريپ« نشان 
داده كه ميانگين پروازهاي روزانه رزرو شده، يك پنجم 
بالاتر از »هفته طلايي« در سال ۲۰۱۹ پيش از شيوع 
كرونا بوده است. در اين بين، جديدترين آمار منتشره 
نشان داد كه اقتصاد امريكا روند رشد قوي را در سه ماهه 
دوم سال ميلادي جاري، حفظ كرده و به نظر مي رسد 
فعاليت اقتصادي در اين سه ماهه، سرعت پيدا كرده كه 
نشان داده قوي ماندن تقاضا براي سوخت است. محدود 
ماندن عرضه نفت در امريكا، از قيمت ها حمايت بيشتري 
كرده اس��ت. سطح ذخاير نفت كاش��ينك اوكلاهاما 
كه هاب تحويل معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت 
اس��ت، به پايين ترين حد خود از جولاي سال ۲۰۲۲ 
نزول كرده است. معامله گران منتظر ديدار هفته آينده 
توليدكنندگان اوپك پلاس و تصميم عربستان سعودي 
درباره ادامه كاهش عرضه اضافي پس از رش��د حدود 
3۰ درصدي قيمت ها در سه ماهه سوم سال ميلادي 
جاري هستند. نشست كميته وزيران اوپك پلاس براي 
چهارم اكتبر برنامه ريزي شده است. بر اساس گزارش 
رويترز، تحليلگران بانك ملي اس��تراليا در يادداشتي 
نوشتند: نشست هفته آينده اوپك، آپديت مهمي براي 
بازار خواهد بود، زيرا احتمال كاهش عرضه داوطلبانه از 

سوي آرامكو، افزايش پيدا كرده است.

پرداخت يارانه بنزين به اشخاص 
تورم زا نيست

كارشناس انرژي گفت: پرداخت يارانه بنزين به اشخاص 
مي تواند تامين كننده مسائلي مربوط به دولت باشد مانند 
پرداخت پول آب و برق در نتيجه اين پول از سيس��تم 
دولتي خارج نمي شود و تورم زا نيست. به گزارش مهر، 
محسن زنگنه سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه 
هفتم طي روزهاي گذشته گفت: برنامه هفتم توسعه 
برنامه جديدي را ب��راي بنزين در نظر گرفته كه در آن 
اختياراتي به دولت داده ش��ده اس��ت؛ ما به دولت اين 
اجازه را داديم كه يارانه حامل هاي سوخت را به شخص 
دهد، اما بلافاصله گفتيم كه نبايد نرخ اين بنزين يارانه اي 
تغيير كند و اگر دول��ت بخواهد تغييري در اين زمينه 
ايجاد كند مي تواند لايحه بياورد و هر يك از اين بندها را 
تغيير دهد، اما تغييرش سخت مي شود و رأي دو سوم 
مجلس را نياز دارد. سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه 
برنامه هفتم گفت: اولًا دولت اجازه دارد تعيين كند كه 
يارانه را به اش��خاص ارايه دهد يا به خودرو؛ همچنين 
اينكه مقدار بنزين يارانه اي چند ليتر باشد نيز در اختيار 
دولت اس��ت اما در هر صورت بايد قيمت بنزين ثابت 
بماند. با اين وجود اين مساله موافقان و مخالفاني را دارد. 
نرسي قربان كارشناس انرژي در گفت وگو با مهر با اشاره 
به اينكه واگذاري بنزين به اشخاص مساله اي است كه 
از ابتداي مساله يارانه خودرو مطرح شد، گفت: زماني كه 
اين موضوع مطرح شد، كارشناسان معتقد بودند كه اين 
يارانه بايد به اشخاص پرداخت شود و نه خودرو زيرا كسي 
كه چند ماشين دارد از امكانات مالي بيشتري برخوردار 
مي شود و ۵ برابر كسي كه يك ماشين دارد يارانه دريافت 
مي كند. وي ادامه داد: در اين شرايط كسي كه ماشين 
ندارد، اص��لًا يارانه اي دريافت نمي كند به همين دليل 
كارشناسان معتقد بودند كه اشخاص بايد دريافت كننده 
بنزين باشند و افرادي كه ماشين ندارند مي توانند حداقل 
از اي��ن طريق پول آب و برق خود را پرداخت كنند. اين 
كارشناس انرژي در پاسخ به اين سوال كه ممكن است 
چنين طرحي زمينه س��از قاچاق ش��ود گفت: قاچاق 
س��وخت تغييري نمي كند زيرا الان كسي كه خودرو 
ندارد سهميه اي كه دارد يا به همسايه خود يا كسي كه 
ماشين دارد مي فروشد حق هر فردي است زيرا قاچاق از 
طريق يارانه اتفاق نمي افتد وي در خاتمه يادآور شد: اين 
يارانه علاوه بر خودروها بايد به اشخاص پرداخت شود تا 
بتوانند مسائل مربوط به دولت مانند پرداخت پول آب و 
برق را تأمين كنند در نتيجه اين پول از سيستم دولتي 

خارج نمي شود و تورم زا نيست.

حجم آب ۱۶ سد مهم كشور 
نصف شد

ميزان پرشدگي ۱۶ سد مهم تامين كننده آب شرب و 
كشاورزي كشور از ابتداي س��ال آبي مهرماه ۱۴۰۱ تا 
پايان شهريور ۱۴۰۲ كمتر از ۵۰ درصد بوده كه نشان 
از مطلوب نبودن وضعيت بارشي و منابع كشور در آغاز 
سال آبي جديد است. به گزارش ايرنا، سال آبي گذشته 
)ابتداي مهر ۱۴۰۱ تا پايان شهريور۱۴۰۲( در حالي به 
پايان رسيد كه ميزان بارش هاي اين سال در مقايسه با 
دوره بلندمدت ۵۴ س��اله با كاهش ۱۴ درصدي همراه 
ش��ده و اين امر س��بب شدميزان پرش��دگي مجموع 
سدهاي كشور به ۴۴ درصد كاهش يابد. پيش بيني اخير 
موسسه تحقيقات آب وزارت نيرو نيز نشان از آن دارد كه 
هفته هاي ابتدايي سال آبي جديد )ابتداي مهر۱۴۰۲ تا 
پايان شهريور۱۴۰3( نيز بارندگي خوبي در انتظار منابع 
آبي كشورمان نيست و احتمال پرآب شدن مخازن سدها 
دور از انتظار به نظر مي رسد. گزارش جديد مركز اطلاعات 
و داده هاي آب كش��ورهم بيانگر آن است كه از مجموع 
سدهاي مهم آب و كش��اورزي ۱۶ سد تا پايان شهريور 
۱۴۰۲ با كاهش ميزان پرش��دگي آب روبرو شده اند. بر 
اساس اين گزارش، سد دامغان در استان سمنان با هشت 
ميليون متر مكعب موجودي آب با كاهش ۲۵ درصدي 
نسبت به سال آبي گذشته روبرو شده است؛ البته ميزان 
پرشدگي اين س��دهم از ابتداي سال آبي مهر۱۴۰۱ تا 
آخرشهريور۱۴۰۲ تنها ۵۰ درصد بوده است. سد داريان 
در استان كرمانشاه با ۱۱۷ ميليون متر مكعب موجودي 
آب با كاهش ۴۰ درصدي نس��بت به سال آبي گذشته 
روبرو شده است؛ البته ميزان پرشدگي اين سد هم تنها 
3۵ درصد بود. سد »استقلال« هرمزگان از ابتداي سال 
آبي تازه گذشته تا پايان آن ۸۱ ميليون مترمكعب آب 
دارشته كه در مقايسه با زمان مشابه در سال قبل تر ۵۰ 
درصد كاهش را نشان مي دهد؛ ميزان پرشدگي اين سد 
3۴ درصد بود. موجودي آب در سد »آغ چاي« آذربايجان 
غربي به رقم ۶۷ ميليون مترمكعب رس��يده بود كه در 
مقايسه با مدت مشابه سال قبل تر 33 درصد كاهش دارد 
و ميزان پرشدگي در حال حاضر اين سد هم 3۱ درصد 
است. سد »جيرفت« كرمان هم ۸۷ ميليون مترمكعب 
آب داشت كه نسبت به مدت مشابه سال قبل 3۶ درصد 
كاهش نشان مي دهد كه ميزان پرشدگي اين سد به ۲۷ 
درصد رسيده است. موجودي آب در سد »شيرين دره« 
خراسان شمالي از ابتداي س��ال آبي مهر۱۴۰۱ تا آخر 
شهريور۱۴۰۲ هم ۱۵ ميليون مترمكعب است كه در 
مقايسه با مدت مشابه سال گذشته 3۴ درصد كاهش را 
نشان مي دهد. سد »نساء« استان كرمان هم با ۴3 ميليون 
مترمكعب موجودي آب با كاهش ۵۲ درصدي نسبت به 
سال گذشته روبرو بوده و درصد پرشدگي ۲۵ درصدي 
را نشان مي دهد. سد »سرني« در استان هرمزگان نيز 
اكنون ۱3 ميليون مترمكعب آب دارد كه در مقايس��ه 
با مدت مشابه سال آبي قبل ۶3 درصد كاهش داشته و 
درصد پرشدگي ۲۱ درصدي دارد. سد »شميل و نيان« 
در استان هرمزگان با ۱۹ ميليون مترمكعب موجودي 
آب با كاهش ۶۲ درصدي نسبت به مدت مشابه سال آبي 
قبل روبرو شده و درصد پرشدگي فعلي اين سد نيز ۱۹ 
درصد است. سد »۱۵ خرداد« در حوضه آبريز قم رود هم 
فقط 3۶ ميليون مترمكعب موجودي آب دارد كه نسبت 
به مدت مشابه سال گذش��ته 3۸ درصد كاهش يافته 
است. ميزان پرشدگي فعلي اين سد نيز ۱۹ درصد است. 
موجودي آب در مخزن سد »تنگوئيه« سيرجان كرمان 
از ابتداي سال آبي مهر۱۴۰۱ تا آخر شهريور ۱۴۰۲ در 
حالي به رقم چهار ميليون مترمكعب رس��يده كه اين 
ميزان نسبت به مدت مشابه سال قبل ۶۲ درصد كاهش 
دارد. ميزان پرشدگي فعلي اين سد ۱۰ درصد است. سد 
ساوه در استان مركزي با ۲۵ ميليون مترمكعب حجم 
مخزن، ۵۶ درصد كاهش نس��بت به س��ال قبل دارد و 
درصد پرشدگي آن نيز ۹ درصد است. سد »طرق« در 
خراسان رضوي از ابتداي س��ال آبي مهر۱۴۰۱ تا آخر 
شهريور۱۴۰۲، سه ميليون مترمكعب موجودي آب دارد 
كه در مقايسه با مدت مشابه سال قبل ۶۹ درصد كاهش 

را نشان مي دهد و ميزان پرشدگي آن ۸ درصد است.



گروه بازار سرمايه|
 معضل و مشكلات بورس كالا تمامي ندارد و هر چند 
ماه يك بار شاهد دخالت در اين بازار هستيم. داستان از 
اين قرار است كه هر چند وقت يك بار يكي از مسوولان 
به دنبال خارج كردن محصولات از بورس كالاس��ت 
و عقيده دارند كه معامله محص��ولات در بورس كالا 

رانت زاست و باعث افزايش قيمت ها مي شود. 
درحالي كه اينطور نيس��ت و بورس كالا با استفاده از 
سازوكار عرضه و تقاضا معاملات خود انجام مي دهد و 
رانت و قيمت گذاري دستوري جايي در اين بازار ندارد. 
اگر بخواهيم بررسي كنيم تمامي محصولات عرضه 
شده در بورس كالا پس از چند ماه تداوم عرضه به ثبات 
قيمتي و شرايطي رس��يده اند و هر يك شرايط بسيار 
خوبي براي شركت هاي عرضه كننده رقم زده اند. با اين 
حال برخي از مس��وولان به دنبال خروج محصولاتي 

همانند سيمان و.. از بورس كالا هستند.
به طور كلي بورس به شفافيت معاملات و اقتصاد كشور 
كمك شاياني مي كند و مي تواند در ميان مدت بازارها 
را تنظي��م و كنترل كند. اما ع��دم عرضه محصولات 
در ب��ورس كالا باعث مي ش��ود كه چرخ��ه معيوب 
قيمت گذاري دستوري در اقتصاد كشور ادامه دار باشد 
و محصولات با قيمت دلخواه تعيين شده و زيان براي 
فروشنده و خريدار معامله شود. در مكانيزم تنها كساني 
كه رانت دارند برنده هستند و بقيه افراد جامعه نيز به 

علت نداشتن رانت در زيان به سر خواهند برد.
تمامي بورس ها خصوصا بورس كالا دس��ت رانت را از 
اقتصاد كشور كوتاه مي كند و باعث مي شود محصولات 
با يك قيمت مناسب و به دلخواه خريداران به فروش 
برسد. درحال حاضر افزايش قيمت ها و قيمت گذاري 
دستوري زيان س��نگيني به اقتصاد كشور وارد كرده 
است و اگر مسوولان مجدد تلاش كنند كه محصولات 
را از ب��ورس كالا و وارد بازاره��اي م��وازي كنند زيان 

سنگيني در انتظار اقتصاد كشور خواهد بود.

    مخالفت دولت با خروج سيمان و فولاد
از بورس كالا

يك منبع مطل��ع در دولت درباره پيش��نهاد مهرداد 
بذرپاش وزير راه مبني بر خروج سيمان و فولاد از بورس 
كالا بيدار بورس گفت: دولت با خروج اين دو محصول از 
بورس كالا مخالف است و اين موضوع صرفا نظر وزير راه 
بود. وي ادامه داد: نظر بذرپاش در دولت صرفا يك راي 
است و نمي تواند منجر به مصوبه اي براي خروج سيمان 
و فولاد از بورس كالا شود. براساس اين گزارش اين وزير 
كه از زمان حضور در سايپا )سال ۸۶( تا مجلس، ديوان 
محاسبات و وزارت راه، حاشيه هاي گاه عجيبي را رقم 
زده يكي از عوامل افزايش قيمت مسكن، گراني مصالح 
ساختماني را دانسته و گفته بود: اين موضوع مهم در 
دستور جلسه اين هفته شوراي  عالي مسكن قرار دارد و 
با حضور رييس جمهور، بررسي و تصميم گيري خواهد 
شد. اما نتيجه جلسه اين شورا با چنين موضوعي همراه 
نشد و رييسي صرفا از سه وزير و رييس بانك مركزي 
خواست تا طي دو هفته آينده مديران بانك هاي بورسي 
و دولتي متخلف در پرداخت تسهيلات مسكن را معرفي 

و مواخذه كنند.

  موافقت با عرضه سيمان در بورس كالا
احسان خاندوزي، وزير اقتصاد در پاسخ به سوالي درباره 
خروج س��يمان از بورس كالا گفت: با توجه به اينكه 
مس��اله بورس كالا به عنوان بستر شفاف نظام توزيع 
كالاهاي اساسي يا كالاهاي پايه انجام مي شود و جزو 
دستاوردهايي است كه ما در پايان دهه هاي ۸۰ و ۹۰ 
نس��بت به عبور از مسير پر از رانت و فسادي كه پيش 
از آن وجود داش��ت به نظام بورس كالا منتقل شديم، 

دولت فعلا هيچ تصميمي در اين زمينه ندارد.
وي افزود: ما به عنوان وزارت اقتص��اد و امور دارايي و 
وزارت صمت و بسياري از دستگاه هاي اقتصادي هم 
مدافع اين هستند كه اگر رويه موجود نياز به اصلاحي 

دارد در چارچوب بورس كالا اصلاحات صورت گيرد.
وزير اقتصاد با اشاره به اينكه اراده جدي دولت بر اين 
است كليه بنگاه هاي غير مرتبط با فعاليت هاي بانكي 
بايد واگذار شوند، گفت: برنامه كاملا دقيقي در اين راستا 

تهيه شده است. در يك سال و نيم دولت، بيش از ۴ سال 
دولت قبل واگذاري دارايي هاي بانك ها را شاهد بوديم.

   رانت سيمان از بين رفت!
مجيد عشقي رييس سازمان بورس در واكنش به فضاي 
به وجود آمده اعلام كرد عرضه سيمان در بورس كالا 
رانت را از بين برده است؛ قبل از ورود سيمان به بورس 
كالا بيس��ت نفر حدود هفتاد درصد س��يمان كشور 
را داد و س��تد مي كردند ولي در حال حاضر هركس��ي 
هر مقدار كه بخواهد مي تواند سيمان سفارش دهد. 
سيمان نيم درصد از هزينه تمام شده ساخت مسكن 
را در برمي گيرد و خروج سيمان از بورس به بهانه حل 
مشكلات مسكن، آدرس غلط دادن است، چرا كه اين 
كار س��يمان را گران تر به دست مصرف كننده واقعي 
مي رساند - تلاش براي خروج محصولات از بورس به 
سرمايه هراسي منجر مي ش��ود. بررسي سير اخبار از 
سال ۱۴۰۰ نشان مي دهد كه گراني مصالح ساختماني 
مانند س��يمان و فولاد به عنوان يكي از موانع ساخت 
مسكن ارزان قيمت معرفي شده است - موضوعي كه 
يكي از وعده هاي اصلي دولت در آغاز به كار بوده است. 
باتوجه به سهم كم قيمت سيمان از قيمت تمام شده 
مسكن، بر اساس صحبت هاي رييس سازمان بورس، 
در صورتي كه اين رويكرد جديد خروج سيمان از بورس 
كالا به منظور تسهيل تهيه مسكن ارزان قيمت باشد، 
هرچند شرايط را براي تحقق اين وعده فراهم مي كند 
ولي تجربه نشان داده كه قيمت سيمان را در بازار آزاد 
افزايش خواهد داد كه باعث افزايش هزينه س��اخت 
مسكن براي غير ذينفعان مسكن ارزان قيمت خواهد 
ش��د. در بورس تهران هم سهامداران خودروسازي با 
زيان هاي ميلياردي ناشي از قيمت گذاري دستوري 
دس��ت و پنجه نرم مي كنند و قيمت گذاري دستوري 
براي خوراك پتروش��يمي ها موجب سقوط سنگين 
شاخص كل در نيمه اول سال شده بود، به همين دليل 
قيمت گذاري دستوري مطلوب سهامداران نيست و 

براي بازار سرمايه دردسر ساز است.
بازار سرمايه روز قبل اصلاح تندي داشت ولي همزمان 
ارزش معاملات خرد رش��د مناس��بي را ثبت كرد كه 
نكته مثبتي است، در صورتي كه ارزش معاملات خرد 
روند صعودي به خود بگي��رد مي تواند جهت حركت 
بازار سرمايه را برگرداند ولي لازمه رشد مناسب بازار 
رفع ترس از سهامداران و برداشتن تيغ قيمت گذاري 
دستوري از گردن بازار س��رمايه است. در صورتي كه 
شاخص كل حمايت رواني محدوده دو ميليون و ۱۰۰ 
هزار واحد را ازدست بدهد حمايت دو ميليون و ۴۸ هزار 
واحدي را پيش رو دارد كه با خط كيجونسن انديكاتور 

ايچي كومو و خط روند حمايتي صعودي تطابق دارد.

  ثبات قيمت ميلگرد در بورس كالا 
بررسي آمارهاي معاملاتي در بورس كالا حاكي از آن 
است كه قيمت ميلگرد در سال جاري با وجود تداوم 
تورم و مش��كلاتي نظير كاهش توليد كارخانجات به 
دلي��ل قطعي مقطعي برق در فصل گ��رم با كمترين 
نوسان همراه بوده است؛ حتي در خيلي از روزها معامله 
به قيمت پايه انجام شده و بعضي عرضه ها هم تقاضايي 
نداشته اند. روند معاملات هفتگي ميلگرد از ابتداي سال 
۱۴۰۲ تا پايان شهريور ماه نشان مي دهد كه ميلگرد به 
عنوان يكي از مصالح ساختماني روند قيمتي با ثباتي 

را سپري كرده و رشد قيمت چنداني نداشته است.
طبق نم��ودار روند با ثب��ات قيمت ميلگ��رد در بازار 
فيزيكي بورس كالاي ايران در حالي در ۶ ماهه نخست 
امسال قابل مشاهده است كه حتي در برخي روزهاي 
معاملاتي، سايزهاي مختلف ميلگرد عرضه شده روي 
تابلوي معاملات به قيمت پايه مورد معامله قرار گرفته 
و حتي برخي عرضه ها نيز بدون تقاضا مانده و فروش 
نرفته است. با اين وجود اخيرا شاهد جوسازي هايي با 
موضوع گراني مصالح س��اختماني به دليل عرضه در 
بورس كالا از سوي عده اي خاص هستيم؛ گروه هايي 
كه به نظر مي رس��د از رانت هاي قيمتي كسب انتفاع 
مي كنند و براي رسيدن به مقاصد خود از گراني مسكن 
به دليل رشد قيمت مصالح ساختماني در بورس كالا 
س��خن مي گويند. اين در حالي اس��ت كه براس��اس 
آمارهاي موجود رشد قيمتي در اين قبيل كالاها اتفاق 

نيفتاده است.
س��وال حائز اهميت اين اس��ت كه پش��ت پرده اين 
جوسازي ها چه كساني هستند كه منافع شان با عرضه 
كالاها در بورس به خطر افتاده و س��عي دارند با ارايه 
آمارهاي اشتباه و خلاف واقع بر طبل خروج كالاها از 
بورس بكوبند و روند با ثبات فعلي معاملات را مختل 
سازند. حال آنكه چنين سياست هايي از اساس اشتباه 
بوده و تجربه س��ال ها اجراي سياست قيمت گذاري 
دستوري نش��ان داده اس��ت كه مصرف كننده و نيز 
توليدكننده هر دو در نظام كنترلي قيمت ها متضرر 
اصلي خواهند بود. به طوري كه رانت ناشي از اجراي 
سياست هاي دس��توري در اقتصاد هيچ نفعي براي 
اي��ن دو گروه نخواهد داش��ت و تنه��ا حافظ منافع 

رانت خواران ضد توليد است.

  خطرات خروج از بورس كالا
داود حس��ني، مدير معاملات كارگ��زاري بانك رفاه 
نوش��ت: عامل اصلي و ريش��ه اصلي تورم موجود در 
كالاها از جمله مس��كن و نهادهاي آن را بايد در رشد 
پايه پولي و افزايش حجم نقدينگي جست وجو كرد و 
دولت ها به جاي تغيير سياست هاي اقتصادي در جهت 

مهار تورم، به دنبال مداخله در بازارها و قيمت گذاري 
دستوري هستند كه مكانيسم عرضه و تقاضاي واقعي 

را بر هم مي زند .
سخنان وزير راه و شهرسازي مبني بر خروج سيمان 
و فولاد از بورس كالا در جهت كاهش بهاي تمام شده 
مسكن احتمالا نشانه شكست دولت در تحقق پروژه 
نهضت ملي مسكن و سيگنال اشتباه در توجيه گراني 
مسكن در سبد خانوار است و در واقع به دنبال فرافكني 
و آدرس غلط دادن هستند تا وعده محقق نشده دولت 
را بر گردن بورس كالا كه معاملات شفاف و واقعي در 

آن انجام مي پذيرد بيندازند .
طبق نظر كارشناس��ان حوزه مس��كن، سهم زمين 
در بهاي تمام ش��ده آن حدود ۷۰ تا ۷۵ درصد است 
كه سهم س��يمان در آن تنها حدود نيم درصد است . 
بنابراين خروج دستوري سيمان و فولاد از بورس كالا 
و نرخ گذاري دستوري آنها نه تنها باعث كاهش بهاي 
تمام شده مسكن نخواهد شده بلكه منجر به زيان ده 
شدن شركتهاي مرتبط و افزايش قيمت محصولاتشان 
در بازار آزاد خواهد شد. اجرايي شدن اين ايده مي تواند 
خسارات جبران ناپذيري براي اين صنايع در پي داشته 
باشد كه به چند مورد از اثرات مخرب اين تصميم اشاره 
مي كنيم: در درج��ه اول اجراي احتمالي اين تصميم 
مي توان��د اصل ش��فافيت و رقابت پذي��ري را در بازار 
كالاي م��ورد نظر از بين برده و زمينه را براي پيدايش 
قيمت گذاري هاي دستوري و شيوع گسترده رانت و 
فساد فراهم آورد كه در بلندمدت و حتي ميان مدت اين 
امر مي تواند سبب زيان دهي اين صنايع شده و شاهد 

تكرار تجربه تلخ خودروسازان در اين صنايع باشيم.
خاصي��ت پوش��ش ريس��ك در ب��ورس كالا را براي 
توليد كننده و خريدار از ميان مي رود و از طرفي امكان 
تامين مالي ارزان و كوتاه مدت را نيز از توليد كننده سلب 
مي كند كه مي تواند زمينه عدم توسعه طرح هاي جديد 
را در اين صنايع فراهم آورده و مستهلك شدن و كاهش 

بهره وري اين شركت هاي را به دنبال داشته باشد.
از ميان رفتن خاصيت هشدار دهندگي بورس كالا كه 
مسوولان اقتصادي را از ميزان عرضه و تقاضاي واقعي 
يك محصول آگاه ساخته و زمينه را براي برنامه ريزي 
مناس��ب و به موقع براي حفظ تع��ادل در بازار فراهم 
مي س��ازد . عدم وجود اين مزيت مي تواند زمينه ساز 
نوسانات غيرمتعارف و غيرواقعي آن محصول و ظهور 

فعاليت هاي مخرب بازاري نظير احتكار شود.
م��كان پي��ش بين��ي دورنماي اي��ن صناي��ع براي 
سرمايه گذاران كاهش مي يابد كه مي تواند سبب فرار 
سرمايه از اين صنايع و بخش هاي مولد اقتصادي شده 
و كه خود مي تواند ضربه منفي بزرگي عليه اشتغال و 

رشد اقتصادي كشور در بلندمدت شود.
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دولت، رگولاتور اعظم 
بازارسرمايه

بيدار بورس| مبين ناظمي، كارشناس بازارسرمايه 
عدم وج��ود نقدينگي و نااطمياني را از مش��كلات 
اصلي بازارس��رمايه دانس��ت و بيان كرد: بخشي از 
اين مش��كلات نش��ات گرفته از مباحث سياسي و 
همچنين ثبات دلار هستند و به عبارتي درجا زدن 
دلار در چند وقت اخير موجب شده تا بازارسرمايه 
نتواند مسير صعودي را در پيش بگيرد.  او با اشاره به 
شايعاتي كه اين روزها در خصوص بحث توافقات و 
همچنين تصويب لايحه FATF به گوش مي رسد، 
 FATF عنوان كرد: باتوجه به اينكه دو نفر از اعضاي
موافق توافق هس��تند بازارس��رمايه دچار ش��وك 
كوتاه مدت و موقتي ش��ده اس��ت  وي در تش��ريح 
چرايي موقتي بودن اين ش��وك گفت: در صورتي 
كه توافقي در اين زمينه صورت گيرد با چالش هاي 
جديدي از جمله راس��تي آزمايي و وارد ش��دن به 
شبكه بانكي جهاني رو به رو خواهيم شد.  به عقيده 
ناظمي مواردي از جمله قوانين جديد مالياتي، نقل 
و انتقالات پول و مقررات نوظهور در خصوص افتتاح 
حس��اب بانكي و در نهايت قوانيني كه به تازگي در 
ش��بكه بانكي و مالياتي به تصويب رس��يده پيش 
زمينه اي در خصوص تصويب  FATF اس��ت. اين 
كارشناس بازارس��رمايه، با بيان اينكه برنامه هفتم 
توسعه يكي ديگر از موارد تاثيرگذار بر بازارسرمايه 
و همچنين بازارهاي موازي است، خاطرنشان كرد: 
كليت اين برنامه نشان دهنده چشم اندازي مثبت و 
برنامه ريزي هايي مناس��ب با شرايط است اما نبايد 
فراموش كرد كه همواره فاصله ميان حرف تا عمل 
بس��يار اس��ت. او ادامه داد: بايد اين مهم را در نظر 
داشت كه بدهي دولت به نهادهاي مختلف از جمله 
بانك ها و شركت هايي مانند تامين اجتماعي بسيار 
زياد است و كس��ري بودجه ۵۵۰ تا ۶۰۰ همتي در 
كنار اين بدهي ها قرار دارد و دولت براي پرداخت آن 
بايد اق��دام به فروش اوراق، فروش ام��وال مازاد و ... 
كند. وي در خصوص چالش هاي دولت براي فروش 
اموال مازاد بيان كرد: كشور ما با تورم دست وپنجه 
نرم مي كن��د، بنابراين با توجه به اين تورم اگر مدير 
يا مس��وولي اقدام به فروش ملك كند ممكن است 
در آينده محكوم به ارزان فروش��ي ش��ود. به گفته 
ناظمي از ابتداي سال تاكنون دولت در زمينه اموال 
مازاد خود فروش جدي نداشته و فاصله بسياري با 
عدد پيش بيني ش��ده خود يعني ۱۸۰ همت دارد. 
اين كارش��ناس بازارسرمايه در خصوص حواشي از 
جمله بحث خروج س��يمان و فولاد از بورس كالا و 
همچنين ماليات ۲ درصدي بر صادرات محصولات 
خام، عنوان كرد: اينگونه چالش ها را در گذشته نيز 
تجربه كرده و ش��اهد خروج س��يمان از بورس كالا 
بوده ايم و اگر بار ديگر اين اتفاق رخ دهد شاهد تكرار 
شدن ماجراي هيات وزيران در خصوص نرخ خوراك 
پتروشيمي ها خواهيم بود. او اضافه كرد: افراد افراطي 
در خصوص دلارزدايي كه اين روزها روي كارآمدند 
و به دنبال اتفاقات عجيب و غريب هستند اما مانند 
داستان نرخ خوراك با شكست مواجه خواهند شد. 
ناظمي با اشاره به صحبت هاي سخنگوي سازمان 
بورس در خصوص اينكه در نيمه نخست سال جاري 
سهامداران حقيقي  بيشترين سهم از معاملات خرد 
سهام در بازار را به خود اختصاص دادند، گفت: خريد 
و فروش سهامدار حقيقي مشكل بازارسرمايه نيست 
و بلكه اصلي ترين عامل و رگولاتور اعظم بازار خود 
دولت است و تازماني تصميمي براي بالا كشيدن بازار 
يا گران فروختن سهام خود اتخاذ نكند، روند بورس 
تغيير چش��مگيري نخواهد داشت. به گفته وي در 
اوايل سال جاري شاهد ورود پرقدرت نقدينگي به 
بازار و در نتيجه آن تغيير مالكيت ميان افراد حقيقي 
و حقوقي بوديم و به عبارتي حقوقي ها فروش��نده و 

حقيقي ها خريدار بودند.

سهام بورسي براي معلمان
فارس| حميدرضا نجف پور كردي مديرعامل موسسه 
صندوق ذخيره فرهنگيان در چهل و دومين جلس��ه 
رس��مي كميته ارزش مالكانه با مرور اقدامات انجام 
ش��ده به ويژه طي ۶ ماه گذش��ته و با بررسي گزارش 
هلدينگ ها با توجه به مصوبات كميته ارزش مالكانه 
و ميزان تحقق آن، اظهار كرد: براي پيشبرد گام هاي 
بعدي عملياتي ش��دن ط��رح ارزش مالكانه اقدامات 
مربوط به انتقال س��هام برخي شركت هاي موسسه 
به شركت سهند و تخصيص سهام آن به اين شركت 
به طور جدي در دستور كار قرار دارد و فرآيند افزايش 
سرمايه و ثبت ش��ركت ها به زودي پايان مي يابد و تا 
۲ هفته ديگر تخصيص مي ياب��د. وي ادامه داد: طرح 
ارزش مالكانه موضوعي برگش��ت ناپذير اس��ت و در 
دوره هاي گذش��ته كارهاي خوبي ب��راي اجراي آن 
ش��د و در دوره مديريتي جديد عزم جدي و جهادي 
موجب شد ريل گذاري از گذشته تا امروز شفاف شود 
و كار در مسير اجرايي قرار گيرد. مديرعامل موسسه 
صندوق ذخيره فرهنگيان تصريح كرد: اگر دستگاه ها 
نسبت به اولويت هاي راهبردي مجموعه برنامه ريزي، 
ظرفيت سازي و عزم همگاني داشته باشند هيچ كاري 
زمين نخواهد بود و بر اين قاعده به ظرفيت سازي براي 
تحقق ارزش مالكانه به عنوان مطالبه ديرينه فرهنگيان 
مكلف هس��تيم. نجف پور كردي با اش��اره به اهميت 
اجراي ط��رح ارزش مالكانه و با تأكيد بر نقش آفريني 
اعضاي صندوق و معلم��ان در تحقق اين هدف مهم، 
امروز در حكمي محمد حسن صدقي معلم و منتخب 
عضو صندوق ذخيره فرهنگيان و عضو با سابقه كميته 
عالي ارزش مالكانه را به عنوان دبير كميته منصوب و 
ابراز اميدواري كرد همه دس��ت اندركاران اين طرح 
عظيم با جديت و سرعت جهت اجراي صحيح طرح 
همكاري و مش��اركت كنند. همچنين در اين كميته 
اعض��اي هيات امنا بر ض��رورت پيگي��ري مجدانه و 
تلاش هاي بي وقفه براي به نتيجه رساندن طرح ارزش 

مالكانه در سريع ترين زمان ممكن تأكيد كردند.

افزايش شفافيت و حذف واسطه ها 
با عرضه سيمان در بورس كالا

باشگاه خبرنگاران| محمد علي احمدزاده اصل 
كارشناس ارش��د بازار سرمايه گفت: موافق عرضه 
س��يمان و مديريت آن از طريق بس��تر بورس كالا 
هستم تا اين روند مناسب عرضه كه قابل پيش بيني 
است براي مصرف كنندگان و توليدكنندگان تداوم 
پيدا كند و ديگر شاهد التهاب در بازار اين محصول 

حساس و مهم نباشيم.
او اظهار كرد: همواره محصول سيمان براي صنعت 
به سبب افكاري كه وجود دارد حساس بوده است. 
بودن س��يمان در بورس كالا يك مزيت براي اين 
كالا و دس��ت اندركاران آن محس��وب مي شود كه 
راحت واس��طه گران و دلالان مي توانند از اين بازار 
خارج ش��وند چيزي كه اكنون با تداوم عرضه ها در 
بورس كالا نمايان هم ش��ده است. احمد زاده اصل 
بيان كرد: عرضه شفاف سيمان در بورس كالا سبب 
شد پيش بيني پذيري رقم بخورد و اين محصول در 
دس��ترس عموم قرار گيرد و انحصار ها از بين برود 
و نقش دلال ها به كمتري��ن حالت ممكن خود در 
بازار اين محصول نزول كند. اين كارش��ناس ارشد 
بازار سرمايه افزود: بر اساس آمار، سيمان نيم درصد 
هزينه تمام ش��ده ساخت و س��از را در بر مي گيرد 
و خروج س��يمان از بورس به سبب حل مشكلات 
مسكن انحراف از مسير درست است. رييس سازمان 
بورس، مجيد عشقي گفته بود: قبل از ورود سيمان 
به بورس حدود ۷۰ درصد س��يمان كشور توسط 
تقريبا ۲۰ نفر دادوس��تد مي ش��د، حال هر كسي 
بخواهد به راحتي مي تواند به هر ميزان از بورس كالا 
سيمان بخرد و انحصاري در اين زمينه وجود ندارد. 
او افزود: سيمان نيم درصد هزينه تمام شده ساخت و 
ساز را در بر مي گيرد و خروج سيمان از بورس به بهانه 
حل مشكلات مسكن آدرس غلط دادن است. چراكه 
اين كار س��يمان را گران تر به دست مصرف كننده 
واقعي مي رس��اند. تلاش براي خروج محصولات از 

بورس، به سرمايه هراسي منجر مي شود.

مبارزه با پولشويي در بازار سرمايه
ابوالقاسم فرجي نيا، رييس مركز مبارزه با پولشويي 
و تأمين مالي تروريسم سازمان بورس و اوراق بهادار، 
از برنامه ريزي براي برگزاري دوره آموزشي مبارزه 
با پولشويي براي مديران عامل و مسوولان مبارزه 
با پولش��ويي نهادهاي مالي، با همكاري مديريت 
پژوهش، توسعه و مطالعات اسلامي سازمان بورس 
و اوراق بهادار خبر داد.به گفته فرجي نيا، به منظور 
آشناس��ازي مديران عامل نهاده��اي مالي تحت 
نظارت با مقررات و رويه هاي مبارزه با پولش��ويي، 
دوره آموزش��ي مبارزه با پولش��ويي و تأمين مالي 
تروريسم به صورت اختصاصي و در سطح مقدماتي، 
ويژه مديران عامل و مس��وولان مبارزه با پولشويي 
نهادهاي مال��ي از ۲۹ مهر ماه س��ال ج��اري و به 
مدت پن��ج روز، براي تمامي نهادهاي مالي، برگزار 
خواهد شد. رييس مركز مبارزه با پولشويي و تأمين 
مالي تروريس��م اظهار داشت، اين دوره با همكاري 
مديريت پژوهش، توسعه و مطالعات اسلامي و در 
راس��تاي رويكرد جديد آموزش تخصصي در بازار 
سرمايه برگزار مي ش��ود. وي اذعان داشت، حضور 
مديران عامل نهادهاي مالي و مس��وولان مبارزه با 
پولش��ويي در اين دوره الزامي بوده و در پايان دوره 
علاوه بر اينكه گواهينامه شركت در دوره آموزشي 
به شركت كنندگان اعطا مي ش��ود، در رتبه بندي 
اشخاص مشمول موضوع تبصره ۲ ماده )۴۴( آيين 
نامه اجرايي ماده )۱۴( الحاقي نيز مدنظر قرار گرفته 
و تأثير بسزايي خواهد داشت. اين دوره آموزشي با 
هدف تببين جايگاه و اهميت مبارزه با پولشويي و 
آشنايي هرچه بيشتر با مقررات، تكاليف، ادبيات و 
رويه هاي مبارزه با پولشويي در بازار سرمايه و ارتقاي 
سطح دانش و آگاهي مسوولان مبارزه با پولشويي 
توسط سازمان بورس و اوراق بهادار به عنوان دستگاه 

متولي نظارت بر بازار سرمايه برگزار خواهد شد.

خودرويي ها
از دريچه فاندامنتال

بورسان| احسان خاتوني داريان كارشناس بازار 
سرمايه معتقد است، در دروه نخست تحريم ها افت 
ش��ديد توليد از يك ميليون و ۸۰۰ هزار دس��تگاه 
خودرو به ۷۰۰ هزار خودرو بوديم. )از سال ۱۳۹۰ 
تا ۱۳۹۲(  وي عنوان كرد: با حصول برجام صنعت 
خودرو دوران مطلوبي را تجربه كرد. )از سال ۱۳۹۵ 
تا سال ۱۳۹۶( همران با خروج امريكا از برجام به طور 
مجدد وضعيت گروه خودرويي با مشكل مواجه شد 
به نحوي كه توليد ب��ه ارقامي كمتر از يك ميليون 
دستگاه سقوط پيدا كرد. اين تحليلگر بازار سرمايه 
تصريح كرد: صنعت خودرو ب��ه لحاظ درآمدهاي 
عملياتي در سال ۱۴۰۱ وضعيت نسبتا مطلوبي را 
تجربه كرد به نحوي كه خودروهاي نيمه سنگين 
و س��نگين و خودروي سواري به ترتيب ۱۷۸ و ۹۲ 
درصد رشد داشتند.در سال ۱۴۰۱ درآمد عملياتي 
تجميعي هفت ش��ركت خودروس��از بالغ بر ۳۹۱ 
همت بوده است كه نش��ان از رشد ۱۰۳ درصدي 
نسبت به س��ال ۱۴۰۰ دارد. خاتوني داريان گفت: 
در بين خودروهاي سواري، بيشترين متوسط نرخ 
محصولات متعلق به پارس خودرو است. اين شركت 
در س��ال ۱۴۰۱ نسبت به ۱۴۰۰ بالغ بر ۷۲ درصد 
افزايش را تجربه كرد. ايران خودرو نيز در بازه زماني 
مذكور ۳۵ درصد افزايش نرخ را به ثبت رساند. وي 
افزود: يكي از مشكلات جدي صنعت خودرو هزينه 
مالي بسيار سنگين است. نسبت هزينه هاي مالي به 
درآمد عملياتي از سال ۱۳۹۷ توانست روند نزولي را 
طي كند و در سال ۱۴۰۱ به ۵ درصد برسد. اين مهم 

رشد درآمد صنعت را نشان مي دهد.

»تعادل«گزارشميدهد

رانت در بورس كالا نهفته است؟

وضعيت گردش اوراق بدهي در ايران
عليرضا توكلي كاش��ي در خصوص مي��زان و نحوه 
گردش اوراق بدهي در بازار س��رمايه اين طور عنوان 
كرده است كه اگر دولت و بخش خصوصي متناسب 
با سررس��يدها اوراق جديد منتش��ر كنند، مي تواند 
معناي خوبي داش��ته باشد به ش��رطي كه انتشار و 
سررسيد همگن باشد و همس��از با يكديگر حركت 
كنند، رشدش اين اوراق نشان دهنده گردش بالاست 
و نشان مي دهد اوراق جديدي منتشر و اوراق زيادي 

هم سررسيد مي شود.
در بازار بدهي امريكا هم اين مساله مشاهده مي شود و 
يكي از عللي كه بانك هاي مركزي دنيا يا حتي دولت ها و 
خزانه داري كشورهاي مختلف، ذخاير مازاد كشورشان 
را به ش��كل اوراق قرضه دولت اي��الات متحده امريكا 
نگهداري مي كنند همين موضوع است. آنقدر حجم 
انتشار و سررسيد و گردش اوراق در امريكا بالاست كه 
همواره امكان نقد ش��دن اين اوراق و تبديل آن به هر 
دارايي ديگري وجود دارد. اين مساله باعث نقد شوندگي 
بيشتر مي شود. اما در ايران مي بينيم كه يك ماه اين 
عدد روي ۳۰ يا ۵۰ همت قرار دارد و در مهر و آبان و آذر 
اين اعداد حدود ۳۰ يا ۴۰ هزار ميليارد تومان است. از 
آذرماه اين عدد كم مي شود و به ۲۰ هزار ميليارد تومان 

مي رسد و اين عدد همچنان پايين مي ماند. به جز ماه 
اسفند كه باز مقداري سررسيد بيش��تري را داريم و 
نزديك ۲۵ هزار ميليارد تومان است .  البته اين اعداد 
بر اساس آمار فعلي ما است. يعني اگر دولت اوراق جديد 
و كوتاه مدتي منتشر كند، سررسيد آن در چهار يا پنج 
ماه آينده و در طي سال ۱۴۰۲ قرار مي گيرد و احتمال 
دارد كه اين آمار مقداري تغيير كند و قطعاً اين موضوع 
نشان دهنده وضعيت خوبي نيست و يك بي انضباطي 

در انتشار اوراق را نشان مي دهد. 
همانطور كه مي بينيم با يك نامنظمي مواجه هستيم 
كه عمدتاً در اس��فندماه دولت حجم زي��ادي از اوراق 
را منتشر مي كند. يعني از ۱۸۳ هزار ميليارد توماني 
كه دولت در يك س��ال اخير منتشر كرده، ۱۰۷ هزار 
ميليارد تومان آن فقط در اسفندماه منتشر شده است. 
از فروردين ماه تا تيرماه دولت هيچ انتشار اوراقي نداشت 
و در مرداد ماه هم دولت ۳۵ هزار ميليارد تومان اوراق 

منتشر كرده است.
سررس��يد اين اوراق تقريباً يكنواخت و به اندازه ۱۲۹ 
هزار ميليارد تومان اس��ت. خالص انتشار اوراق دولت 
عملًا حدود ۵۳ هزار ميليارد تومان بوده اس��ت. عملًا 
دولت در يك س��ال اخير انگار به اندازه سررسيدش و 

۵۳ هزار ميليارد تومان بيشتر اوراق منتشر كرده است. 
قسمتي از اين انتشار اوراق را صرف پرداخت بدهي هاي 
قبلي كرده و ۵۳ هزار ميليارد تومان پول جديد به دست 

آورده است.

   انتشار اوراق پس از چهار ماه انتظار
علي رضا توكلي كاش��ي دليل عدم انتشار اوراق در 
چهارماهه نخس��ت س��ال جاري را وجود اختلاف 
نظر در بدن��ه دولت مي دانند اين كارش��ناس بازار 
سرمايه اين طور عنوان كرده است كه دولت تقريباً 
در چهار ماه اول س��ال جاري، دس��ت روي دست 
گذاشته و به واس��طه اختلاف نظرهايي كه در بدنه 
دولت و در بانك مركزي و س��ازمان برنامه و بودجه 
و وزارت اقتصاد وجود داشت، دولت عملًا اوراقي را 
منتشر نكرد و عملًا عمده انتشار اوراق از ۲ ماه اخير 
بوده اس��ت. يعني از اواخر تيرماه تا شهريور.در اين 
بازه زماني به شدت اوراق منتشر شده و سعي شده 
كه كمبودهاي ابتداي سال جبران شود. اما بخش 
خصوصي خوشبختانه از همان هفته اول فروردين 
انتش��ار اوراق داشته است. اين بخش بسيار فعال تر 

در اين زمينه عمل كرده

    سياست بانك مركزي
در نيمه اول سال 1402

 توكلي علت اين موضوع را سياست بانك مركزي مي داند، 
بانك مركزي در سيستم بانكي سياست انقباضي را در پيش 
گرفته، عملًا بانك ها امكان ارايه تسهيلات جديد ندارند و 
همين مساله باعث شده كه بنگاه ها و شركت هاي توليدي 
با كمبود منابع مالي مواجه شوند. ضمن اينكه به موازات آن 
هم نرخ دلار در يك سال اخير افزايش پيدا كرده و هم شاهد 
تورم بوده ايم. شركت ها براي اينكه سطح توليداتشان را 
فقط در سطح سال گذشته حفظ كنند، بايد حداقل به اندازه 
تورم تأمين مالي بيشتري برايشان انجام شود و از آن جايي 
كه سيستم مالي از اين تأمين مالي ناتوان است، عملًا به 
بازار بدهي و اوراق گام هجوم آورده شده است.  اين بخش 
در سال گذشته بسيار فعال بوده است و ۵۹ هزار ميليارد 
تومان اوراق منتشر كرده بود و در اين ۵ماهه سال جاري ۱۵ 
هزار ميليارد تومان اوراق منتشر كرده است. پيش بيني من 
اين است كه تا پايان سال اين عدد از حدود ۷۰ هزار ميليارد 
تومان عبور كند و بتواند مقدار مانده بازار بخش خصوصي را 
به رقمي حدود ۹۰ تا ۱۰۰ هزار ميليارد تومان برساند. از ماه 
جاري سعي كرده ام آمار اوراقي كه ماهانه منتشر مي شوند 

را هم به نمايش دربياورم.



گروه راه و شهرسازي|
در پي وتوي خروج سيمان و فولاد از بورس كالا توسط وزيران 
اقتصاد و صمت، وزير راه و شهرسازي اظهار كرد: اگر خاندوزي 
با عرضه سيمان و فولاد در بورس مخالفت مي كرد، تعجب 
مي كردم. اما ما از وزارت اقتصاد انتظار كمك در حوزه مسكن 
را داريم. در اين حال، فعالان و توليدكنندگان سيمان اظهار 
كرده اند كه اگر سيمان رايگان هم به مسكن سازي اختصاص 
داده شود، مسكن ارزان نخواهد شد. مهرداد بذرپاش در جمع 
خبرنگاران درباره اظهارات اخير خاندوزي وزير اقتصاد درباره 
ادامه عرضه سيمان و فولاد در بورس كالا اظهار كرد: يكي از 
كارشناسي هايي كه براي كاهش تمام شده قيمت مسكن 
انجام شد اين بود كه بورس كالا قيمت فولاد و سيمان را بالا 
برده است و درباره اينكه سهامداران بورس كالا چه كساني 
هستند و چگونه بورس كالا تشكيل شده بعداً صحبت خواهم 
كرد. كساني كه سهامداران بورس كالا هستند و آن را تشكيل 
دادند ميلي به كاهش قيمت در آن ندارند اما ما نمي توانيم 
سرنوشت مردم را به اين افراد گره بزنيم. وي ادامه داد: اعلام 
كرديم كه قيمت پايه در بورس كالا بايد مديريت شود و بايد 
قيمت پايه از الگوي مناسب تبعيت كند و طبق گفته دوستان 
در بورس در برخي از مقاطع قيمت فولاد تا ۴٠ درصد افزايش 
پيدا كرد و گران تر عرضه ش��د.  به گزارش ايلن��ا، وزير راه و 
شهرسازي ادامه داد: برخي از نقدهايي كه به حرف هايم در 
اين باره مي شود موضوعيت ندارد و ما به دنبال كاهش قيمت 
تمام شده مسكن و افزايش توليد هستيم. بذرپاش تاكيد 
كرد: اختلافي ب��ا وزير اقتصاد ندارم، طبيعتاً وزارت اقتصاد 
نبايد مخالف بورس كالا باشد و اگر خاندوزي با عرضه سيمان 
و فولاد در بورس مخالفت مي كرد، تعجب مي كردم. اما ما از 

وزارت اقتصاد انتظار كمك در حوزه مسكن را داريم.

   بي اثري سيمان رايگان در قيمت مسكن 
وزارت صمت، سازمان تعزيرات حكومتي و سازمان امور 
مالياتي به واسطه ش��فافيت بورس كالا بر توزيع سيمان 
نظارت كامل دارند، اگر سيمان از بورس خارج شود و تبديل 
به بهشتي براي لابي هاي دلالان خواهد شد. حميد فرماني، 
رييس انجمن سيمان در گفت وگو با مهر با اشاره به اينكه 
اگر سيمان از بورس خارج شود موجب سوداگري دلالان 
مي شود، گفت: با عرضه مداوم سيمان در بورس، قيمت ها 
از كيسه اي ۱۳۰ هزار تومان در تابستان ۱۴۰۰ به كمتر از 
۵۰ هزار تومان رسيد و خروج سيمان از بورس ممكن است 
دوباره باعث افزايش قيمت اين كالا در بازارهاي غيررسمي 
شود كه نفع آن نه به توليدكننده مي رسد و نه مصرف كننده 
از آن سود مي برد. رييس انجمن سيمان تاكيد كرد: بورس 
يك بازار مدرن در جهان اس��ت كه با ش��فافيتي كه دارد 

مانع از فعاليت هاي واسطه گري و دلالي مي شود. با تكيه 
بر مكانيسم عرضه و تقاضا و با ايجاد فضا براي رقابت سالم 
در بازار بايد قيمت ها كنترل شود. وي گفت: در حال حاضر 
قيمتي كه براي هر كيس��ه سيمان در بورس كشف شده 
كمتر از ۵۰ هزار تومان اس��ت و من گمان نمي كنم كمتر 
از اين قيمت براي سيمان منطقي باشد. او افزود: با توجه 
به سهم بسيار اندك سيمان در قيمت تمام شده ساخت 
مسكن حتي اگر سيمان رايگان هم به پروژه هاي ساخت 
و ساز تحويل داده شود، كمكي به كاهش قيمت مسكن 

نخواهد كرد.

   براي افزايش توليد برنامه ريزي كنيد
علي اكبر الونديان، دبير انجمن سيمان كشور در رابطه با 
اين موضوع، گفت: بررسي ميزان افزايش قيمت سيمان 
در دو سال گذشته نشان مي دهد كه در اين بخش بسيار 
كمتر از نرخ تورم در كشور افزايش قيمت داشت داشته ايم 
و در صورتي كه عرضه به اندازه تقاضا وجود داشته باشد با 
رشد قيمت مواجه نخواهيم بود. بنابراين دولت بايد براي 
ايجاد شرايط مناسب براي توليد برنامه ريزي كند نه خروج 
از ب��ورس. وي با تاكيد بر اينكه حذف بورس كالا به معني 
از سرگيري رانت و دلالي است، اظهار كرد: در بورس كالا 

شرايط براي معامله شفاف فراهم مي شود. بورس دخالتي 
در قيمت ها ندارد و تنها بستر معاملاتي شفاف و فضايي براي 
ايجاد رقابت س��الم را فراهم مي كند. دبير انجمن سيمان 
افزود: در بورس خريدار و فروشنده قابل شناسايي هستند و 
قيمت معاملات نيز به طور شفاف كشف و به صورت يكسان 
براي عموم اطلاع رساني مي شود. در حالي كه در بازار سنتي 
همه چيز در خفا و دور از چشم است و مشخص نيست چه 
مي��زان محموله با چه قيمت��ي از توليد كننده خريداري 
مي شود و طي چه فرايندي به دست مصرف كننده مي رسد.

   كاهش قيمت تمام شده
با مشاركت ۳ وزارتخانه

ديروز اما وزير راه و شهرسازي در رويكردي متفاوت با تاكيد 
بر اينكه نهضت كاهش قيمت تمام ش��ده مسكن اجرايي 
مي ش��ود، گفت: يكي از سياس��ت ها و رويكردهاي دولت 
س��يزدهم اجراي نهضت كاهش قيمت تمام شده مسكن 
است كه در اجراي اين سياس��ت بخش عمده اي از اركان 
دولت همچون وزارت راه و سهرسازي، وزارت اقتصاد و وزارت 
صمت مشاركت حداكثري خواهند داشت. به گزارش ايرنا، 
بذرپاش در خصوص راه اندازي نهضت كاهش قيمت تمام 
شده مس��كن، گفت: دولت سيزهم با مكانيزم هايي تلاش 

كرده است تا فاصله قيمت تمام شده مسكن و قدرت خريد 
مردم را كاهش ده��د. رييس جمهور اخيرا در دوازدهمين 
جلسه ش��وراي عالي مس��كن تاكيد كرد كه بانك ها براي 
ارايه تسهيلات نهضت ملي مسكن و ساخت و توليد مسكن 
همكاري خود را تقويت كنند. وزير راه و شهرس��ازي ادامه 
داد: در اين دوره و با تاكيد رييس دولت س��يزدهم نهضت 
كاهش قيمت تمام شده مورد تصريح است و بر اين اساس 
تمامي اركان دولت وظيفه دارند بر اين مهم اهتمام ورزند. به 
گفته بذرپاش، در تفاهمي كه بين وزارت صمت و وزارت راه 
و شهرسازي انجام شده، مقرر است تا مصالح ساختماني از 
جمله س��يمان و فولاد با قيمت مناسب و در حجم انبوه در 
اختيار سازندگان نهضت ملي مسكن قرار گيرد تا بتوان بخش 
عمده اي از متقاضيان واقعي مسكن را صاحب خانه كرد. وي 
تصريح كرد: به دستور رييس جمهور نهضتي در خصوص 
كاهش قيمت تمام شده مسكن در دستور كار وزارتخانه قرار 
داد. با همراهي ديگر اعضاي دولت كميته اي ويژه براي اين 
موضوع تشكيل شد تا قيمت اجزاي مختلف مصالح كاهش 
يابد. بذرپاش گفت: با مذاكراتي كه وزارت راه و شهرسازي با 
وزارت صمت انجام داده، مقرر شد، وزارت صمت مسووليت 
يابد تا سيمان و فولاد با قيمت مناسب در اختيار پروژه نهضت 
ملي قرار بگيرد كه قطعا اثر مناسبي در قيمت خواهد داشت.
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پيش بيني پاييز گرم
و پربارش در تهران

مديركل اداره هواشناس��ي استان تهران با تاكيد 
بر اينك��ه دماي ته��ران طي پاييز ت��ا يك درجه 
بيش از نرمال پيش بيني مي شود، گفت: با وجود 
بارش هاي نرمال و حتي بيش از نرمال نيز كماكان 
مديريت مناب��ع و مصارف آب توصيه مي ش��ود. 
مازيار غلام��ي در گفت وگو با ايس��نا اظهار كرد: 
تحليل جديدترين نقش��ه هاي پيش بيني فصلي 
بيانگر آن اس��ت كه طي پاييز متوسط دماي هوا 
در سطح اس��تان ۰.۵ تا ۱ درجه سلسيوس بالاتر 
از نرمال برآورد و متوس��ط بارش اس��تان در حد 
نرمال و براي دو ماه آبان و آذر با تمايل به بيش��تر 
از حد نرمال پيش بيني مي ش��ود.  وي تاكيد كرد: 
در خوش��بينانه ترين حالت و نرمال بودن بارش، 
كماكان مديريت منابع و مصارف آب در بخش هاي 
مختلف به ويژه بخش هاي كش��اورزي، صنعتي و 
حتي خانگي و به طور كلي صرفه جويي در مصرف 
آب توصيه مي ش��ود.  مديركل اداره هواشناسي 
اس��تان تهران از وضعيت دما و بارش ماه گذشته 
گزارشي ارايه داد و گفت: تجزيه و تحليل آمارهاي 
دريافتي از ايستگاه هاي هواشناسي استان بيانگر 
آن است كه در شهريور ماه، تنها ۰.۲ ميلي متر باران 
)به صورت پهنه اي( در اس��تان تهران اتفاق افتاده 
است كه نشان دهنده كاهش ۹۷ درصدي بارش 
نسبت به دوره آماري بلندمدت است  غلامي اضافه 
كرد: طي فصل تابستان نيز در مقايسه با بلندمدت 
۸۰ درصد كاهش بارش در استان تهران رخ داده 
اس��ت.  وي افزود: اين موضوع در حالي است كه از 
ابتداي س��ال زراعي )مهر ۱۴۰۱( تا پايان شهريور 
س��ال جاري تنها ۱۶۲ ميلي متر باران )به صورت 
پهنه اي( در اس��تان تهران ثبت شد كه ۴۲ درصد 
كاهش بارش در اس��تان تهران را نش��ان مي دهد.  
غلامي تصريح كرد: ۲۳ اس��تان كشور تحت تاثير 
كم بارش��ي قرار داش��ته اند و از ابتداي سال زراعي 
تا پايان ش��هريور۱۴۰۲ كل كش��ور كاهش بارش 
حدود۲۰ درصدي داشته است.  وي افزود: بررسي 
بارش از ابتداي سال زراعي تا پايان شهريور ۱۴۰۲ 
نشان دهنده آن است كه اس��تان تهران پنجمين 
اس��تان كشور بوده كه بيش��ترين كاهش بارش را 
نس��بت به بلندمدت دارد همچنين از نظر توزيع 
مكاني نيز در تمام شهرس��تان ها طي شهريور ماه 
كاهش ب��ارش اتفاق افتاده كه بيش��ترين كاهش 
بارش مربوط به شميرانات، دماوند و فيروزكوه است. 

هيچ نقطه اي براي احداث 
گورستان در تهران تأييد نشده است

معاون خدمات شهري ش��هرداري تهران گفت: 
هنوز هي��چ نقطه اي براي احداث آرامس��تان در 
تهران تأييد نش��ده اس��ت. به گ��زارش فارس، 
حسين نظري، معاون خدمات شهري شهرداري 
تهران، درباره آخرين وضعيت انتخاب آرامستان 
جديد پايتخت، گفت: همانطور كه همه مي دانند 
بهشت زهرا ظرفيت محدودي دارد و توسعه آن 
در آينده نگري هايي كه براي ش��هر تهران شده، 
مطرح است. اين موضوع بارها عنوان شده اما به 
اين دليل ك��ه محدوديت هايي وجود دارد، هنوز 
اقدامي انجام نشده اس��ت.  وي با اشاره به اينكه 
براي توس��عه آرامس��تان در نقاطي كه استعداد 
دارند، در چهار نقطه ش��هر تهران شمال، شرق، 
غرب و جنوب مطالعاتي انجام شده است، گفت: 
مكان يابي را انجام داده اي��م تا مراحل خودش را 
طي كند.  نظري گف��ت: وقتي مطالعات ما انجام 
و مكان هاي جديد تعيين شد اين مطالعات را در 
اختيار شوراي اسلامي ش��هر قرار مي دهيم و با 
تصويب شورا عملي خواهد شد.  وي تأكيد كرد: 
همه چيز بر اس��اس مطالعات و نظر كارشناسي و 
نهايتاً با تصويب ش��ورا انجام خواهد شد.  معاون 
خدم��ات ش��هري ش��هرداري ته��ران در مورد 
احداث آرامستان در منطقه بي بي شهربانو گفت: 
موضوعي هم كه اعلام شد به هيچ عنوان در حريم 
شهرري نيس��ت و به همراه نقاط ديگري كه در 
حال كارشناسي هستيم پس از كارشناسي تقديم 
شورا خواهد شد. چهار نقطه در حال مطالعه است 

اما هنوز هيچ نقطه اي قطعي نشده است.

شناسايي ۳2 هزار هكتار 
بافت تاريخي در كشور 

معاون وزير راه و شهرسازي گفت: در سطح كشور 
۳۲ هزار هكت��ار اراضي مح��دوده بافت تاريخي 
شناس��ايي ش��ده اس��ت. محمد آييني عصر در 
گفت وگو با مهر، اظهار كرد: وزارت راه و شهرسازي 
در پنج خط منسجم در داخل ش��هرها و خارج از 
شهرها حمايت از خانواده ها را براي تأمين مسكن 
و خانه دار شدن انجام مي دهد. وي تصريح كرد: در 
دولت سيزدهم برنامه احداث چهار ميليون واحد 
مسكن شروع شده و تاكنون عمليات احداث يك 
ميلي��ون و ۷۵۰ هزار واحد در ش��هرهاي مختلف 
كشور آغاز شده است. معاون وزير راه و شهرسازي 
يكي از خط��وط پنج گانه حمايت دولت را با هدف 
خانه دار شدن اقشار مختلف، احيا و نوسازي بافت 
فرسوده اعلام كرد و گفت: با همراهي خود مالكان 
و در قالب زميني كه دارند، پرداخت تس��هيلات با 
هدف نوسازي بافت هاي فرس��وده در حال انجام 
اس��ت تا اين واحدها در برابر زلزله و ساير حوادث 
قوام و دوام مناس��بي را داشته باشند.آييني افزود: 
وزارت راه و شهرسازي بسته هاي تشويقي ۱۹ گانه 
خود را در نوس��ازي بافت هاي فرسوده اسفندماه 
سال گذش��ته ابلاغ كرده تا س��اكنان اين مناطق 
ترغيب به نوسازي و بازسازي واحدهاي مسكوني 
خود ش��وند. وي يكي از اين بسته هاي تشويقي را 
ص��دور پروانه احداث ب��ا ۵۰ درصد تخفيف اعلام 
كرد و ادامه داد: ديگر مش��وق هاي در نظر گرفته 
ش��ده س��اخت ۲ طبقه تش��ويقي، تبديل طبقه 
همكف به تج��اري و خدماتي، احداث پاركينگ با 
درب اضافي و... اس��ت. آييني در بخش ديگري از 
سخنان خود خاطرنشان كرد: همه اين مشوق ها 
انگيزه براي بازسازي واحدهاي مسكوني محدوده 
بافت هاي فرس��وده را فراهم ك��رده و حتي امكان 
معاوضه با ۴۰ درصد تخفيف در س��اير مكان هاي 
شهري با مس��كن و زمين براي متقاضيان فراهم 
شده است. معاون وزير راه و شهرسازي اضافه كرد: 
نوسازي مسكن در بافت هاي فرسوده از مرز ۱۵۰ 
هزار واحد گذشته و تلاش بر اين است تا با حمايت 
دولت سيزدهم و تاكيد رييس جمهور مبني بر كار 
جهادي در اين حوزه، بتوانيم تا ۳۰۰ هزار واحد را 
در اين محدوده ها نوس��ازي كنيم. وي بيان كرد: 
بافت تاريخي نيز ديگر اولويت حمايت وزارت راه و 
شهرسازي است كه صاحبان واحدهاي مسكوني در 
محدوده بافت تاريخي معادل ۸۰ درصد تسهيلات 
مرمت و نوسازي را دريافت مي كنند كه در تهران 
۳۸۰ ميليون تومان، كلان ش��هرها ۳۲۰ ميليون 
تومان، شهرهاي متوسط و كوچك ۲۸۰ ميليون 
تومان و روستاها نيز ۲۰۰ ميليون تومان تسهيلات 
مرمتي و مقاوم س��ازي در نظر گرفته ش��ده است. 
اييني يادآور شد: در سطح كشور ۱۶۷ هزار هكتار 
بافت فرسوده، ناكارآمد و بافت تاريخي وجود دارد 
كه از اين تعداد ۷۴ هزار هكتار بافت فرسوده مياني، 
۳۲ هزار هكتار بافت تاريخي و ۵۹ هزار هكتار بافت 
سكونتگاه هاي غيررسمي است. معاون وزير راه و 
شهرسازي تصريح كرد: برنامه هاي متنوعي با هدف 
نوسازي بافت هاي فرسوده پيش بيني شده كه ما در 
سوم خرداد و هفته دولت در مجموع ۲۴ هزار واحد 
مسكن را در بافت فرسوده با همكاري آحاد مردم و 

شهرداري افتتاح كرده و به بهره برداري رسانديم.

سيمانرايگانهممسكنراارزاننميكند

بذرپاش:اگرخاندوزيمخالفتميكرد،تعجبميكردم

سخنگويشهرداريتهران:

از هر ۸ ايراني يك نفر شب ها در تهران سكونت و تردد مي كند
سخنگوي شهرداري تهران گفت: ما هوشمندسازي را يك 
بس��تر مهم براي مردمي كردن اداره ش��هر بر مبناي دانش 
روز و رويكرد مراجع علمي معتبر دنيا مبتني بر دموكراسي 
مشاركتي مي دانيم. به گزارش ايسنا، عبدالمطهر محمدخاني 
در »س��مينار حكمراني محلي در جمهوري اسلامي ايران با 
تأكيد بر ديپلماسي شهري و حكمراني هوشمند« كه با حضور 
۶۰ نفر از مديران ارشد ملي و محلي كشور روسيه برگزار شد، با 
بيان اينكه تهران به عنوان پايتخت سابقه ۲۷۲ ساله و به عنوان 
يك شهر سابقه ۷ هزار ساله دارد، يادآور شد: تهران ۹ ميليون 
و ۴۰۰ هزار نفر جمعيت دارد كه اين عدد در روز با افرادي كه از 
خارج از شهر براي كار به تهران مي آيند، به بيش از ۱۲ ميليون 
نفر مي رس��د. وي با اعلام اينكه در ش��ب از هر هشت ايراني 
يك نفر و در روز از هر هفت ايراني يك نفر در تهران سكونت 
و تردد مي كنند، اظهار كرد: اين جمعيت به لحاظ بزرگي در 
مقياس ايران برابر با جمعيت ۱۰ استان است. محمدخاني با 
تأكيد بر اينكه ۴۵ درصد از صنايع ايران در تهران و اطراف آن 
متمركز شده است، تصريح كرد: مقر اصلي شركت نفت ايران 
به عنوان دومين شركت بزرگ نفت دنيا و بزرگ ترين صنايع 
خودروسازي ايران در پايتخت قرار دارد. سخنگوي شهرداري 
تهران با بيان اينكه س��الانه يك ميليون گردشگر به تهران 

مي آيند، يادآور ش��د: اين آمار در سال گذشته يك ميليون و 
۲۰۰ هزار نفر بوده است. وي با تأكيد بر اينكه تهران از لحاظ 
سياسي شهري مهم و اثرگذار اس��ت، گفت: دو راهپيمايي 
ميليوني س��الانه از بيش از ۴۰ سال اخير با رويكرد سياسي 
و ملي ش��امل راهپيمايي ۲۲ بهمن ماه و روز قدس در تهران 
برگزار مي شود و به نوعي مي توان گفت، تهران مركز بزرگ ترين 
تجمعات فرهنگي، اجتماعي و مذهبي است و برخي مراسمات 
آن از لح��اظ ميزان حضور جمعيت در دنيا بي نظير اس��ت. 
رييس مركز ارتباطات و امور بين الملل شهرداري تهران با بيان 
اينكه تهران همچون ساير كلان شهرها با مشكلاتي همچون 
آلودگي هوا، ترافيك و حاشيه نشيني دست و پنجه نرم مي كند، 
اظهار كرد: با توجه به اين موضوع رويكرد مديريت شهري به 
صورت طبيعي رفع اين مشكلات و مسائل است. وي با اعلام 
اينكه اداره شهر توسط مردم و هوشمندسازي از رويكردهاي 
مديريت شهري به شمار مي رود، گفت: ما معتقديم كه مسائل 
كلان شهر تهران با ظرفيت هاي مردم شهر و توسط مردم قابل 
حل است و توس��عه تهران بايد مبتني بر ظرفيت مردم اداره 
شود و قطعاً بدون استفاده از اين ظرفيت، رفع كامل مشكلات 
امكان پذير نخواهد بود. محمدخاني با بيان اينكه بستر و زمينه 
تحقق مدل مشاركت مردمي ابزارهاي هوشمندسازي و پيش 

رفتن به سمت مدل هاي شهر هوشمند است، تصريح كرد: ما 
هوشمندسازي را يك بستر مهم براي مردمي كردن اداره شهر 

و بر مبناي دانش روز و رويكردهاي مراجع علمي معتبر دنيا 
مبتني بر دموكراسي مشاركتي مي دانيم.

برگ س�بز س�واری پرای�د جی ت�ی  ایک�س آی به  ش�ماره  پلاک   
534/32  س 38  وش�ماره  موت�ور 1930887 ، ش�ماره شاس�ی   
S1412286322079   متعلق به هادی چوبدار با کد ملی 0680250093   

مفقود گردیده  و فاقد اعتبار است.
آشخانه

مفقودی

در اجرای ماده 3 قانون و ماده 13آئین نامه اجرایی قانون یاد شده اسامی افرادی که اسناد عادی یا 
رسمی آنان در هیات مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک بجنورد مورد رسیدگی و تائید قرار گرفته 
جهت اطلاع عموم در دونوبت به فاصله 15روز در دو نشریه آگهی های ثبتی )کثیرالانتشار و محلی( 

به شرح ذیل اگهی می گردد :
بخش دو بجنورد پلاک 169_ اصلی اراضی صدرآباد

1-ششدانگ یکباب ساختمان در قسمتی از پلاک شماره 160 فرعی از 169 اصلی فوق به مساحت 
332 متر مربع ابتیاعی آقای علی نامجو از محل مالکیت رسمی غلامحسین حمایلی برابر رای شماره 

2815_1402 مورخه 1402/06/29 _ کلاسه 0092_1402  
لذا بدین وسیله به فروشندگان و مالکین مشاعی و اشخاص ذینفع در آرای اعلام شده ابلاغ می گردد 
چنانچه اعتراضی دارند باید از تاریخ انتش�ار اگهی و در روستاها از تاریخ الصاق درمحل تا دوماه 
اعتراض خود رابه اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترضین باید ظرف یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نمایند و گواهی 
تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهند در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل 
نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه ننماید اداره ثبت مبادرت 

به صدور سند خواهد نمود ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود .
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/07/08        تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/07/24

آگهی آراء هيات حل اختلاف 
موضوع ماده يک قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

اکبر اقبالی_رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک بجنورد

شناسه آگهی :1573105

نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مصوب 1390/9/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده 
یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و تصرفات 
مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به 

شرح ذیل آگهی می گردد:
املاک متقاضیان واقع در قریه آبندانسر پلاک 48 اصلی بخش 16

4959 فرعی بنام خانم سهیلا احسانی آلاشتی نسبت به ششدانگ یک قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده است به مساحت 276 متر مربع خریداری بدون 

واسطه از آقای عیسی اردشیری مالک رسمی
لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 
روز از طریق این روزنامه محلی / کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها 
علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها 
از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک 
تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواس�ت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواس�ت به اداره ثبت محل تحویل دهد ک�ه در این صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی 
و اصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه 
نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . 
م الف 1574087

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/07/08
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/07/23

آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه لبنی قائم شهر

مرتضی قاسم پور
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائم شهر

برابر رای شماره 1402/6388 مورخ 1402/05/23 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بهش�هر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای پژمان کابلی قره تپه فرزند پرویز 
نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 38875,16 متر مربع قسمتی 
از پلاک -59 اصلی به شماره کلاسه 1400/1437 واقع در اراضی روستای قره تپه بخش 
18 ثبت بهشهر مستند مالکیت مبایعنامه عادی خریداری شده از حمید ناصریان برگه 
استشهادیه ارائه شده محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضاء مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  
م الف ١٥٦٦٩١٨

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/06/26           تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/07/08

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آيين نامه قانون 
تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های 

فاقد سند رسمی

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بهشهر
فرهاد آقابابانی

حوزه ثبتی شهرستان س�اری برابر رای ش�ماره 140260310456006318 مورخ 
1402/06/26 ک�ه در هیات موضوع قانون تعیین تکلی�ف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه 2 ساری تصرفات مالکانه
سعید شامیاتی نژاد فرزند محمد به شماره ملی 208013٨٦2٦ نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 244/20 متر مربع قسمتی از پلاک 31 

اصلی واقع در قریه قرق بخش 2 ثبت ساری .
لذا به منظور اطلاع عم�وم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می ش�ود در 
صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را مرجع 
قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اس�ت در صورت انقضای مدت مذكور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
م الف  1574244

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/07/08
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/07/23

آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

بهنام سراج پور – مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه ساری

دستورفروش ملک مشاع
درخصوص پرونده اجرایی 02000516 محکوم له اکرم صادق پور علیه یعقوب رستمی و ..... 
مبنی بر فروش ملک مشاع اجرای احکام شعبه نهم دادگاه حقوقی کرمانشاه در نظر دارد 
اموال غیر منقول موص�وف ذیل الذکر را مطابق قانون اجرای احکام مدنی از طریق مزایده 

حضوری بفروش برساند.
مشخصات ملک: ششدانگ یک باب ساختمان مسکونی ویلایی در دو طبقه به شماره پلاک 
ثبتی 9062 فرعی از 141 اصلی واقع در آدرس کرمانشاه فرهنگیان فاز 2  ایستگاه سوم خ 18 
متری نرسیده به مسجد قبا کوی لطفی مقدم درب سوم شمالی کد پستی  6715754544 
با اس�کلت آجری )همکف و اول( سقف طاق ضربی و نما سنگی و کاربری مسکونی عرصه 
ملک به مساحت 190  مترمربع و اعیان در دو طبقه مجموعا با مساحت حدود 280 مترمربع 
ملک مذکور دارای سه سند مالکیت تک برگی چهاردانگ آن به مالکیت رستمی یک دانگ 
بنام اکرم صادق پور و یک دانگ بنام بهجت صادق پور که ارزش ششدانگ ملک فوق با فرض 
نداش�تن منع قانونی و حقوقی و درمجموع به مبلغ 69,300,000,000  ریال به عنوان قیمت 
پایه مزایده تعیین و اعلام می گردد درضمن مورد مزایده توسط کارشناس رسمی به تاریخ 
1402/04/31 کارشناسی گردیده و مزایده برای روز دوشنبه مورخ 1402/07/24 ساعت 9 
صبح تعیین گردیده است، طالبین و خریداران میتوانند 5 روز قبل از موعد مزایده به این اجرا 
واقع در کرمانشاه چهارراه بسیج بلوار بنت الهدی دادگستری کل استان طبقه همکف اجرای 
احکام مدنی شعبه نهم دادگاه عمومی حقوقی کرمانشاه مراجعه تا ترتیب ملاحظه آنها از مال 
موضوع آگهی فراهم شود. مزایده از قیمت ارزیابی شده شروع می شود هرکس که بالاترین 
قیمت پیشنهاد نماید برنده مزایده شناخته خواهدشد و شرکت کنندگان مزایده مکلفند 
حداقل به می�زان 10 درصد مبلغ پایه مزایده به مبلغ 6,930,000,000 ریال را حداکثر تا یک 
ساعت قبل از شروع مزایده به حساب شماره  740100004056012907595698  با شناسه 
واریز  920108156100019709988323901081  واریز نمایندو باقیمانده مبلغ کل بهاء مزایده 
را حداکثر ظرف مدت یک ماه از تاریخ مزایده به حساب سپرده دادگستری نزد بانک ملی 
واریز نمایند و درصورت عدم پرداخت بقیه بهای مال در موعد مقرر مطابق ماده 129 قانون 
اجرای احکام مدنی سپرده فوق الذکر پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد.

آگهی مزايده
 اموال غير منقول  پرونده اجرايی 02005۱6

دفتر شعبه نهم اجرای احکام مدنی دادگستری شهرستان کرمانشاه
تاریخ انتشار آگهی:   1402/7/8

1955/ م الف/12
1402/07/04



صنعت هوش مصنوعي به سرعت در حال پيشرفت است و 
دنبال كردن اخبار جديد كاري دشوار است، مگر اينكه يك 
هوش مصنوعي اين كار را براي شما انجام دهد. در اين ميان 
به گفته كارشناسان اگر حواس انسان به هوش مصنوعي 
منتقل و هوش مصنوعي داراي درك شود، بايد براي آن 
هم به عنوان موجودي جدي��د چارچوب هاي اخلاقي و 
قوانين مدني وضع شود. اكثريت مصرف كنندگان اروپايي 
اين مطالعه باور دارند كه جامعه هنوز براي هوش مصنوعي 
آماده نيست. در فرانسه و آلمان، چنين ديدگاهي به ترتيب 
در بين ۷۴ تا ۷۰ درصد كاربران به چشم مي خورد و بالاترين 
نرخ را در بين ديگر كشور ها دارد. در پس پرده اين ديدگاه 
نگراني هايي درمورد انتش��ار اطلاعات وارونه، محافظت 
از كودكان و محافظت از حريم خصوصي اس��ت. به طور 
خاص، تنها سه نفر از هر ده پاسخ دهنده اين تحقيق براي 
ارايه داده هاي شخصي خود به هوش مصنوعي مولد اعتماد 
دارند. در انگلستان و اسپانيا، ترس اصلي مردم در رابطه با 
توسعه غيرمسوولانه هوش مصنوعي از سوي شركت هاي 
تكنولوژي است. نگراني مصرف كنندگان رابطه مستقيم با 
درخواست آنها براي قانون گذاري بيشتر در اين حوزه دارد. 
بيش از نيمي از تمام مصرف كنندگان اين بازارها معتقدند 
كه هوش مصنوعي بايد قويا از سوي دولت قانون گذاري 
شود. در اسپانيا و انگلستان نيز چنين ديدگاهي به ترتيب 
با نرخ ۶۶ و ۶۴ درصدي به بيشترين سطح مي رسد. اين در 
حالي است كه دولت انگلستان ديدگاه آزاد تري را نسبت به 
اتحاديه اروپا در پيش گرفته است. اين تحقيق به طور كلي 
نشان مي دهد كه مصرف كنندگان به هوش مصنوعي 
علاق داشته و معتقد هستند كه نقش مهمي در آينده 

ايفا مي كند اما نگراني هايي درمورد احتمال سواستفاده از 
تكنولوژي و كنترل ناپذير بودن آن وجود دارد.

هوشمصنوعيميتواند
بهخودآگاهيبرسد

فرناز خطيبي، فيلسوف و انسان شناس، درباره اين نكته 
كه آيا مي شود انس��ان از طريق هوش مصنوعي جاودانه 
شود، گفت: اگر از ديدگاه انسان اشرف مخلوقات است به 
قضيه بنگريم، اين امكان وجود ندارد؛ اما از ديد علمي اين 
امكان وجود دارد و انتقال ادراك از انسان به هوش مصنوعي 
ممكن اس��ت. به گفته خطيبي، در فلسفه ذهن ادراك و 
بخش خودآگاه از ناخوآگاه ذهن جدا هستند. خودآگاهي 
مربوط به حواس انسان است. مغز تمام اطلاعات حواس را 
از بخش هاي مختلف دريافت و به مدل هاي ذهني تبديل 
مي كند. مغز انسان ش��ناخت خود را از مجموع آگاهي ها 
و ادراك مي گيرد. درك خودآگاهي اين تصور را به وجود 
مي آورد كه انسان اش��رف مخلوقات است زيرا هيچ خلق 
ديگري چني��ن توانايي را ندارد كه ب��راي خودش هويت 
قائل باشد، همچنين علم هم نمي تاند ثابت كند كه مفهوم 
خود چگونه تعريف مي شود كه شامل تمام كاركردهاي 
ذهن انسان است. خطيبي معتقد است شايد بشود ادراك 
را به هوش مصنوعي انتقال دهيم اما اينكه آيا مي ش��ود 
خودآگاهي را نيز انتقال داد جاي بح��ث دارد. او ادامه داد: 
مغز ما يك گيرنده است كه اطلاعات را كنار هم مي گذارد و 
يك تصوير بزرگ تر ارايه مي دهد. به دليل اينكه ما از لحاظ 
فيزيكي در ساختار تكامل محدوديت داريم، محدوديت 
در گرفتن اطلاعات، محدوديت در پ��ردازش را به وجود 

مي آورد و محدويت در پردازش نيز، محدويت در درك را 
به وجود مي آورد. هوش مصنوعي تا وقتي در حد كامپيوتر 
باشد، هيچ ترسي براي انس��ان ندارد، اما هوش مصنوعي 
زماني ترسناك مي شود كه وقتي هوش مصنوعي نسبت 
به خودش آگاه شود، در اين شرايط نمي توان گفت هوش 
مصنوعي فقط پردازشگر است زيرا بافت خود جديد اهميتي 
ندارد از چه جنسي است، مهم آگاهي است. خطيبي با اشاره 
به اهميت وضع قوانين براي هوش مصنوعي ادامه داد: زماني 
كه هر موجودي به مرحله خودآگاهي و درك خود برسد، 
مشمول تمام قوانين انساني، اخلاقي، حقوقي و قوانين مدني 
مي شود. پس اگر حواس انسان به هوش مصنوعي منتقل و 
هوش مصنوعي داراي درك شود، بايد براي آن هم به عنوان 
موجودي جديد چارچوب هاي اخلاقي و قوانين مدني وضع 
شود. به گفته خطيبي، در تكامل موجودي باقي مي ماند كه 
برتر است. ساختار فكر و ذهن با اين بدن شكل مي گيرد. در 
اين حوزه يك تفكر اين است كه ربات ها مي توانند فيزيك 
بهتري براي انسان ها شوند و ذهن، حافظه و تفكر نيز منتقل 
مي شود. اما تفكر عده اي ديگر اين است؛ موجوداتي كه به  
وجود مي آيند با انسان يكي نمي شوند و موجوداتي متفاوت 

با انسان هستند.

مرزشكنيهوشمصنوعيدرتخصصها
اميرحسن موس��وي، خبرنگار علمي و پادكستر، درباره 
مرزشكني هوش  مصنوعي گفت: هوش مصنوعي باعث 
شد تمام تخصص ها و شغل ها كه حوزه هاي متفاوتي دارند 
دوباره در يك زمين مشترك برگردند. به گفته موسوي، 
اين اولين بار است كه با تكنولوژي مواجه مي شويم كه در 

امتداد ذهني ماست، زيرا پيش از اين تكنولوژي ها امتداد 
فيزيك بودند؛ مثلًا بيل مكانيكي كه ق��درت بازوي ما را 
۱۰۰ برابر مي كرد يا هواپيما كه سرعت را هزار برابر مي كرد، 
اما الان هوش مصنوعي امتداد قواي ذهني انس��ان است. 
در اين شرايط بايد تصميم بگيريم كدام كارها را به هوش 
مصنوعي بسپاريم و كدام را واگذار نكنيم. اينجا نقطه اي 
است كه تخصص هاي مختلف گرد هم آمدند. موسوي با 
اشاره به نوظهور بودن فلسفه علم توضيح داد: در فلسفه علم 
ويژگي نوظهور يعني هيچ سلولي در بدن ما كه از قبل بوده، 
الان ديگر نيست و اين سلول ها دايم در حال تغيير هستند. 
آگاهي و خودآگاهي هيچ چيزي جز سلول  نورون ها نيست. 
گفته مي شود من بودن انسان يك ويژگي نوظهور مغز است. 
اين آگاهي و خودآگاهي سلول ها و نورون هاست. اما وقتي 
ميلياردها اتصال ايجاد مي شود يك ويژگي ظاهر مي شود 
كه در آن اجزاي سلولي نيست. مثلًا به آب ويژگي مايع بودن 
اطلاق مي شود. آيا آب چيزي جز مولكول هاي H2O است؟ 
خير. تجميع شدن ميليون ها سلول، در نهايت ويژگي مايع 

بودن آب را مي  سازد. خودآگاهي يك ويژگي سطح بالاتر 
از ميلياردها اتصال است. موضوع اين است كه ممكن است 
اين تجميع در هوش مصنوعي هم به وجود آمده باشد. به 
گفته موسوي، در حال حاضر هوش مصنوعي اي وجود ندارد 
كه همه كارها را با هم انجام دهد و چند توانايي داشته باشد. 
هر هوش مصنوعي يك كار خاص را مي تواند انجام دهد. 
موسوي درباره دو ديدگاهي كه درباره رابطه تكنولوژي و 
انسان وجود دارد توضيح داد: يك ديدگاهي وجود دارد به 
اسم آخرالزمان تكنولوژي، يعني تكنولوژي پيشران ماست؛ 
اين به معني جبرگرايي و بي اختياري انسان است. ديدگاه 
ديگر اين است كه تكنولوژي صرفاً يك ابزار است و انسان 
مشخص مي كند با اين ابزار چه كند؛ آيا تكنولوژي را توسعه 
دهيم كه تحت كنترل نظام هاي ديكتاتوري باشد كه كل 
زندگي شهروندان را كنترل كند يا به شكل ديگري عمل 
كند. اما به گفته موسوي، ما نه مقهور تكنولوژي هستيم و 
نه نگاه ابزاري صرف بايد داشته باشيم، بلكه در ميانه اين دو 

در حركت هستيم.
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درخواستنروژازاتحاديهاروپا
برايجريمهمالكفيسبوك

رگولاتور داده نروژ، با اشاره به جريمه روزانه شركت »متا 
 ،)EDA( پلتفرم« در اين كشور، از سازمان داده اروپايي
درخواس��ت خواهد كرد اين جريمه دايمي ش��دن و به 
اتحاديه اروپا گسترش پيدا كند. به گزارش ايسنا، رگولاتور 
اتحاديه اروپا تاييد كرد كه درخواست براي گسترش اين 
جريمه را دريافت كرده اس��ت و در ابت��دا به ارزيابي اين 
پرونده خواهد پرداخت و دو هفته فرصت خواهد داشت 
تا در اين باره تصميم بگيرد. شركت »متا پلتفرم« كه مالك 
فيس بوك و اينستاگرام است از ۱۴ اوت، به مدت سه ماهه، 
روزانه يك ميليون كرون )۹۳ هزار دلار( در نروژ بابت نقض 
حريم خصوصي كاربران و گردآوري اطلاعات شخصي آنها 
و استفاده از اين اطلاعات براي تبليغات هدفمند، جريمه 
مي شود. سه ماه، حداكثر مدتي است كه رگولاتور نروژ 
اجازه دارد چنين جريمه اي را اعمال كند. رگولاتور نروژ 
)Datatilsynet(، اكنون به »كميسيون حفاظت از داده 
اروپايي«، مراجعه كرده است زيرا اين رگولاتور اروپايي 
مي تواند جريمه مذكور را دايمي كرده و آن را به منطقه 
اقتصادي اروپايي گسترش دهد. بر اساس گزارش رويترز، 
رگولاتور نروژ گفته است معلوم نيست »متا پلتفرم« چه 
زماني و چگونه، به دنبال دريافت رضايت از كاربران خواهد 

بود و در اين فاصله، حقوق كاربران نقض مي شود.

eBayشكايتامريكااز
برسرفروشمحصولاتمضر

دولت امريكا از فروش��گاه آنلاي��ن eBay براي فروش 
محصولات مضر متع��دد و نقض قانون ه��واي پاك و 
قوانين محيط زيس��تي ديگر، شكايت كرد. به گزارش 
ايسنا، طبق شكايتي كه از سوي دولت امريكا در دادگاه 
 eBay فدرال بروكلين نيويورك تنظيم شده، فروشگاه
ممكن اس��ت با ميلياردها دلار جريمه از جمله ۵۵۸۰ 
دلاري براي هر مورد نقض قانون هواي پاك، روبرو شود. 
وزارت دادگستري امريكا اعلام كرد فروشگاه eBay، به 
شكل غيرقانوني اجازه داده است حداقل ۳۴۳ هزار و ۱۱ 
قطعه دستگاهي فروخته شوند كه قدرت موتور خودرو 
را افزايش داده و با دور زدن كنترل هاي آلايندگي، اقتصاد 
سوخت آن را بهبود مي دهند. فروشگاه eBay همچنين 
متهم شده كه اجازه داده است حداقل 2۳ هزار آفت كش 
ثبت نشده، نامناسب يا داراي استفاده محدود، فروخته 
شوند و دستور توقف فروش سال 2۰2۰ سازمان حفظ 

محيط زيست امريكا را نقض كرده است.

دسترسيهكرهايچينيبه
ايميلهايوزارتخارجهامريكا

يكي از كاركنان سناي امريكا بدون افشاي نام خود به 
خبرگزاري رويترز گفت، هكرهاي چيني كه پيش��تر 
به پلتفرم ايميل مايكروسافت نفوذ پيدا كرده بودند، در 
اقدامي تازه ده ها هزار ايميل وزارت خارجه امريكا را هك 
كردند. به گزارش ايسنا، اين كارمند سنا كه در جلسه 
توجيهي مقامات فناوري اطلاعات وزارت خارجه امريكا 
شركت كرده بود، فاش كرد كه مقامات اين وزارتخانه 
در گفت وگو با قانونگذاران از هك ۶۰ هزار ايميل از ۱۰ 
حس��اب كاربري وزارت خارجه خبر داده اند. براساس 
جزييات اين جلسه، ۹ حس��اب كاربري در شرق آسيا 
و اقيانوس آرام و يك حس��اب ديگر در اروپا فعال است. 
مقامات امريكا و شركت مايكروسافت در ماه ژوئيه گفتند 
كه هكرهاي وابس��ته به چين از زمان ماه مه به حساب 
ايميل هاي 2۵ نهاد از جمل��ه وزارت بازرگاني امريكا و 
وزارت خارجه اين كشور دسترسي پيدا كرده اند. اتهامات 
امريكا عليه چين روابط بد اين دو كشور را تشديد و در 
عين حال پكن چنين اتهاماتي را رد مي كند. اين كارمند 
س��نا كه ماجراي هك ايميل هاي وزارت امور خارجه 
امريكا را افش��ا كرده است، براي سناتور اريك اشميت 
كار مي كند. اين س��ناتور و وزارت خارجه امريكا هنوز 

اظهارنظر فوري در اين خصوص انجام نداده اند.

آيا AI نياز به قوانين مدني و چارچوب اخلاقي دارد؟

هوش مصنوعي در انتظار قوانين

دربارهبدافزاريكهشركتهايمخابراتيخاورميانهراهدفقرارميدهد
در پشتي يا Back Door، از راه هاي مختلف به هكرها امكان 
مي دهد كه به سيستم كاربران نفوذ كنند؛ در همين رابطه 
مركز ماهر به تازگي اعلام كرده اس��ت سرويس دهندگان 
ارتباطات تلفني در منطقه خاورميانه هدف يك مجموعه 
حمله جديد به نام ShroudedSnooper هستند كه 
از يك در پش��تي پنهان به نام HTTPSnoop اس��تفاده 
مي كند. به گزارش ايسنا، Back Door يا در پشتي يك 
نوع نرم افزار مخرب يا يك ضعف امنيتي است كه دسترسي 
هكرها را به سيس��تم كاربران ميسر مي كند. در اين روش 
هكرها با دور زدن مكانيزم هاي امنيتي به صورت غيرمجاز 
به سيس��تم كاربران دسترسي پيدا مي كنند به نحوي كه 

كاربران حتي متوجه نفوذ هكرها نمي شوند چون كه آنها 
در پس زمينه سيستم كاربران فعاليت مي كنند و شناسايي 
آنها براي كاربران عادي كار س��ختي اس��ت. درحقيقت 
Back Door يا درپش��تي، از راه هاي مختلف به هكرها 
اين امكان را مي دهد كه به سيس��تم كاربران نفوذ كنند و 
اطلاعات آنها را دستكاري كنند. معمولاً هكرها براي كنترل 
سيستم كاربران از بدافزارها استفاده مي كنند؛ آنها از راه دور 
مي توانند اطلاعات ش��خصي كاربران را به سرقت ببرند يا 
دستكاري كنند؛ در همين رابطه به تازگي مركز مديريت 
امداد و هماهنگي عمليات رخدادهاي رايانه اي )ماهر( از يك 
بدافزار در پشتي جديد كه شركت هاي مخابراتي خاورميانه 

را هدف قرار مي دهد خبر داده اس��ت. درباره جزييات اين 
بدافزار مي توان گفت سرويس دهندگان ارتباطات تلفني 
در منطق��ه خاورميانه هدف ي��ك مجموعه حمله جديد 
به نام ShroudedSnooper هس��تند ك��ه از يك در 
 پش��تي پنهان به نام HTTPSnoop اس��تفاده مي كند، 
Cisco Talos در ي��ك گ��زارش اع��لام ك��رده اس��ت 
HTTPSnoop يك بك دور س��اده ولي موثر است كه از 
تكنيك هاي نوآورانه براي تعامل با درايورها و دستگاه هاي 
هسته است كه از HTTP استفاده مي كند تا درخواست هاي 
ورودي براي URLهاي خ��اص) HTTP S( را گوش كند 
و محتواي مرتبط را در دس��تگاه آلوده اجرا كند. بخشي از 

ابزاركار تهاجمي اين گروه نيز با نام PipeSnoop نامگذاري 
شده است كه مي تواند شل كد خودساخته اي از طريق يك 
لوله نام گذاري شده دريافت كرده و آن را در دستگاه آلوده اجرا 
كند.ShroudedSnooper  از سرورهاي قابل دسترسي 
اينترنتي اس��تفاده مي كند و HTTPSnoop را براي به 
دست آوردن دسترسي اوليه به محيط هاي هدف مستقر 
مي كند. هر دو نوع اب��زار مخرب به عنوان اجزايي از برنامه 
 Palo Alto Networks ( شبكه هاي Cortex XDR
CyveraConsole.exe( جلوه مي كنند تا از تشخيص 
متخصصان امنيتي فرار كنند. گفته شده تاكنون سه نسخه 
مختلف از HTTPSnoop شناس��ايي شده است. اين در 
پشتي از API هاي ويندوز سطح پاييني براي گوش دادن 
به درخواس��ت هاي ورودي با الگوهاي URL تعريف شده 
استفاده مي كند. اين الگوها سپس براي استخراج شل كد 
جهت اجرا در ميزبان اس��تفاده مي شوند. اين URLهاي 
HTTP به شبيه سازي URLهاي مربوط به خدمات تبادل 
اطلاعات وب مايكروس��افت، OfficeTrack و خدمات 
تخصيص مرتبط با يك ش��ركت ارتباطات شبيه س��ازي 
ش��ده اند تا درخواست هاي مخرب به نظر درخواست هاي 
 HTTP هاي URL بي خطري بيايند. تحقيقات مي گويند
مورد استفاده توسط HTTPSnoop به همراه اتصال به 
وب سرور معمولي ويندوز نشان مي دهد كه احتمالًا براي 
كار روي سرورهاي اينترنتي و وب و همچنين سرورهاي 
خدمات تبادل اطلاعات )EWS( طراحي ش��ده است اما 
PipeSnoop ب��ا توجه به نامش احتم��الًا براي عمل در 
داخل يك شركت مورد تخريب استفاده مي شود و به نظر 
مي رسد براي دستگاه هاي مخرب با اولويت ها يا ارزش هاي 
بالاتر طراحي شده باشد، PipeSnoop نمي تواند به عنوان 
يك ابزار مخرب مستقل كار كند و به يك جزو كمكي نياز 
دارد كه به عنوان يك سرور عمل كرده و شل كد را از طريق 

روش هاي ديگر دريافت كند و از طريق لوله نام گذاري شده 
آن را به درب پشتي منتقل كند. حمله به بخش مخابرات، 
به ويژه در منطقه خاورميانه، در سال هاي اخير به يك الگو 
تبديل شده است. در ژانويه ClearSky ،2۰2۱ يك سري 
 Lebanese Cedar حملاتي را كشف كرد كه توس��ط
اجرا شده بود و به اپراتورهاي مخابراتي در ايالات متحده، 
انگلستان و منطقه خاورميانه هدف مي گرفت. تحقيق گران 
Talos مي گويند س��ازمان هاي مخابراتي ديد كاملي از 
ترافيك اينترنتي را دارند، هم در بخش خدمات خرده فروشي 
و هم در بخش هاي مرتبط با شركت ها. علاوه بر اين، بيشتر 
زيرس��اخت هاي مخابراتي از شبكه هاي مهمي تشكيل 
شده اند كه براي برقراري اتصالات داخلي و خارجي اساسي 
هستند و به همين دليل ارزش بس��ياري براي گروه هاي 

حمايتي دولتي دارند.

راههايمقابلهبادرپشتيچيست؟
كارشناسان در اين زمينه توصيه مي كنند كاربران حتما 
نرم افزارهاي آنتي ويروس و ضد بدافزار را روي سيستم 
خود نصب داشته باش��يد. آنتي ويروس مناسب براي 
امنيت دس��تگاه خيلي مهم و ضروري است ولي كافي 
نيست و در كنار آن يك Anti Malware امن را هم 
براي شناسايي اپليكيش��ن هاي مخرب روي سيستم 
تان نصب كنيد. همچنين كاربران از نرم افزارهاي متن 
باز يا Open Source كه معمولًا رايگان هم هستند 
اس��تفاده كنند، چون كه كد اين برنامه ها در دسترس 
عموم هست و عده اي متخصص آنها را بررسي مي كنند 
كه آيا  Back Door يا درپشتي يا كد مرجع آنها وجود 
دارد يا خير؛ پس Back Door يا درپش��تي به سراغ 
اپليكيشن هايي مي رود كه خيلي راحت تر و مناسب تر 

براي هك هستند.

»آگهیمزايدهعمومی«
اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان خوزستان در نظر دارد به استناد آیین نامه اجرایی ماده )5( قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت )2( به شماره 152001/ت52293 هـ  مورخ 1395/12/2 نسبت به اجاره حداکثر یکساله فضای با مشخصات ذکر شده در 

جدول زیر از طریق مزایده به متقاضیان واگذار نماید. لذا متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت دریافت اسناد مزایده و کسب اطلاعات تکمیلی به سامانه تدارکات الکترونیک دولت مراجعه نمایند.
آخرین مهلت دریافت اسناد ساعت 17 مورخ 1402/07/11

آخرین مهلت ارائه پیشنهاد قیمت ساعت 8صبح مورخ 1402/07/22
تاریخ بازگشایی پاکات ساعت 9 صبح  مورخ 1402/07/22 در دفتر مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای استان خوزستان

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به صورت تضمین معتبر بانکی )نمونه پیوست اسناد می باشد( یا  به حساب شماره IR140100004057018707611139  حساب شبا متمرکز وجوه سپرده بانک مرکزی واریز شود.
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)متر مربع( 

مبلغ پایه اجاره 
ماهیانه)ریال(

مبلغ پایه اجاره 
 مبلغ تضمینسالیانه)ریال(

85100/000/0001/200/000/00060/000/000آموزشی   کارگاه شماره7 مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی1

85110/000/0001/320/000/00066/000/000آموزشی   کارگاه شماره8 مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی2

4070/000/000840/000/00042/000/000آموزشی   کارگاه شماره9 مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی3

4070/000/000840/000/00042/000/000آموزشی   کارگاه شماره10 مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی4

5080/000/000960/000/00048/000/000آموزشی   کارگاه شماره11 مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی5

4040/000/000480/000/00024/000/000آموزشی   اتاق مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی6

100150/000/0001/800/000/00090/000/000آموزشی   سالن مهارت مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی7

6240/000/000480/000/00024/000/000آموزشی   کارگاه نقشه کشی مرکز خواهران خرمشهر8

6240/000/000480/000/00024/000/000آموزشی   کارگاه صنایع غذایی مرکز خواهران خرمشهر9

215120/000/0001/440/000/00072/000/000آموزشی   سالن آزمون مرکز خواهران آبادان10

4640/000/000480/000/00024/000/000آموزشی   کارگاه قلم زنی مرکز خواهران آبادان11

470180/000/0002/160/000/000108/000/000آموزشی   رستوران مرکز برادران آبادان12

298300/000/0003/600/000/000180/000/000آموزشی   کارگاه موتورهای دریایی مرکز بردران آبادان13

1800600/000/0007/200/000/000360/000/000آموزشی   مرکز خواهران حضرت نرجس)ع( سوسنگرد14

326200/000/0002/400/000/000120/000/000آموزشی   سالن کارگاه cng مرکز برادران ویس15
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مبلغ پایه اجاره 
ماهیانه)ریال(

مبلغ پایه اجاره 
 مبلغ تضمینسالیانه)ریال(

420200/000/0002/400/000/000120/000/000آموزشی   سالن کارگاه هیدروپونیک مرکز برادران ویس16

210250/000/0003/000/000/000150/000/000آموزشی   رستوران مرکز برادران دزفول17

543200/000/0002/400/000/000120/000/000آموزشی   سالن آزمون مرکز خواهران اندیمشک18

264150/000/0001/800/000/00090/000/000آموزشیسالن کارگاه برق صنعتی مرکز گتوند19

275200/000/0002/400/000/000120/000/000آموزشیکارگاه جوشکاری مرکز آغاجری20

216100/000/0001/200/000/00060/000/000آموزشیکارگاه آموزشی منصوریه21

288200/000/0002/400/000/000120/000/000آموزشیکارگاه جوشکاری مرکز هندیجان22

2800200/000/0002/400/000/000120/000/000آموزشیزمین چمن اداره کل23

26065/000/000780/000/00039/000/000آموزشیرستوران مرکز برادران خرمشهر 24

6023/000/000276/000/00013/800/000آموزشیسالن سمعی بصری مرکز یرادران خرمشهر25
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قائم مقام وزير جهادكش��اورزي مي گويد: واردات گوشت 
قرمز به علت مشكلات و چالش هاي ارزي كه بين وزارت 
جهادكشاورزي و بانك مركزي به وجود آمد متوقف شد؛ اما 

اين فرآيند مجددا به جريان افتاده است.
قائم مقام وزير جهادكش��اورزي مي گويد: واردات گوشت 
قرمز به علت مشكلات و چالش هاي ارزي كه بين وزارت 
جهادكشاورزي و بانك مركزي به وجود آمد متوقف شد؛ اما 

اين فرآيند مجددا به جريان افتاده است.
قائم مقام وزير جهادكشاورزي در پاسخ به اينكه آيا واردات 
گوشت قرمز مي تواند بازار داخل را تنظيم كند يا نه؟ گفت: 
تأمين گوش��ت قرمز به عنوان يكي از محورهاي فعاليت 
وزارت جهاد كشاورزي در چند مسير دنبال مي شود. يكي 
از اين مسيرها كه بر روي آن نيز تمركز داريم بحث تقويت 
توليد داخل و تأمين به موقع نهاده ها است كه در اين راستا 
در تأمين ذرت، كنجاله سويا و همچنين ترميم زنجيره هاي 
تولي��د يعن��ي واردات دام پايه پرواري اقدام��ات خوبي از 

هفته هاي گذشته انجام شده و همچنان ادامه دارد.
عليرضا پيمان پاك افزود: به علت مشكلات و چالش هاي 
ارزي ك��ه بين وزارت جهاد و بانك مرك��زي به وجود آمد 
واردات گوشت قرمز كند و متوقف شد؛ اما اين فرآيند مجددا 

به جريان افتاده است.
وي با بيان اينكه سال گذشته به واسطه تغييرات نرخ ارز و 
حذف ارز ترجيحي زنجيره حوزه دام و طيور كمي آسيب 
ديد، اظهار كرد: توليد قراردادي و افزايش ظرفيت توليد 

گوشت قرمز به عنوان محورهاي اصلي در حوزه كاري وزارت 
جهاد دنبال مي شود كه تقريباً سه الي چهار هفته آينده هم 

اولين نتايج اين فرآيند مشخص مي شود.
قائم مقام وزير جهاد كش��اورزي اضافه ك��رد: در كنار اين 
موضوع به عنوان يك راه��كار موقت، براي اينكه بتوانيم 
تنظيم بازار را هم دنبال كنيم واردات مقداري گوشت گرم 

و منجمد نيز انجام مي شود.
به گفته وي، سالانه به طور ميانگين ۱۰۰ هزار تن گوشت 

منجمد وارد كش��ور مي كرديم، اما ط��ي ماه هاي پاياني 
سال گذش��ته و ماه هاي ابتدايي امسال به علت مشكلات 
و چالش هاي ارزي كه بي��ن وزارت جهاد و بانك مركزي 
به وجود آمد اين واردات كند و متوقف شد؛ اما اين فرآيند 

مجدداً به جريان افتاده است.
پيمان پاك كه در يك برنام��ه راديويي صحبت مي كرد، 
تصريح كرد: كمبود عرضه گوش��ت منجمد براي حوزه 
صنف و صنعت منجر به اين شد كه تقاضاي صنايع به سمت 

گوشت گرم حركت كند و بازار از تعادل خارج شود. اما در 
حال حاضر اين تقاضا با واردات تأمين شده است.

وي عنوان كرد: واردات نهاده هاي دامي را افزايش داديم. طي 
سه چهار ماه گذشته حجم واردات ذرت، هم كنجاله سويا و 
هم در حوزه واردات گوشت گرم افزايش يافت و تا چند ماه 
آينده تا زماني كه در توليد گوشت قرمز داخلي به پايداري 
برس��يم اين روند ادامه دارد. به محض اينكه زنجيره هاي 

توليد داخل ترميم شود واردات را كند يا متوقف مي كنيم.
وي افزود: هدف اين است كه بتوانيم يك توازني ميان توليد 
و تنظيم بازار ايجاد كنيم تا هم معيشت مردم به نوعي آسيب 
نبيند و هم كالا به وفور در دسترس باشد. همچنين توليد 

نيز تقويت شود.
قائم مقام وزير جهاد كشاورزي گفت: سال هاي گذشته اين 
مشكل را داشتيم كه برخي از كشتي هايمان ماه ها معطل 
پرداخت ارز بودند كه هم كيفيت نهاده ها كاهش مي يافت 
و هم دموراژهاي س��نگين مي خورد؛ اما با هماهنگي كه 
بين بانك مرك��زي و وزارت جهاد به وجود آمده اين زمان 
بسيار كوتاه شده است. همچنين مطالبات واردكننده ها 
نيز پرداخت شد. منابع جديدي كه آزاد شده هم در حوزه 
كالاهاي اساسي خواهد بود. اين موضوع به ما اميد مي دهد 
كه پايداري در تأمين ارز طي ماه هاي آتي خواهيم داشت 
و اين پايداري در تأمين ارز يعني استمرار واردات نهاده ها و 
واردات كالاي با كيفيت و مهم تر از همه ترخيص به موقع 

و عدم ماندگاري و رسوب كالاها در گمركات و لنگرگاه ها.
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واردات خودروهاي كاركرده 
با نهايي شدن آيين نامه

تسهيل مي شود
عضو كميس��يون صنايع و معادن مجلس گفت: 
مع��اون اول رييس جمه��ور واردات خودروهاي 
كاركرده با ارز منش��أ خارجي را پذيرفت و به نظر 
مي رسد، هفته آينده آيين نامه واردات خودروهاي 
كارك��رده در دولت تصويب ش��ود. ب��ه گزارش 
خانه ملت، لطف الله س��ياهكلي درب��اره واردات 
خودروه��اي كاركرده، گف��ت: آيين نامه واردات 
خودروهاي كاركرده از مدتي پيش آماده و براي 
تصويب به دولت فرس��تاده شد؛ در اين آيين نامه 
منابعي براي تأمي��ن ارز موردنياز ب��راي واردات 
خودرو پيش بيني شده بود، اما ايراداتي به آن وارد 
شد و بانك مركزي برخي از اين منابع را نپذيرفت. 
نماين��ده مردم قزوين، آبي��ك و البرز در مجلس 
شوراي اسلامي ادامه داد: هفته پيش جلسه اي با 
حضور بنده و رييس كميس��يون صنايع و معادن 
مجلس و آقاي مخبر مع��اون اول رييس جمهور 
برگزار ش��د كه در اين جلسه واردات خودرو با ارز 
منشأ خارجي را پذيرفت. وي اضافه كرد: با نهايي 
ش��دن آيين نامه واردات خودروه��اي كاركرده، 
خودرو به راحتي و بدون مانع وارد مي ش��ود، زيرا 
با توجه به محدوديت هاي ارزي، بزرگ ترين مانع 
ب��راي واردات خودرو تأمين ارز موردنياز اس��ت. 
اين نماينده م��ردم در مجلس يازدهم بيان كرد: 
در صورتي كه بتوان از ظرفيت ارز منشأ خارجي 
براي واردات استفاده كرد، ايرانيان خارج از كشور 
نيز مي توانن��د از ارز خود براي واردات اس��تفاده 
كنند كه اي��ن اتفاق مي تواند تأثير مهمي در بازار 
خودرو داش��ته باشد. عضو كميس��يون صنايع و 
معادن مجلس تصريح كرد: به نظر مي رسد هفته 
آينده آيين نام��ه واردات خودروه��اي كاركرده 
تصويب ش��ود؛ مردم منتظ��ر خبرهاي خوبي در 

اين حوزه باشند.

علي آبادي: خودروهاي برقي
و خودران توليد مي كنيم

وزير صم��ت گفت: تولي��د خودروه��اي برقي و 
خودران از برنامه هاي ما اس��ت و اقداماتي را آغاز 
كرده ايم. عباس علي آبادي در حاش��يه همايش 
نخستين رويداد ملي صنعت دانش بنيان، در جمع 
خبرنگاران با اشاره به رونمايي از تفاهم نامه بسته 
پيش��خوان دانش بنيان ها، اظهار كرد: ارزش اين 
بس��ته ۱۵ هزار ميليارد تومان است كه به عنوان 
گام اول براي ش��تاب دهي طرح هاي دانش بنيان 
برداشته شده اس��ت. با كمك اين بسته مي توان 
مسائل مربوط به شركت هاي دانش بنيان را حل 
كرد كه درنهايت سود آن به مردم خواهد رسيد.

وزير صمت افزود: البته تمام اين بسته پول نيست 
بلك��ه ضمانتنامه و غيره اس��ت ك��ه در مجموع 
ارزش همه آن به بيش از ۱۳ هزار ميليارد تومان 
مي رس��د. علي آبادي گفت: تأمين مالي آن نيز از 
منابع شركت هاي بزرگ، درآمدهاي شركت هاي 
بزرگ و همچنين منابعي كه در قانون تعيين شده 
صورت گرفته و زمان اس��تفاده از آن نيز تا پايان 
سال است. به گفته وي، سامانه اي به اين منظور 
طراحي شده تا شركت هاي دانش بنيان بتوانند در 
آن سامانه ثبت نامه كنند و شرايط خود را اعلام و از 
اين تسهيلات استفاده كنند. علي آبادي همچنين 
يادآور شد: توليد خودروهاي برقي و خودران نيز 
از برنامه هاي ما است و اقداماتي را آغاز كرده ايم. 
وزير صمت در خصوص هوشمندس��ازي معادن 
و صنايع معدن��ي نيز گفت« در دني��ا روش هاي 
نوآورانه و نوظهوري در برداش��ت از معادن وجود 
دارد، لذا تلاش مي كنيم ما هم به سمت استفاده 
از فناوري ه��اي نو در حوزه معدن حركت كنيم تا 
بهره وري را افزايش دهيم. اكنون كمتر از ۵ درصد 
از پهنه هاي كشور در بخش معدن فعالند، لذا تلاش 
مي كنيم اين حداقل را به حداكثر برس��انيم. وي 
در رابطه با اكتشاف از معادن توسط شركت هاي 
دانش بنيان اظهار كرد: در اين زمينه از شركت هاي 
دانش بنيان دعوت ش��ده اس��ت تا حضورشان را 
پررنگ تر كنند بنابراين تلاش مي كنيم آنها را به 

سمت حركت هاي نيازمحور سوق دهيم.

اعلام قيمت جديد مرغ
علي ابراهيمي گفت: قيم��ت كنوني هر كيلو مرغ 
زنده درب مرغ��داري ۵۲ تا ۵۶ هزار تومان اس��ت 
كه با نرخ تمام شده ۴ تا ۸ هزار تومان اختلاف دارد. 
مديرعامل اتحاديه مرغداران گوشتي گفت: براساس 
جوجه ريزي ۱۳۶ ميليون قطعه، ۲۵۰ تا ۲۶۰ هزار 
تن گوشت مرغ توليد مي ش��ود. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران، علي ابراهيمي گفت: قيمت كنوني هر 
كيلو مرغ زنده درب مرغداري ۵۲ تا ۵۶ هزار تومان 
است كه با نرخ تمام شده ۴ تا ۸ هزار تومان اختلاف 
دارد. به گفته او، براساس جوجه ريزي ماهانه ۱۳۶ 
ميليون قطعه ۲۵۰ تا ۲۶۰ هزار تن گوشت مرغ توليد 
مي شود كه در فصل تابستان به دليل گرماي هوا و 
كمبود كنجاله س��ويا، مرغ با وزن سبك تري توليد 
شد. ابراهيمي ادامه داد: در شرايط كنوني مرغ هايي 
كه وارد بازار مي شوند، مربوط به جوجه ريزي مرداد 
اس��ت كه به دليل گرماي هوا در فصل تابس��تان با 
وزن سبك تري عرضه مي شود. مديرعامل اتحاديه 
مرغداران گوشتي افزود: بنابر آمار در شهريور ۱۳۰ 
ميلي��ون قطعه جوجه ريزي ص��ورت گرفت كه در 
نهايت به دليل مازاد توليد پش��تيباني امور دام بايد 
اقدام به خريد و جمع آوري مرغ از سطح بازار كند، 
در غير اين صورت زيان مرغداران ادامه خواهد داشت. 
او گفت: با توجه به افزايش هزينه هاي توليد، قيمت 
خريد مرغ از مرغدار توسط پشتيباني امور دام بايد 
هرچه سريع تر تعيين تكليف شود تا قيمت مرغ در 

بازار كاهش نيابد. 

هشدار درباره از دست دادن 
فرصت جذب گردشگر

رييس كميسيون گردشگري اتاق ايران هشدار داد كه 
ايران به سرعت درحال از دس��ت دادن فرصت جذب 
گردشگر است. معاون گردش��گري نيز گفت مادامي 
كه بخش خصوصي مشكلات موجود را با صداي بلند 
اعلام نكند نمي توان اميدي به حل مشكلات داشت. به 
گزارش ايسنا، كميسيون گردشگري اتاق بازرگاني ايران 
همزمان با روز جهاني گردشگري تشكيل جلسه داد و 
احد عظيم زاده، رييس اين كميسيون اظهار كرد: به دليل 
فراهم نبودن زيرساخت هاي بخش گردشگري در كشور، 
به س��رعت در حال از دس��ت دادن فرصت هاي جذب 
گردشگر و عقب ماندن از كشورهاي منطقه هستيم. او 
افزود: متأسفانه ايرلاين مناسب، مجتمع هاي بين راهي 
آبرومند، هتل ه��اي درخور توريس��ت، اتوبوس هاي 
كول��ردار و ... ب��ه اندازه كاف��ي نداريم. در اين ش��رايط 
هراندازه مسوولان دولتي و بخش خصوصي براي جذب 
گردش��گر تلاش كنند فايده اي نخواهد داشت، چون 
اساساً شرايط پذيرش گردشگر در كشور فراهم نيست. 
رييس كميسيون گردش��گري اتاق ايران با اين وجود 
گفت: اگر دولت با بخش خصوصي همراهي كند، اين 
توان را داريم كه ظرف دو س��ال مشكلات اين بخش را 
حل كنيم. عظيم زاده با بيان اينكه هر گردشگر خارجي 
معادل ۱۰۰ بشكه نفت براي كشور ارزآوري دارد، افزود: 
ما ابتدا بايد موج مهاجرت از ايران را متوقف كنيم و بعد 
به فكر جذب توريست بيشتر باشيم. به جاي اينكه به 
دنبال سرمايه از خارج برويم اول بايد از خروج سرمايه 
جلوگيري كنيم. او همچني��ن اظهار كرد: تا زماني كه 
روابط با ساير كشورهاي دنيا و شرايط اقتصادي بهبود 
نيابد، هيچ كدام از اين مسائل حل نخواهد شد. بايد دولت 
را متقاعد كنيم كه صلاح كشور در اصلاح اقتصاد و بهبود 
روابط با كشورها البته به غير از رژيم صهيونيستي است. 
علي اصغر شالبافيان، معاون گردشگري وزارت ميراث 
فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي نيز در اين نشست 
با تأكيد بر ظرفيت هاي اتاق ايران و بخش خصوصي براي 
بهبود وضعيت گردشگري كش��ور، بيان كرد: ديدگاه 
حاكم بر وزارتخانه ما، برون گرايي است و آماده همكاري 
تمام و كمال با كميسيون گردشگري اتاق ايران و بخش 
خصوصي هستيم. او افزود: خوشبختانه يكي از احكام 
برنامه هفتم توسعه مربوط به موضوع واردات خودروهاي 
گردشگري و تجهيزات هتلي است كه براي نخستين بار 
از حقوق گمركي و سود بازرگاني معاف شدند. اجرايي 
شدن اين حكم مي تواند بخشي از مشكلات گردشگري 
را حل كند. شالبافيان با تأكيد بر نقش اتاق ايران به عنوان 
يكي از اركان مطالبه گر حوزه گردشگري، تاكيد كرد: 
مادامي كه بخش خصوصي مشكلات موجود را با صداي 
بلند اعلام نكند نمي توان اميدي به حل مشكلات داشت.

قائم مقام وزير جهادكشاورزي توضيح داد

واردات گوشت قرمز چرا متوقف شد؟

رييس سازمان توسعه تجارت 

واردات خودرو با ارز صادراتي قير و خشكبار تاييد شد

شوك قيمت ها در بازار خودرو

سـرگيجه خودرويي 

رييس سازمان توس��عه تجارت گفت: در حال حاضر 
برخي شركت ها با خريد ارز صادراتي محصولاتي مثل 
قير يا خشكبار توانسته اند خودروي خود را وارد كشور 
كنن��د. دو روز پيش يك نماين��ده مجلس در صفحه 
شخصي خود در فضاي مجازي نوشت: پس از تصويب 
آيين نامه واردات خودرو كارك��رده در هيات وزيران، 
واردات با منشأ ارز خارجي انجام خواهد شد. وي افزود: 
با موافقت محم��د مخبر مع��اون اول رييس جمهور، 
ب��ه زودي و پس از تصويب آيين نام��ه واردات خودرو 
كاركرده در هيات وزيران، واردات با منشأ ارز خارجي 
انجام خواهد شد و مش��كل بانك مركزي حل و فصل 
شده اس��ت. حالا رييس سازمان توس��عه تجارت در 

گفت وگوي��ي پيرامون روند تأمي��ن ارز اتومبيل هاي 
وارداتي و همچنين اظهارنظر يكي از نمايندگان مجلس 
در استفاده از ارز صادراتي محصولات كشاورزي براي 
اين كار گفت: در حال حاضر در مورد تخصيص ارز براي 
اين خودروها با مش��كلي مواجه نيستيم و از وضعيت 
خوبي برخوردار هستيم، اما اخيراً نكته اي توسط يكي 
از نمايندگان مجلس پيرامون استفاده از ارز صادراتي 
محصولات كشاورزي مطرح شد، كه نيازي به بيان آن 
نبود، زيرا همين حالا هم از ارز س��اير كالاها مصون به 
ارز صادرات غير براي اين كار استفاده مي شود. مهدي 
ضيغمي افزود: صادرات غير شامل كالاهايي مي شود 
كه فولادي، فلزات رنگين و محصولات پتروش��يمي 

نباش��ند؛ عملًا با صرف نظر از اين س��ه گروه كالايي، 
شركت هاي واردكننده خودرو مي توانند ارز مورد نياز 
خود براي واردات اتومبيل را از طريق ارز صادراتي ديگر 
كالاها تأمين كنند. وي تاكيد كرد: در حال حاضر برخي 
ش��ركت ها با خريداري ارز صادراتي محصولاتي مثل 
قير يا خشكبار توانسته اند خودروي خود را وارد كشور 
كنند. پس منعي وجود ندارد. با توجه به دستور معاون 
اول رييس جمهور براي تخصي��ص يك ميليارد يورو 
كه در مصوبه هيات وزيران هم آمده، اين نياز احساس 
مي شود كه بانك مركزي مي بايست روند اعطاي مجوز 
براي تخصيص ارز را قدري تسريع كند. گفتني است، 
پورابراهيم��ي رييس كميس��يون اقتصادي مجلس 

مدعي شده بود كه طي آخرين تصميم دولت، واردات 
خودرو يا قطعات آن با ارز حاصل از صادرات محصولات 
كشاورزي ميسر شده است اما بانك مركزي با رد اين 
ادعا، واردات خودرو يا قطعات آن با ارز حاصل از صادرات 
محصولات كشاورزي را تكذيب كرد. ضيغمي همچنين 
در پاسخ به سوالي درباره زمان تصويب آيين نامه واردات 
خودرو دس��ت دوم هم گفت: تدوين ايين نامه واردات 
اين نوع اتومبيل ها از پيچيدگي بيشتري در مقايسه با 
خودروهاي نو برخوردار است؛ لذا، همين مساله موجب 
زمان بر ش��دن اين آيين نامه شد. انتظار مي رود كه در 
آينده نزديك آيين نامه واردات خودروهاي كاركرده به 

زودي تصويب و ابلاغ شود.

قيمت خودرو روند خود را با نوسانات جزئي و روبه پايين 
آغاز كرد. اغلب محصولات داخلي و مونتاژي، از ثبات 
قيمتي برخوردار بوده و تعداد اندكي، افت اندكي تجربه 
مي كنند. البته در موارد معدود، رشد ناچيز نرخ خودرو 

نيز به چشم مي خورد.
به گزارش تجارت نيوز، از چند ماه گذش��ته با تثبيت 
نرخ دلار در كانال ۵۰ هزار تومان و اعتماد بازار خودرو 
به اين نرخ، افت قيمت خودرو آغاز شد. در حقيقت به 
دليل اينكه قيمت خودرو به ميزان زياد بالا رفته بود، اين 
پايين آمدن قيمت ها چشم  گير بوده و احساس سقوط 
آزاد در بازار ش��كل گرفته بود؛ درحال��ي كه اين افت 
قيمت، اتفاق عجيب و غريبي نبود. اما حال، قيمت ها 
درحال درجا زدن هستند و تغيير چشم گيري ندارند. 

با توجه به قيمت هاي اعلامي وب سايت كارنامه، قيمت 
خودرو امروز كاهش جزئي را تجربه مي كند.

قيمت خودرو هاي داخلي از آغاز امروز، تغييرات جزئي 
و روبه پاييني دارد. كوييك دنده اي S كه از ارزان ترين 
هاچ بك هاي بازار محسوب مي شود، تنها يك ميليون 
تومان افت قيمتي داشته و با نرخ ۳۴۳ ميليون تومان 
خريد و فروش مي شود. شاهين G سدان لوكس شركت 
سايپا كه روز گذش��ته افت دو ميليوني داشت، امروز 
توانست يك ميليون تومان گران تر شده و با نرخ ۵۸۶ 
ميليون تومان معامله مي شود. سمند سورن پلاس يكي 
ديگر از سدان هاي بازار است كه همانند ديگر خودروها، 
تنها دو ميليون تومان افت قيمتي دارد و با ۵۷۳ ميليون 

تومان خريد و فروش مي شود.

پژو پارس LX TU ۵ كه روز گذشته هيچ تغيير قيمتي 
نداش��ت، امروز ركورددار افت قيمتي بوده و با كاهش 
سه ميليون توماني، وارد كانال ۶۲۰ ميليون تومان شد.

در بازار مونتاژي ها، قيمت خودرو از تغييرات بيشتري 
برخوردار است. جك J ۴ آپش��نال يكي از ارزان ترين 
سدان هاي مونتاژي بازار، پنج ميليون تومان نسبت به 
روز گذشته بالا رفت و وارد كانال ۷۴۰ ميليون تومان 
ش��د. بس��ترن B ۳۰ با مدل ۱۴۰۰ كه در هفته اخير 
بدون تغيير قيمت بود، امروز حدود ۱۵ ميليون تومان 
افت قيمتي دارد و به كانال ۹۹۵ ميليون تومان سقوط 
كرده است. هايما S ۵ دنده اتوماتيك كه از خودرو هاي 
مونتاژي ايران خودرو به شمار مي رود، تنها پنج ميليون 
تومان ارزان تر و با نرخ يك ميليارد و ۱۵۵ ميليون تومان 

خريد و فروش مي شود.
جك S ۵ نيوفيس از ديگ��ر كراس اوور هاي مونتاژي 
بازار محسوب مي شود كه با ۱۰ ميليون تومان كاهش، 
به قيمت يك ميلي��ارد و ۳۲۰ ميليون تومان معامله 

مي شود.
عماد جعفري، كارشناس بازار خودرو در گفت وگو با 
تجارت نيوز اظهار كرد: روند بازار خودرو فعلًا وضعيت 
ثابتي دارد و بعيد به نظر مي رسد كه قيمت خودرو در 
هفته آينده، با تغيير آن چناني روبه رو شود. اميد است 
كه خودرو در كش��ور از كالاي سرمايه اي بودن خارج 
شود و خريداران آن، به چشم كالاي مصرفي به خودرو 
نگاه كرده و انتظار افزايش قيمت آن را پس از چند سال 

نداشته باشند.

همچنين سازمان حمايت نيز به طور مستمر وضعيت 
عرض��ه و تعهدات توليدكنن��دگان خ��ودرو را پايش و 
گزارش مذكور را به شوراي رقابت ارايه مي كند. اين مقام 
صنعتي با بيان اينكه هم اكنون پس از ايجاد ش��فافيت، 
افزايش رضايت مندي مردم و آرامش در بازار خودروي 

كشور كه با سپري شدن سه نوبت فرآيند قرعه كشي و 
دو نوبت فرآيند نوبت دهي حاصل شد، سامانه يكپارچه 
تخصيص خودرو به اهداف اصلاحي خود دس��ت يافته 
است، اظهار اميدواري كرد: با افزايش توليد و عرضه خودرو 
توسط خودروس��ازان، اجراي قانون واردات خودروهاي 

كاركرده و حذف سازوكار قيمت گذاري توسط شوراي 
رقابت، اين س��امانه در آينده صرفاً براي نظارت بر انجام 
تعهدات خودروسازان به مشتريان فعاليت خواهد كرد 
و ديگر نقش��ي در جهت فروش يا نوبت دهي نداش��ته 
باش��د. وي تصريح كرد: اين سامانه همچنين به عنوان 

پلتفرم اصلي وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، علاوه بر 
نظارت بر انجام تعهدات خودروسازان، نقش هاي ديگري 
همچون »نظارت بر سبد مصرف سوخت در شركت هاي 
صنايع خودروس��ازي«، »تعيين بخش بندي بازار براي 

برنامه ريزي توليد و واردات« و... را نيز ايفا خواهد كرد.

آگهی دعوت از بستانکاران تاجرورشکسته آقای حسن طهموری با کدملی 
4519575753   و يزدان طهموری با کد ملی  3256472176  با اخطارات لازمه

به عموم بس�تانکاران تجار ورشکسته آقایان حسن طهموری با کد ملی 4519575753  و یزدان طهموری با کدملی 3256472176 که حکم ورشکستگی آن 
به موجب دادنامه ش�ماره 140150390001473378  مورخ  1401/04/21 صادر از شعبه اول حقوقی شهرستان گیلانغرب گردیده و تاریخ توقف آن 1389/12/29 

اعلام گردیده آگهی می دهد:
اولین جلسه دعوت از بستانکاران در ساعت 10 صبح روز شنبه 29 مهرماه سال 1402 درمحل اداره تصفیه امور ورشکستگی کرمانشاه واقع در کرمانشاه- بلوار 
شهید بهشتی – میدان سپاه پاسداران – بلوار جام جم – جنب سازمان صدا و سیما – کد پستی  6715847935  تشکیل می شود. از کلیه بستانکاران وبدهکاران 
و کسانی که ادعائی دارند و همچنین کسانی که با ورشکسته مزبور مسئولیت تضامنی دارند یا ضامن او هستند دعوت به عمل می آید درساعت و روز مذکور دراین 

اداره حضور بهم رسانند. ضمناً اخطار می شود:
یکم( کلیه بستانکاران و کسانی که هرگونه ادعائی دارند باید اصل یا رونوشت مدارک خود را در ظرف دو ماه از تاریخ نشر این آگهی به اداره تصفیه تسلیم نمایند. 

مدت ارسال مدارک برای بستانکارانی که درخارج ازاقامت دارند سه ماه می باشد.
دوم( کسانی که به ورشکسته نامبرده بدهی دارند باید درظرف مدت تعیین شده خود را معرفی و بدهی خود را در وجه صندوق اداره تصفیه  بپردازند. والا طبق ماده 
24 قانون تصفیه بدهکاران متخلف از این وظیفه به جریمه نقدی معادل صدی بیست و پنج دین محکوم خواهند شد. بعلاوه دادگاه ها می توانند علاوه بر جریمه 

نقدی بدهکاران مذکور را به زندان تأدیبی از سه ماه تا شش ماه نیز محکوم نمایند.
سوم( کسانی که به هرعنوان اموال ورشکسته نامبرده دردست آنها است درظرف مدت دوماه مذکور باید همان اموال را تحت اختیار اداره تصفیه بگذارند وگرنه 

هرحقی که نسبت به آن دارند سلب خواهدشد، مگر اینکه عذرموجهی داشته باشند.
این آگهی به حسب ذیل ماده 25 از قانون اداره تصفیه امور ورشکستگی برای استحضار بستانکاران آگهی می شود.

معاون قضائی و سرپرست اداره تصفیه امور ورشکستگی دادگستری کرمانشاه
علی محمد محمدی

تاریخ انتشارنوبت اول : 1402/06/29                                                                                                                                                                                                                                                     تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/07/08

قوه قضائیه
اداره کل تصفیه امور ورشکستگی

اداره تصفیه امورورشکستگی دادگستری شهرستان کرمانشاه

شماره : 1884/ م الف/12
تاریخ : 1402/06/28 آگهي تجديد فراخوان

  شركت شهركهاي صنعتي فارس در نظر دارد مناقصه عمومي به شماره 2002001054000070 را به شرح ذیل به روش یك مرحله اي با ارزیابي كیفي 
)فشرده(  به روش یك مرحله اي وفق قانون برگزاري مناقصات از طریق سامانه تداركات الكترونیكي دولت واگذار نماید. كلیه مراحل برگزاري 
مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي پاكت ها از طریق درگاه سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي مراحل ثبت نام در سایت مذكور و دریافت 

گواهي امضاي الكترونیكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه  1402/07/05 مي باشد.

1. زمان دریافت اسناد مناقصه از سایت : از 1402/07/05  لغایت 1402/07/09
2. آخرین مهلت تسلیم پیشنهاد: در سامانه تداركات ساعت 12 مورخ 1402/07/22 و فیزیكي پاكت الف )ضمانت نامه یا فیش نقدي( تا پایان 

وقت اداري مورخ 1402/07/22  دبیرخانه شركت 
3. زمان بازگشایي پاکتها: یكشنبه ساعت 9 مورخ 1402/07/23
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بعد از سه سال بلاتكليفي قانون بيمه  كارگران ساختماني ابلاغ شد

قانوني كه مورد تاييد فعالان كارگري نيست

تعادل|
بعد از س��ه س��ال كش و قوس هاي فراوان 
قانون بيمه كارگران س��اختماني از سوي 
رييس مجلس براي اجرا ابلاغ شد. مصوبه مجلس كه به 

تاييد شوراي نگهبان رسيده، به شرح زير است: 
ماده واحده- بند »الف« و تبصره ه��اي )۱(، )۲( و )۴( آن 
و بنده��اي »ج«، »ز« و »ح« م��اده )۵( قانون بيمه هاي 
اجتماعي كارگران س��اختماني اصلاحي ۵/ ۱۱/ ۱۴۰۱ 

به شرح ذيل اصلاح مي شود: 
الف- سازمان تأمين اجتماعي مكلف است با دريافت هفت 
درصد حق بيمه سهم بيمه شده از مأخذ كسر حق بيمه از 
كارگران داراي پروانه مهارت فني شاغل مستقيم به عنوان 
سهم كارگر و معادل بيست و پنج درصد مجموع عوارض 
صدور پروانه ايجاد يا توس��عه، احداث ي��ا افزايش تراكم 
ساختمان و تخريب و نوسازي بنا و تعميرات اساسي به 

عنوان سهم مالك، كارگران را بيمه نمايد. 
در صورت عدم تأمين منابع لازم جهت گسترش پوشش 
بيمه اي كارگران با تصويب هيات وزيران افزايش مجموع 
عوارض تا معادل ۳۰  درصد و به صورت سالانه حداكثر در 

سقف معادل دو و نيم درصد بلامانع است.
تبصره1- براي ساخت  و  ساز در داخل محدوده روستاها با 
مجوز دهياري ها، معادل ۱۰  درصد مجموع عوارض صدور 

پروانه به عنوان سهم مالك خواهد بود.
تبصره2- براي ساخت  و ساز در خارج از محدوده روستاها 
)مح��دوده عمل بخش��داري ها( و در داخل مجتمع ها و 
شهرك هاي كش��اورزي، نواحي و شهرك هاي صنعتي 
و مناطق نمونه گردشگري با مجوز سازمان هاي متولي، 
حسب مورد مطابق نزديك ترين روستا يا شهر عمل گردد.

تبصره3- ساخت  و  ساز مساجد، حسينيه ها، خانه هاي 
عالم و ابنيه مربوط به ارتقاي س��رانه  خدمات عمومي-

آموزش��ي، بهداشتي، درماني، ورزش��ي و فرهنگي حق 
بهره برداري داي��م آن مطابق آيين نامه  اجرايي كه ظرف 
شش ماه  به تصويب هيات وزيران خواهد رسيد در اختيار 
 دستگاه هاي متولي ارايه خدمات عمومي قرار مي گيرد، از 

پرداخت حق بيمه موضوع اين قانون معاف است.
تبص�ره4- اف��راد تحت پوش��ش كميته ام��داد امام 

خميني)ره( و س��ازمان بهزيستي كشور و س��اير افراد 
ناتوان از پرداخت عوارض مذكور معاف هستند. آيين نامه 
اجرايي اين تبصره كه شامل نحوه تشخيص افراد موضوع 
اين تبصره بر اس��اس س��طح درآمد و دارايي آنها است 
توسط وزارت كش��ور با همكاري وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي و وزارت امور اقتصادي و دارايي و كميته امداد 
امام خميني)ره( و سازمان بهزيستي كشور تدوين مي شود 
و حداكثر ظرف ۳ ماه از تاريخ لازم الاجرا شدن اين بند به 

تصويب هيات وزيران مي رسد.
ج-س��ازمان تأمين اجتماعي مكلف است ضمن ايجاد 
حساب واحد براي كليه عمليات مالي موضوع اين قانون 
وجوه حاصل از درآمدهاي تحقق يافته و سرمايه گذاري 
شده و س��ود حاصله از سرمايه گذاري را صرفاً براي بيمه 
نمودن كارگران س��اختماني مصرف و گزارش عملكرد 
درآمد و هزينه و خسارت پرداختي افراد تحت الشمول را 
به تفكيك هر سه ماه يك بار به كميسيون هاي اجتماعي 

و عمران مجلس شوراي اسلامي ارايه كند.
ه�- سازمان تأمين اجتماعي مكلف است حداكثر سه 
ماه پس از لازم الاجرا ش��دن اين بند معادل و متناسب با 
درآمدهاي اين قانون كارگران ساختماني متقاضي را پس از 
بررسي مدارك و احراز اشتغال به عنوان كارگر ساختماني 

تحت پوشش بيمه اي قرار دهد.

   كارگران ساختماني و نااميدي
از بازنشستگي

مساله مهم اين است كه قانون بيمه كارگران ساختماني 
به نحوي تصويب شده كه باز هم سازمان تامين اجتماعي 
مي توان��د به عناوي��ن مختلف از زير بار اين مس��ووليت 
ش��انه خالي كند. در واقع كارگران ساختماني هيچ وقت 
نمي توانند به بازنشسته شدن در ميانسالي اميدوار باشند 
چرا كه يكي از مهم ترين مش��كلات آنه��ا فصلي بودن 
شغلشان است و اگر مامور بيمه در مواقعي كه آنها سر كار 
نيستند مراجعه كند به راحتي بيمه آنها را قطع مي كند. در 
واقع تمام اين سال ها كارگران بيش از هر چيز مي خواستند 
كه اين نقص هاي قانون بيمه برطرف شود اما باز هم قانون 
تازه با همين نقص ها براي اجرايي شدن ابلاغ شده است. 

اين قانون، ب��ر مبناي همان قانونِ س��ال ۹۳، پروانه 
ساخت و ساز را به عنوان سهم حق بيمه  كارفرما در نظر 
گرفته در حالي كه طرحِ پيشنهاد شده از سوي كارگران 
و كميسيون اجتماعي، حداقل دستمزدِ كارگران را 
مبناي سهم حق بيمه كارفرما قرار داده بود؛ طرحي 
كه با لابي طرفداران گروه كارفرمايي كنار گذاشته شد 
و اميد كارگران را به حل مشكل كم تر كرد. براي آنكه 
بدانيم كارگران ساختماني چه وضعِ اسفباري دارند 
و شانه خالي كردنِ س��ازمان تأمين اجتماعي چه بر 
سر آنها آورده، كافي است سابقه كارِ اين كارگران را با 
سابقه بيمه شان مقايسه كنيم. بسياري از آنها بيش از 
سي سال سابقه كار دارند، اما سوابقِ بيمه شان به تعداد 
انگشتانِ دس��ت هم نمي رسد! مرتضي يكي از همان 
كارگراني است كه بيش از ۲۴ س��ال سابقه كار دارد 
اما سابقه بيمه او حتي به ۸ سال كامل هم نمي رسد. 
او در اي��ن باره به تعادل مي گوي��د: ما هيچ اميدي به 
بازنشس��تگي نداريم. در حال حاضر ۵۰ س��ال سن 
دارم و ۲۴ سال سابقه كار در بخش ساختمان سازي 
ولي س��ابقه بيمه ام ۷ سال و چند ماه است و اين براي 
من يعني نااميدي از بازنشسته ش��دن. او مي افزايد: 
سال هاست كه سازمان تامين اجتماعي به بهانه هاي 
مختلف از بيمه كردن كارگران ساختماني شانه خالي 
مي كند و در بسياري از موارد هم بيمه اين كارگران را 
قطع كرده است. مساله اينجاست كه كارگر ساختماني 
يك كارگرفصلي است. يعني ما در فصل زمستان اكثرا 
بيكار هستيم و همين مساله هم باعث مي شود تا بيمه 
مان قطع شود.  مرتضي مي گويد: هر بار هم كه براي 
راه اندازي مجدد بيمه اقدام مي كنيم ماه ها بايد در صف 
انتظار بمانيم و أصلا معلوم نيست كه دوباره قبولمان 
كنند يا نه. اينجا همه چيز به نفع كارفرما است و حق و 

حقوق كارگر به راحتي ناديده گرفته مي شود. 

   وقتي بيمه قطع شود ديگر برقرار نمي شود
حسين علايي، با بيش از ۳۲ سال سابقه كار يكي ديگر از 
كارگران ساختماني است كه به »تعادل« مي گويد: سابقه 
بيمه من ۹ سال و ۵ ماه است. در واقع بعد از اينكه سال ها 

در صف انتظار باقي ماندم و بالاخره توانستم تحت پوشش 
بيمه قرار بگيرم در همه گيري كرونا بيكار شدم و به همين 
دليل بيمه ام قطع ش��د و وقتي دوب��اره براي برقرار بيمه 
مراجعه كردم گفتند امكان برقراري مجدد وجود ندارد. 
با اين ش��رايط چطور مي ش��ود كه كارگران ساختماني 

بازنشسته شوند و از مزاياي بازنشستگي استفاده كنند.
او مي افزايد: سال گذشته يكي از همكارانم به دليل سقوط 
از ارتفاع قطع نخاع شد و چون بيمه نداشت هيچ مزايايي 
به او تعلق نگرفت. يك س��ال تمام است كه همسر و پسر 
نوجوانش كار مي كنند و هزينه هاي زندگي خانواده ۶ نفره 
شان را پرداخت مي كنند ضمن اينكه هزينه نگهداري از 
او نيز بسيار سرس��ام آور است و در شرايط بسيار بدي به 
سر مي برند. حسين علايي مي گويد: اين خانواده حتي 
نتوانستند هزينه تحصيل فرزندانش��ان را فراهم كنند. 
پسرنوجوان كه به دليل معلوليت پدر ترك تحصيل كرد 
و دو دخت��ر ديگر كه بايد به مدرس��ه مي رفتند به دليل 
مشكلات مالي فقط يكي از آنها را توانستند در مدرسه ثبت 
نام كنند اين ش��رايط زندگي كارگران ساختماني است. 
در حالي كه كارفرمايان در حال لابي كردن با نمايندگان 
مجلس هستند براي اينكه حداقل حق و حقوق ما را هم 

پرداخت  نكنند.

    به روند اخذ تصميمات كارگري 
در مجلس معترضيم

مساله اينجاس��ت كه تنها كارگران ساختماني نيستند 
كه از حقوق حقه خود محرومند. قشر كارگر اين روزها از 
ضعيف ترين قشرهاي جامعه به حساب مي آيد و شرايط 
اقتصادي و معيشتي مناسبي ندارد اما مسوولان هم هيچ 
تلاشي براي بهبود وضعيت آنها نمي كنند. عضو سابق 
كانون هماهنگي شوراهاي اسلامي كار استان گيلان در 
اين باره به ايلنا مي گويد: بسياري از نمايندگان به مسائلِ 
كارگري و صلاحِ كارگران، اشراف ندارند؛ آنها تحتِ تاثيرِ 
برخي از افراد و برخي ادعاها كه سمت و سوي كارفرمايي 
و سرمايه داري دارد، تصميم مي گيرند و وقتي از آنها سوال 
مي پرسيم كه چرا چنين تصميمي گرفته ايد مي گويند 
متوجه نبودي��م! غلامرضا خوالگر در انتق��اد از اقداماتِ 
نمايندگان مجلس مي افزايد: بيش از نيمي از جمعيت 
كشور را كارگران تشكيل مي دهند، پس بدونِ توجه به 
كارگران و نظر آنها، هر تصميمي كه از سوي مجلس در 
رابطه با كارگران گرفته مي شود، فاقدِ وجاهتِ نمايندگي 
است.  او مي گويد: بسياري از نمايندگان به مسائلِ كارگري 
اشراف ندارند؛ آنها تحتِ تاثيرِ برخي از افراد و برخي ادعاها 
كه سمت و سوي كارفرمايي و سرمايه داري دارد، تصميم 

مي گيرند و وقتي از آنها سوال مي پرسيم كه چرا چنين 
تصميمي گرفته ايد مي گويند متوجه نبوديم! متاسفانه 
بايد بگويم كه ما به عنوان نماين��دگان كارگري بارها با 
چنين مساله اي مواجه شده ايم.  خوالگر اظهار مي دارد: 
در مورد برنامه هفتم توسعه هم همين اتفاق افتاده است؛ 
نمايندگان تحت تاثيرِ سلطه نگاه هاي كارفرمايي و البته 
ضد كارگري، موادي مثل استاد شاگردي را وارد برنامه 
هفتم توسعه كردند با اين توجيه كه احتمالا چنين كاري 
به كارفرما براي افزايش توليد كمك مي كند و مس��اله 
اشتغال را رفع خواهد كرد. در حالي كه اين تصميمات، 
آن هم در ش��رايطي كه حداقل حق��وق كارگران كفاف 
نيازهاي روزمره را نمي دهد، به ضرر توليد و اشتغال است.  
او مي افزايد: متأس��فانه روندِ تصميم گيري در مجلس 
اينگونه اس��ت كه برخي نمايندگان شاخص، به دنبالِ 
جمع كردنِ امضا براي برخي طرح ها مي روند و بسياري 
ديگر از نمايندگان نيز بدونِ اشراف بر موضوعات زير آن 
را امضا مي كنند! در موردِ مسائل كارگري، انتظار داريم 
نمايندگان هر استان با فعالانِ كارگري آن استان مشورت 
كنند. من به عنوان فعال كارگري به تصميماتِ نمايندگان 
نقد دارم چراكه اين تصميمات بدونِ اش��راف بر مسائل 

كارگري گرفته مي شود. 

گزارش

فصلي بودن كارگران ساختماني در اين قانون ناديده گرفته شده است

يادداشت

نه گفتن را به فرزندان خود بياموزيد
يكي از باورهاي اشتباهي كه 
در طي قرن ها نس��ل به نسل 
به افراد منتقل ش��ده اس��ت 
پذيرش حرف از افرادي است 
ك��ه بزرگ تر از ما هس��تند. 
مساله اينجاست كه اين باور 
نه تنها در كش��ور م��ا كه در 
بس��ياري از كشورهاي ديگر 
رواج داشته است. باوري كاملا سنتي كه باعث شده تا امروز 
بسياري افراد مورد ظلم و آزار و اذيت قرار بگيرند. در دنياي 
امروز يكي از مهارت هايي كه پدر و مادرها بايد به فرزندان 
خود بياموزند مهارت »نه« گفتن است. اين مهارت نه تنها 
مي تواند كودك ش��ما را از گزند برخي آسيب ها در امان 

بدارد كه حتي اعتماد به نفس او را نيز افزايش مي دهد. 
براي اينكه كودك تان »نه« گفت��ن را ياد بگيرد، بايد از 
خانه ش��روع كنيد. اگر شما هميشه فرزندتان را مجبور 
به اطاعت كردن از خواسته هاي تان مي كنيد و به محض 
ديدن واكنش منفي او، عصباني و پرخاشگر مي شويد، 
نبايد انتظار داش��ته باشيد كودك تان به همكلاسي كه 
مي خواهد خوراكي هايش را از او بگي��رد، نه بگويد و در 
آينده در برابر خواسته هاي غيرمنطقي كسي كه دوستش 
دارد مقاومت كند. از سوي ديگر فراموش نكنيد كودكي 

كه به موقع نه مي شنود، مهارت نه گفتن را هم آسان تر 
كس��ب مي كند. به همين دليل به جاي برآورده كردن 
همه خواسته هاي كودك تان در لحظه اعلام شدن شان 
يا به جاي بي جواب گذاشتن آنها، سعي كنيد او را گاهي 
با پاس��خ منفي تان روبه رو كنيد. كم نيس��تند والديني 
كه احس��اس مي كنند به خاطر داشتن نقش »پدر« يا 
»مادري« دليلي براي قانع كردن فرزندش��ان ندارند. از 
نظر اين پدرها و مادرها، كسي كه در چنين مقامي قرار 
دارد، فقط كافي است نه بگويد و دليلي ندارد علت آن را 
توضيح دهد. درست است كه كودك شما لااقل تا سال هاي 
جواني ابزاري براي مقاومت در برابر شما ندارد و خواسته 
يا ناخواسته از نه شما اطاعت مي كند، اما اگر برايش دليل 
اين حرف را توضيح ندهيد، در آينده نمي تواند از بحث در 
مورد موضوعاتي كه با آنها مخالف است، سربلند بيرون 

بيايد يا خودش هنگام نه گفتن منطقش را به كار بگيرد.
در واق��ع توانايي نه گفت��ن به خصوص در ك��ودكان از 
اهميت بسيار بالايي برخوردار است. اين موضوع ارتباط 
مستقيمي با حفظ سلامت و ايمني، توسعه مهارت هاي 
ارتباطي، تقوي��ت اعتماد به نفس و... دارد.  بس��ياري از 
كودكان ممكن اس��ت در برابر خواسته هايي خطرناك 
و ناخوشايند قرار داشته باشند. با آموزش نحوه صحيح 
تأييد يا عدم تأييد به كودك خود مي توانيد او را از خطرات 

احتمالي در امان نگه داريد. توانايي نه گفتن مي تواند در 
مهارت هاي ارتباطي، قدرت بيان و مواردي از اين دست 
اهميت داشته و رابطه مستقيمي با آنها داشته باشد. زماني 
كه كودك اين توانايي را داشته باشد، ياد مي گيرد كه در 
مواجهه با درخواس��ت هايي كه بر خلاف ميل باطنيش 
است چه برخوردي از خود نشان دهد. زماني كه كودك 
مي آموزد چطور نه بگويد، مي تواند در مواجهه با فشارها 
و خواسته هاي ناخوشايند از سوي اطرافيان به درستي 
از خود واكنش نشان دهد. او ديگر نياز نيست در چنين 
مواقع��ي بر خلاف آنچه كه علاقه قلبي اوس��ت كاري را 
انجام دهد يا سرخورده شود. بنابراين اين توانايي، رابطه 
مستقيمي با تقويت اعتماد به نفس نيز دارد. يكي ديگر از 
دلايلي كه آموزش نه گفتن به كودكان را مهم مي كند، 
آش��نايي كودك با مفاهيمي مثل مرزها و قوانين است. 
آنها مي آموزند كه در جامعه چه مرزهايي وجود دارد و بر 
اساس قوانين چطور بايد اين مرزها رعايت شود. يكي از 
بهترين راه ها براي آموزش اين توانايي به فرزندتان، ارتقاي 
مهارت هاي ارتباطي او و قدرت انتقال احساساتش است. 
كودكان بايد بياموزند كه به درس��تي احساسات خود را 
شناسايي كرده و در انتقال آن به ديگران موفق عمل كنند. 
اين موضوع كمك مي كند تا كودك بتواند مرزها را شناخته 
روانشناس و در بيان آنها راحت تر باشد.   

فاطمهرحمتي

رويداد

آتش نشانان هم جزو اقشاري هستند كه هر روز از جان 
خود مايه مي گذارند تا سلامت هم ميهنان شان را تامين 
كنند. هر حادث��ه اي مي تواند به قيمت جان يك يا چند 
آتش نش��ان تمام ش��ود. مثل حادثه پلاس��كو يا همان 
حادثه اي كه باعث شد ۷ مهر در تقويم رسمي كشور به 
عنوان روز آتش نشان نامگذاري شود. مديرعامل سازمان 
آتش نشاني و خدمات ايمني شهر تهران هم زمان با روز 
ايمني و آتش نشاني از مجلس شوراي اسلامي خواست 
براي حل مساله »مشاغل سخت و زيان آور« آتش نشانان 
تهراني اقدام كند و گزارش��ي از اقدامات انجام ش��ده از 
سوي آتش نشاني تهران را نيز ش��رح داد. از سال ۱۳۷۹ 
تاكنون، هفتم مهرماه در تقويم ملي كشورمان به نام روز 
»آتش نشاني و ايمني« نامگذاري شده است. روزي كه در 
آن ضمن تكريم و تقدير از آتش نشانان به موضوع ايمني 
و ضرورت رعايت آن نيز پرداخته مي ش��ود. اما پيشينه 
نامگذاري اين روز به حدود ۲۰ سال قبل از ثبت و ورود آن 
به تقويم باز مي گردد. در روز هفتم مهرماه سال ۱۳۵۹ و 
در شرايط جنگ ميان ايران و عراق به تازگي آغاز شده بود، 
هواپيماهاي بعثي به پالايشگاه آبادان حمله هوايي كردند، 
اين اقدام منجر به ايجاد آتش سوزي در اين منطقه شده و 
به همين دليل آتش نشاناني از آبادان و چند شهر نزديك 
به محل حادثه براي اطفاء حريق وارد عمل شدند. هنوز 
چند دقيقه از حضور آتش نشانان و شروع عمليات اطفاء 
حريق در پالايشگاه نگذشته بود، كه هواپيماهاي دشمن 
دوباره به اين منطقه بازگشت و اين بار حملات هوايي خود 
به پالايشگاه را در شرايطي تكرار كردند كه آتش نشانان 
نيز تحت اين حملات قرار گرفتند. حملاتي كه منجر به 
شهادت تعدادي از آتش نشانان حاضر در اين ماموريت شد.

   انجام روزانه حدود ۴۰۰ ماموريت
از سوي آتش نشاني

او گفت: امروز س��ازمان آتش نش��اني و خدمات ايمني 
شهر تهران با ۱۳۸ ايستگاه در نقاط مختلف پايتخت و 
همچنين ۵۳۰۰ نيروي آتش نشان در خدمت مردم است. 
به طوري كه برابر آمارهاي ما روزانه بيش از ۳۰۰۰ نفر با 

س��امانه ۱۲۵ در تهران تماس مي گيرند كه از اين تعداد 
به طور ميانگين در هر روز ح��دود ۴۰۰ ماموريت انجام 
مي شود. علاوه بر آن آتش نشاني تهران در رويدادهاي مهم 
كشوري و حتي خارجي نيز به عنوان نيروي كمكي حضور 

داشته يا آمادگي خود براي كمك را اعلام كرده است.

     برنامه ريزي براي تبديل آتش نشاني 
تهران به كارآمدترين آتش نشاني خاورميانه

مديرعامل س��ازمان آتش نشاني و خدمات ايمني شهر 
تهران با بيان اينكه امروز مي توان گفت كه آتش نشاني 
تهران در ميان آتش نش��اني ديگر ش��هرهاي كش��ور 
مجهزترين و كارآمدترين س��ازمان آتش نشاني است، 
گفت: البته هدف من اين اس��ت كه تا دو س��ال آينده با 
پشتيباني بدنه ش��هرداري تهران و مجموعه مديريت 
ش��هري به عن��وان بهتري��ن و كارآمدترين س��ازمان 
آتش نشاني تبديل شويم. اوبا بيان اينكه در طول يكسال 
گذشته نزديك به ۲۵۰ دستگاه خودروي سبك و سنگين 
و همچنين مقادير قابل توجهي تجهيزات را به آتش نشاني 
ته��ران اضافه كرديم، گف��ت: اين م��وارد همگي جزو 
تجهيزات به روز بود كه بر اساس استانداردها و با استفاده از 

دانش روز و آخرين تكنولوژي ها ساخته شده اند.

   ۴ تا ۶ دقيقه؛ ميانگين زمان حضور 
آتش نشانان در محل حادثه

محمدي درباره ميانگين زمان حضور آتش نشاني تهران در 
صحنه وقوع حوادث نيز اظهاركرد:  ميانگين زمان حضور 
آتش نشانان تهراني در محل وقوع حوادث بين چهار تا 
شش دقيقه از زمان برقراري تماس است. اين درحالي كه 
در برخي از ماموريت ها، آتش نشانان در مدت زمان كمتر 

از چهار دقيقه نيز در محل حاضر شده اند.

   حل مشكل مسكن تمام آتش نشانان
در تهران

محمدي در ادامه به برخي از مشكلات معيشتي و صنفي 
آتش نشانان نيز اشاره كرد و به ايسنا گفت: يكي از مشكلاتي 

كه سال ها ماموران آتش نشاني با آن مواجه بودند، موضوع 
مسكن بود كه خوشبختانه ما در اين دوره آن را پيگيري 
كرديم و س��رانجام چند روز پيش كلنگ احداث ۴۵۰۰ 
واحد مسكوني براي آتش نشانان را بر زمين زديم كه طبق 
برنامه ريزي ها اين واحدها تا دوسال آينده تكميل و به اين 
عزيزان تحويل داده مي شود. همچنين طي روزهاي آينده، 
فاز دوم ساخت مسكن آتش نشانان نيز آغاز خواهد شد تا 
ان ش��اءالله به ياري خدا بتوانيم تمامي آتش نشانان شهر 
تهران را صاحبخانه كنيم. مديرعامل سازمان آتش نشاني 
و خدمات ايمني شهر تهران درباره محل قرارگيري اين 
خانه ها نيز اظهاركرد: محل اين خانه ها داخل شهر تهران و 

در محدوده شهرداري منطقه ۲۱ قرار گرفته است.

   درخواست آتش نشاني از مجلس
او درباره مساله سخت و زيان آور شدن شغل آتش نشاني 
نيز اظهاركرد:  متاسفانه اين موضوع در شهر تهران هنوز 
حل نشده و ما براي حل آن نيازمند ورود مجلس و تصويب 
قانون هستيم. در همين راستا نيز رايزني هايي را با برخي از 
نمايندگان محترم مجلس شوراي اسلامي انجام داديم و 
مواردي نيز در كميسيون هاي مجلس به تصويب رسيده 
كه اميدواريم به زودي وارد صحن شده و مشكل چندين 
و چند ساله آتش نشانان تهران در حوزه مشاغل سخت و 

زيان آور را حل كنيم.

   آيا تعداد آتش نشانان زن افزوده مي شود؟
محمدي درباره فعاليت زنان آتش نشان نيز خاطرنشان 
كرد: ۱۶ آتش نش��ان زن پس از آنكه آموزش هاي لازم 
را فراگرفتند وارد چرخه آتش نشاني شدند و هم اكنون 
اين افراد در ماموريت ها حضور دارند. مديرعامل سازمان 
آتش نشاني و خدمات ايمني شهر تهران درباره اينكه آيا 
آتش نشاني براي جذب زنان آتش نشان ديگر نيز برنامه اي 
دارد يا خير اظهاركرد: بايد ابتدا از فعاليت ۱۶ آتش نشان 
زن بازخورد بگيريم و با توجه به نتيجه به دست آمده در 
مورد اينكه تعداد زنان آتش نشان را افزايش دهيم يا خير 

برنامه ريزي خواهيم كرد.

روز آتش نشان؛ از پالايشگاه آبادان تا ساختمان پلاسكو


